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EL SR. PRESIDENT:

Vamos a empezar, por favor. Bon dia, buenos días, señoras
y señores diputados.

I. Jurament o promesa del nou diputat o diputada.

El primer punto del orden del día corresponde al juramento
o promesa de la nueva diputada. Considerando la renuncia de
la Sra. Sílvia Cano Juan, procede que la nueva diputada preste
promesa o juramento de acatar la Constitución y el Estatuto de
Autonomía de las Illes Balears, de acuerdo con lo establecido
en el artículo 8.1.3º del Reglamento de la cámara.

Por eso, ruego a la diputada, la Sra. Maria Teresa Suárez i
Genovard, que se acerque al centro del hemiciclo para proceder
al juramento o promesa de su cargo.

Sra. Maria Teresa Suárez i Genovard, ¿jura o promete
acatar la Constitución y el Estatuto de Autonomía de las Illes
Balears?

LA SRA. SUÁREZ I GENOVARD:

Ho promet.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Maria Teresa Suárez i Genovard, puede ocupar su
escaño.

(Aplaudiments)

Muchas gracias. 

Declaració institucional del Parlament de les Illes
Balears per al Dia Internacional del Suïcidi.

A continuación, antes de comenzar el siguiente punto del
orden del día, sometemos a la consideración de la cámara la
declaración institucional del Parlament por el Día internacional
del Suicidio, que ha sido firmada por los portavoces de todos
los grupos y los diputados no adscritos.

Sra. Secretaria primera, ¿quiere leer la declaración
institucional, por favor?

LA SRA. SECRETÀRIA PRIMERA:

“L'Associació Internacional per a la Prevenció del Suïcidi
i l'Organització Mundial de la Salut commemorem cada 10 de
setembre, des de l'any 2003, el Dia Mundial per a la Prevenció
del Suïcidi, una jornada pensada perquè la població de tot el
món s’uneixi i prengui consciència d'una realitat que es troba
entre les vint principals causes de mort a totes les edats. 

El suïcidi és un tràgic problema de salut pública arreu del
planeta, és responsable de la mort de més de 800.000 persones
cada any, la qual cosa suposa un suïcidi cada quaranta segons.
A Espanya és la primera causa de mort no natural. A Balears,
prop de 50.000 persones sofreixen algun problema o trastorn de

salut mental i més de 150.000 persones a Balears prenen algun
tipus de medicació. 

Cada vida perduda suposa la devastació emocional, familiar
i social de la parella, dels fills, dels germans i de tota la
societat. El comportament suïcidi inclou la mort, però
prèviament un dolor indescriptible: ideació suïcida, conductes
autolesives i intents. 

L'organització Mundial de la Salut estima que per cada
persona que mor, 20 o 25 ho han intentat alguna vegada. 

El suïcidi és el resultat de diferents factors: psicològics,
socials, culturals, genètics, i de vegades combinats amb
experiències de trauma i pèrdua. 

La COVID-19 va accentuar aquesta realitat, que dóna unes
xifres dramàtiques també entre els joves per sobre de tumors o
accidents de trànsit. 

La xifra de suïcidis puja cada any, 109 persones varen
acabar amb la seva vida a les Illes el 2022. Les temptatives de
suïcidi s'han incrementat, després del pas de la pandèmia, en un
45% en la població adulta i un 27% en la població
infantojuvenil. 

Per això, el Parlament de les Illes Balears es compromet:

Primer. A seguir treballant per implantar estratègies efectives
de prevenció del suïcidi basades en l'evidència i adaptades a les
necessitats específiques de la nostra població. 

Segon. A l’enfortiment dels serveis de salut mental, la
promoció del benestar emocional, la millora de la formació dels
professionals en la detecció precoç i el maneig de les situacions
de risc. 

Tercer. El Parlament reconeix el valor de la col·laboració entre
les institucions públiques, les organitzacions no
governamentals, els professionals de la salut, els mitjans de
comunicació, les associacions de pacients i tota la societat. 

Quart. El Parlament creu imprescindible la lluita contra
l'estigma associat als trastorns mentals o al suïcidi, i convidem
tota la ciutadania que participi en aquesta missió. No
subestimem el poder de l'empatia. Tots podem contribuir creant
un entorn en què les persones se sentin -ens sentim- més
escoltades i compreses i no estiguem sols en el nostre
sofriment. 

Cinquè. El Parlament reafirma el seu compromís amb la
promoció de la vida i la salut mental i amb la prevenció del
suïcidi com una prioritat de salut pública. 

Sisè. El Parlament es compromet a treballar incansablement per
salvar vides i construir una societat més solidària, empàtica i
resilient. 

Setè. La convidada a la millora del benestar emocional es fa
extensiva als mitjans de comunicació perquè continuïn tractant
amb la màxima responsabilitat i seriositat totes les persones i
casos de patologies mentals o suïcidis, contribuint a la
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normalitat i al respecte entre els ciutadans i defugint de
sensacionalismes. 

Per últim, en aquest Dia Internacional de la Prevenció del
Suïcidi retem homenatge als que han perdut la vida per aquesta
causa, expressem el nostre suport a les persones que lluiten
contra la desesperança i reafirmem la nostra determinació per
tal de prevenir futures tragèdies.” 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. ¿Puedo considerar aprobada por
asentimiento esta declaración institucional? 

Manifestado el asentimiento, se da por aprobada la
declaración.

(Aplaudiments)

A continuación pasamos al segundo punto del orden del día,
que corresponde a las preguntas con solicitud de respuesta oral
ante el Pleno. 

II.1) Pregunta RGE núm. 12167/24, presentada, en
substitució de la pregunta RGE núm. 7834/24, per la
diputada Sra. María José Verdú i Torres, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a restablir els drets dels
zeladors exclosos de les llistes de 2021.

La primera pregunta es la RGE núm. 12167/24, aplazada
del 18 de junio, que formula María José Verdú, del Grupo
VOX. Tiene la palabra.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gracias, presidente. Sra. García, el 2 de septiembre de 2024
se dictó una sentencia que anula la exclusión de los celadores
de la bolsa de empleo del Servicio de Salud de las Islas
Baleares, que fueron excluidos por no cumplir con el requisito
de acreditación del nivel B1 de catalán tras la actualización de
2021 en la que solo se les pedía el nivel A2 y donde no se hacía
ninguna referencia sobre la exclusión con motivo de la no
acreditación del conocimiento del catalán en el nivel B1
exigido con posterioridad. La sentencia establece que estos
trabajadores cumplían con los requisitos originales basados en
la acreditación del nivel A2 de catalán, conforme a la
convocatoria del 24 de julio de 2018, y que la imposición
posterior de nuevos requisitos sin seguir el procedimiento legal
es contraria a derecho, tal y como ha demostrado dicha
sentencia.

Esta situación de exclusión afectó a más de 2.000 personas,
muchos de ellos con años de experiencia laboral en su trabajo,
que, tras haber sido admitidas inicialmente en la lista de 2019,
fueron eliminadas de la bolsa debido a la falta de acreditación
del nivel de catalán B1 exigido con posterioridad a dicha
convocatoria. 

Este criterio de selección ha sido duramente criticado dado
que ha primado el conocimiento lingüístico sobre la
experiencia laboral y la formación sanitaria. Además, ya
tenemos también el Decreto ley 5/2023, de 28 de agosto, que

modifica la normativa para que el conocimiento del catalán
deje de ser un requisito excluyente en el ámbito sanitario,
priorizando la competencia médica sobre otros aspectos. 

Por tanto, considerando que la sentencia favorece a estos
celadores y que ya existe un marco legal que elimina la
exigencia del catalán como barrera de acceso a un puesto de
trabajo en la sanidad pública, actualmente tan falta de
profesionales, le pregunto: ¿tiene previsto su consejería
restablecer de manera inmediata los derechos de los celadores
excluidos de las listas de ocupación de plazas en 2021, tras la
sentencia del 2 de septiembre de 2024? 

Gracias. 

EL SR. PRESIDENT:

Sra. García, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Buenos días, Sr. Presidente. Gracias, Sr. Presidente.
Señoras y señores diputados, buenos días y buenos días, Sra.
Verdú. Como saben, el juzgado  Contencioso Administrativo
número 2 de Palma ha fallado estimar el recurso interpuesto
por 24 celadores que quedaron excluidos de la bolsa de la
categoría de celador en el año 2021 por modificarse el criterio
exigido del nivel de catalán. 

Como recordarán, la bolsa temporal de la categoría de
celador aplicaba el Decreto 8/2018, por el que se regula la
capacitación lingüística del personal estatutario, que exige el
nivel A2 para los celadores. Sin embargo, una sentencia del
Tribunal Supremo del año 2021 anuló este decreto, con lo que
el nivel de catalán requerido pasó a ser el determinado por la
Ley 4/2016, de medidas de capacitación lingüística para la
recuperación del uso del catalán en el ámbito de la función
pública, el B1. 

Para entendernos, el gobierno del pacto ideó un decreto en
el año 2018 para saltarse su propia norma del año 2016, porque
deberían considerar que pedir un B1 a un celador era
desproporcionado y lo redujeron a un A2. Este cambio de
criterio, además de inseguridad jurídica, provocó que más de
2.500 celadores quedasen excluidos de la bolsa temporal de
empleo en la actualización del año 2021. 

Ese fallo judicial, como bien dice, estima que los celadores
deberían ser readmitidos en la bolsa y este gobierno acatará la
sentencia para que se les devuelva ese derecho que les fue
arrebatado por los cambios de criterio de un govern del pacto
que anteponía sus intereses a los intereses de los profesionales. 

Este gobierno acata siempre las resoluciones judiciales, y
este caso no será una excepción. El objetivo es blindar los
derechos de los profesionales y darles una mayor seguridad
jurídica. 

Gracias. 

(Alguns aplaudiments)

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202412167
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202407834


DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 44 / 10 de setembre de 2024 2349

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Verdú, tiene la palabra.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gracias. Como no puede ser de otra forma, la prioridad es
preservar la calidad de la atención sanitaria y asegurar que los
profesionales de la salud sean seleccionados por su
competencia médica, por su capacidad de brindar una atención
de calidad y no por tener o no tener un diploma en catalán. 

Muchas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Sra. García, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Sra. Verdú, este gobierno establecerá los derechos de estos
profesionales y los servicios jurídicos del Servei de Salut ya
están estudiando la sentencia para posteriormente aplicarla,
como garantiza la seguridad jurídica. Una vez más este
gobierno tiene que salir al paso de decisiones erráticas del
ejecutivo de Armengol, que actuaba en contra de sus propias
leyes y en detrimento de los derechos de los profesionales
sanitarios. 

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

II.2) Pregunta RGE núm. 11527/24, presentada per la
diputada Sra. Cristina Gómez i Estévez, del Grup
Parlamentari Mixt, relativa a estat dels torrents de
Menorca.

Pasamos a la segunda pregunta, RGE núm. 11527/24, que
formula Cristina Gómez, del Grupo Mixto. Tiene la palabra.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Bon dia. Gràcies, Sr. President. Bon dia senyores diputades
i senyors diputats. Bon dia conseller, Sr. Lafuente, la pregunta
que li faig es refereix a dia 15 d'agost, el dia de la DANA, i li
faig la pregunta concretament perquè m'expliqui com estaven
aquell dia els torrents de Menorca, especialment aquells que
van resultar desbordats.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Lafuente, tiene la palabra. 

EL SR. CONSELLER DE LA MAR I DEL CICLE DE
L’AIGUA (Juan Manuel Lafuente i Mir):

Gracias, Sr. Presidente. Buenos días, señoras y señores
diputados, buenos días a todos. 

Bien, en los torrentes se realizan limpiezas periódicas de
acuerdo con un plan de gestión y se realizan de acuerdo con los
criterios técnicos y, especialmente, limpiando las zonas más
críticas. Lo que no puede hacerse es una valoración del estado
de los torrentes teniendo en cuenta un hecho extraordinario, el
que pasó el día 15 de agosto, en Menorca; un hecho
extraordinario porque supuso que, entre las 12:00 y las 18:00
horas, cayeron 204 litros en la zona d’Es Mercadal, y en una
hora, en concreto, 78,4 litros por hora, sí, en una hora.

Los récords que había en Menorca de lluvia estaban en el
año 1990, en Ciutadella, en 96,8 litros, o en el año 1965, 93,4
litros en el aeropuerto, por tanto, es evidente que es un hecho
extraordinario, y los torrentes no están diseñados para absorber
situaciones extraordinarias como las del 15 de agosto.

Por, tanto, la situación de los torrentes era correcta y lo que
pasó es un hecho que, según los estudios técnicos, nos dicen
que pasa una vez cada 500 años.

Muchas gracias. 

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Gómez, tiene la palabra.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sr. President. Sí, Sr. Lafuente, efectivament, va ser
un fet extraordinari, però, és clar, el desbordament va ser
terrible, es van haver de rescatar persones, fins i tot amb
helicòpter; vam tenir carreteres tallades, fins i tot la carretera
principal, ja no en parlem de xarxa secundària; urbanitzacions
incomunicades, com ara la de Son Bou; inundacions a
habitatges i negocis; vehicles arrossegats pels torrents; i un
nombre inacabable de perjudicis i, per sort, sense cap dany
personal.

És clar, els torrents que més van patir van ser els de Cala En
Porter, els torrent dels Plans el qual afecta Son Bou, Sant
Jaume i Torre Solí, i també el torrent d’Es Mercadal.

Jo també li vull recordar que, a part del dia de la DANA, els
batles d'Alaior i d'Es Migjorn Gran, dia 20 d'agost, encara
insistien que s'havien de fer nets els torrents. I l'Ajuntament de
Maó també explica, ho he llegit a la premsa local, que fa molts
mesos que va tenir entrada la petició de neteja dels torrent
d’Els Vergers de Sant Joan, i que ningú no contestava ni feia
res.

També voldria recordar el tema de l’abocament d'aigües
fecals i residus que ha provocat el tancament per dies de les
platges de Son Bou i de Cala En Porter, també hi ha hagut
tancament a Fornells, i li vull demanar si en coneix l'origen, si
són les depuradores que van desbordar o són abocaments
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incontrolats d'origen particular. Perquè, és clar, del cel no
cauen els residus fecals.

Com fins i tot el glossador del Diari Menorca ens va
il·lustrar, va fer una glosa que es diu DANA fecal, i va dir ell:
“A ses platges i arenals nedar no mos fa cap gana, la mar és
plena i va ufana de bitxets intestinals. Idò, qui causa aquests
mals? Enc que fa una setmana, sa culpa és de sa DANA que va
ploure aigües fecals”.

I ja per acabar, Sr. Conseller, m'agradaria que ens fes una
petita..., ens donés una explicació del conflicte competencial
que, pel que es veu, es va explicar al batle d'Alaior que estaven
pendents d'uns permisos del Ministeri de Transició Ecològica
per començar...

EL SR. PRESIDENT:

Acabi, per favor.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

... a aclarir la platja de Cala En Porter i, al final, va resultar que
no era així. I bé, li agrairíem també un petit comentari sobre
aquest esdeveniment.

EL SR. PRESIDENT:

S'ha acabat el temps. Sí, Sr. Lafuente, tiene la palabra. 

EL SR. CONSELLER DE LA MAR I DEL CICLE DE
L’AIGUA (Juan Manuel Lafuente i Mir):

Gracias, Sr. Presidente. Gracias, Sra. Gómez, por su
pregunta, porque, evidentemente, es un tema que nos preocupa
a todos: la gestión de los torrentes, la gestión medioambiental
y la situación provocada por la DANA. Pero ya le insisto, los
hechos del 15 de agosto fueron totalmente extraordinarios.
Ayer veía las noticias, o antes de ayer, de lo que se había
producido, las lluvias e inundaciones, por, ejemplo, en
Cataluña, y hablaban de 47 litros por metro cuadrado. En
Menorca cayeron 200 y pico litros por metro cuadrado, es
imposible que los torrentes estén diseñados, necesitaríamos
torrentes de 40 metros de anchura para poder absorber esas
cantidades.

Por tanto, funcionó lo que estaba previsto; es verdad, hubo
cortes de carretera, hubo problemas -gracias a Dios, no hubo
ninguna desgracia personal-, hubo muchos daños materiales y
se irán arreglando en la medida de lo posible.

De forma inmediata se pusieron en marcha todos los
servicios de Protección Civil, toda la Policía Local y los
servicios de la Dirección General de Recursos Hídricos, se
pusieron a trabajar de forma inmediata. Por tanto, se trabajó de
forma inmediata y lo mejor posible, teniendo en cuenta las
circunstancias.

El hecho de las contaminaciones de las playas se produce,
básicamente, porque se mezclan todas las aguas, porque
tenemos canalizaciones unitarias en que se mezclan las aguas
fecales con las aguas de lluvia.

Me extraña que no me pregunte qué pasa en Maó, por
ejemplo, porque en Maó es escandaloso, cada vez que llueve,
que llueve un poco, el agua fecal sale directamente al puerto...

EL SR. PRESIDENT:

Acabe, por favor.

EL SR. CONSELLER DE LA MAR I DEL CICLE DE
L’AIGUA (Juan Manuel Lafuente i Mir):

... y llevamos años así.

Por tanto, la situación fue extraordinaria, se adoptaron todas
las medidas posibles y... 

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, s’ha acabat el temps.

(Alguns aplaudiments)

II.3) Pregunta RGE núm. 11540/24, presentada per la
diputada Sra. Maria Pilar Carbonero i Sánchez, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a actuacions a les zones
afectades a Menorca per la DANA del passat 15 d'agost.

Pasamos a la tercera pregunta, RGE núm. 11540/24, que
formula Pilar Carbonero, del Grupo Socialista. Té la paraula.

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

Gràcies, president. Sr. Lafuente, miri, no es pot excusar en
fets extraordinaris per fer pilotes fora una altra vegada, recordi
que tenim experiències molt, molt tristes en aquesta conselleria,
molt.

I li tornam demanar, té una segona oportunitat per donar
més explicacions: com valora la resposta de la seva conselleria
a les zones afectades a Menorca per la DANA del passat 15
d'agost? Com pensa evitar que els torrents segueixin
contaminant les platges i no afectin el medi ambient i les
persones usuàries?

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Lafuente, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER DE LA MAR I DEL CICLE DE
L’AIGUA (Juan Manuel Lafuente i Mir):ç

Gracias, Sr. Presidente. Gracias, Sra. Carbonero, por su
pregunta. He explicado la situación extraordinaria con los
datos, además, creo que son evidentes, y, por, tanto, es verdad
que se produjeron daños importantes, no se produjeron daños
personales, como cuando ustedes gestionaban esta materia, que
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sí que hubo muertos; en este caso, a pesar de lo extraordinario,
no pasó eso.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

Y la valoración que hacemos es positiva, es una valoración
de trabajo coordinado, rápido, bien hecho, de estar encima de
los problemas. Evidentemente, hubo problemas y,
evidentemente, el tema de las inundaciones y las
contaminaciones en las playas, cuando llueve mucho, se
producen en muchos sitios y se está trabajando para impedirlo,
pero el cambiar todo el sistema de recogida de pluviales,
mezclado de forma unitaria, requiere inversiones a largo plazo,
y se está trabajando en ello.

Por, tanto, hacemos una valoración muy positiva del trabajo
que hizo la conselleria, que hicieron sus técnicos, que hicieron
sus trabajadores, que hicieron las otras administraciones, y lo
que esperamos es el apoyo del Partido Socialista. Este gobierno
pidió la declaración de zona catastrófica, la pidió el
ayuntamiento, y aún estamos esperando una respuesta del
Gobierno del Sr. Sánchez, ayúdennos en esto y harán un favor
a los ciudadanos.

Gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Carbonero, tiene la palabra.

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

Moltes gràcies. Miri, Sr. Lafuente, ha estat una resposta
totalment, totalment irresponsable que ha fet...

(Remor de veus)

..., i molt, molt, molt, molt insensible, però bé, passem als fets,
passem als fets.

Després de la devastadora DANA que va passar l’agost,
vostè va deixar Cala En Porter -ho ha dit la companya-, Cala en
Porter totalment, totalment abandonada durant molts dies.
Després, però, va actuar immediatament a Son Bou.

A més, vam haver d'aguantar unes declaracions
irresponsables i estridents de l’alcalde en què excusava l'Estat.
Vostè avui ha incidit en açò i ha fet un trist espectacle, i ha tirat
pilotes fora, quan la competència és seva, Sr. Conseller.

Qui va dir la falsedat als mitjans de comunicació, que deia:
“Fuentes de la conselleria responsabilizan al Ministerio”; què
va ser el director general, Simarro? Si és així, hauria de dimitir
immediatament, Sr. Conseller! I si no, destitueixi'l vostè per la
seva negligència de dir mentides. La gent està molt cansada,
però que molt, de veure com els seus representants no fan res
més que tirar pilotes fora, de donar les culpes a la resta.

Tant d'espectacle, per què? Perquè, al final, ha acabat
actuant vostè, perquè, efectivament, vostè és el responsable.

I abans de la tempesta què va fer? Però ja li han demanat,
vostè quin tractament va fer als torrents perquè no contaminin?
Sap que les dones passen cada any? Cada any, i ara s’excusa en
què són fets que són extraordinaris; fa molts d'anys que els
científics ens diuen que aquestes DANA de cada vegada seran
més recurrents i tindran més intensitat. Però vostès no, vostès
no fan res, miren cap a una altra banda i diuen “ah, açò és
extraordinari”. I què farà per adaptar-nos? És que hem de
preparar el territori.

Miri, és tan irresponsable el Govern de Marga Prohens, tan
irresponsable, que per decretazo ha eliminat regulacions
essencials que prohibeixen construir cases a zones de risc
d'inundació i d'incendi. Sap què significa açò, ...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

... sap què significa?, sap quin perill és açò per a la població i
la irresponsabilitat que té i la manca de sensibilitat cap a les
persones que han de gestionar les emergències? Per favor,
doni’ns ...

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

S’ha acabat el temps, Sra. Carbonero, em sap greu.

(Alguns aplaudiments)

Sr. Lafuente, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER DE LA MAR I DEL CICLE DE
L’AIGUA (Juan Manuel Lafuente i Mir):

Gracias, Sr. Presidente. Mire, yo me voy a abstener de
calificar su intervención, si es responsable o es irresponsable.
Entiendo que tiene que hacer su trabajo y que tiene que venir
aquí y decir algunas cosas que carecen de todo fundamento y
que no se parecen en nada a la realidad. 

Esta conselleria y este gobierno trabajó de forma leal y
coordinada con todas las administraciones públicas. Y del día
23, tengo el documento aquí, en que le pedimos a la
Demarcación de Costas de Baleares y le presentamos las
actuaciones por escrito en Cala En Porter. Desde el día 23 no
se nos contesta. Llamamos reiteradamente a la Demarcación de
Costas y, como viene siendo habitual, no se produce
contestación. La contestación es que debe contestar Madrid; lo
hacemos en base al artículo 152.6 del Reglamento de Costas,
que dice que se debe solicitar. Como mínimo le solicitamos en
base a sus competencias que digan qué opinan sobre este
proyecto porque, de acuerdo con el artículo 111 de la Ley de
costas, la recuperación de las playas es una competencia del
Estado. 
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Desde entonces, ... una cosa son las obras puntuales y otra
cosa son las recuperación de las playas. No se nos contesta.
Seguimos insistiendo...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya terminando.

EL SR. CONSELLER DE LA MAR I DEL CICLE DE
L’AIGUA (Juan Manuel Lafuente i Mir):

... seguimos insistiendo y no se nos contesta por escrito hasta
que verbalmente hablamos con el secretario de Estado...

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Se ha terminado el tiempo, Sr. Lafuente. 

(Alguns aplaudiments)

II.4) Pregunta RGE núm. 11541/24, presentada pel
diputat Sr. Damià Borràs i Barber, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a posar ordre a la mar.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 11541/24, que formula
Damià Borràs, del Grupo Socialista. Tiene la palabra.

EL SR. BORRÀS I BARBER:

Sí, bon dia, president, bon dia, conseller. A principis del
mes de juliol alguns mitjans ja parlaven de caos a la mar. A
vostè, Sr. Lafuente, se’l té per una persona d'ordre, és vostè una
persona d'ordre en un govern que ha fet de la selectiva llibertat
individual dels privilegiats, una bandera de conveniència. 

Vostè és el primer conseller de la Mar, tot i que va ser
designat per la Sra. Prohens per resoldre problemes de la terra,
no de la mar. Vostè, si no canvia, serà el cap de turc de les
promeses electorals impossibles de la Sra. Prohens.

Ha resolt ja la quadratura de la partida de Formentera?
Vostè no és el conseller de la Mar, és el conseller de vorera de
la mar, dels  “xiringuitos”, vostè, i sap què significa la paraula
navegar (...) del diccionari a Menorca, vostè navega en el seu
despatx mentre el caos s’apodera de la mar. No és..., no el faig
responsable dels accidents luctuosos que hem tengut, ni
directament ni íntegrament li faig, però sí que és el responsable
de posar ordre en el caos de la mar. Què pensa fer? 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Lafuente, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER DE LA MAR I DEL CICLE DE
L’AIGUA (Juan Manuel Lafuente i Mir):

Gracias, Sr. Presidente. Gracias, Sr. Borràs. Usted también
debe ser una persona de orden, ¿no?, le debe gustar que se

cumplan las normas y que se cumpla lo establecido. Vamos a
ver. Y sabrá, como persona de orden que es, que las
competencias del Govern balear en materia de..., marítimas son
en materia de alquiler de embarcaciones y en materia de
transporte de pasajeros, y sabrá que Salvamento Marítimo es
una competencia del Estado, que la seguridad marítima
depende del control de la Guardia Civil, del Servicio Marítimo
de la Guardia Civil, que hace un excelente trabajo, pero que
carece de medios suficientes para asegurar la seguridad
marítima. 

Desde el Govern hemos, no solamente qué hará, lo que
hemos hecho, hemos impulsado reuniones con todas las
administraciones y hemos intentado optimizar todos los
recursos de embarcaciones para hacer las inspecciones. Hemos
conseguido, junto con Capitanía Marítima, a la que le queremos
agradecer, una circular sobre la seguridad de las embarcaciones
sin titulación. Hemos establecido un sistema de orden y de
concurso para utilizar el Varadero de Ciutadella. Se ha
establecido una guía de buenas prácticas con el sector antes de
la temporada y se ha repartido por todo el sector. Se han
establecido instrucciones respecto a los criterios de actuación
en casos de emergencia en los puertos de la comunidad
autónoma. La conselleria ha solicitado reiteradamente la
eliminación del alquiler de embarcaciones sin titulación y
hemos incrementado de forma sustancial las inspecciones en lo
que es nuestra competencia. 

Por tanto, hemos hecho actividades precisamente para
intentar poner orden en la mar, como usted dice y,
evidentemente, estamos preocupados por la situación y vamos
a seguir trabajando para poner dentro de nuestras competencias
el mayor sentido común en nuestras costas y en nuestro litoral. 

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Borràs, té la paraula.

EL SR. BORRÀS I BARBER:

Gràcies. De les paraules del conseller es dedueix que és un
conseller de la Mar sense competències a la mar. Vull dir, no
sé ..., per tant em reafirm que va ser nomenat -se suposa- per
resoldre problemes de vorera de la mar; és a dir, de determinats
interessos. 

Miri, conseller, carreres de motos aquàtiques, gimcanes de
motos i llanxes entre els banyistes, festes fins la matinada a iots
(...) prop de la costa, party boats fent de les seves, festes de
l'escuma enmig de la mà. Déjame que beba tranquilamente,
pregonava Aznar. Com diu Ayuso, per a vostès la libertad es
ir a una terraza a tomarnos una cerveza; o a bord d’una llanxa
a tota pastilla.

No s’excusi en arguments competencials, ja ha dit que no té
competències, vull dir, no sé què fa de conseller de la Mar,
perquè vostè és responsable de liderar les solucions,
d'empènyer, d'estirar del carro, de fer que es coordinin les
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administracions per poder resoldre els problemes de la mar i
d’executar les seves competències. Que sigui ja competent en
les seves competències o sense les seves competències ja és una
altra qüestió. 

Miri què diu l’alcalde d'Eivissa: “Vila pide la gestión del
litoral al Govern para ordenar los fondeos y los party boats”.
És de dimarts passat. Es veu que el Sr. Triguero no confia molt
en les seves capacitats de posar ordre. I sembla que vostè hi
està d’acord perquè li cedirà les competències. El Sr. Mercant
vol limitar velocitats, diu que vol reduir barques en zones de
risc. Vostè no sap ni respon.

Sr. Conseller...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

EL SR. BORRÀS I BARBER:

... més protecció del litoral, més protecció del patrimoni de tots,
més ordre a la mar i manco lamborghinis a la mar, perquè vostè
no fa res més...

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Se li ha acabat el temps.

(Alguns aplaudiments)

Sr. Lafuente, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER DE LA MAR I DEL CICLE DE
L’AIGUA (Juan Manuel Lafuente i Mir):

Gracias, Sr. Presidente. Mire, Sr. Borrás, las competencias
en materia de inspección de alquileres de embarcaciones o de
transporte marítimo son exactamente las mismas que las que
tenía el anterior gobierno. ¿Cuál es la diferencia? Yo se la voy
a explicar. El anterior gobierno en el año 2022 levantó 12
actas, nosotros este año llevamos 54 actas levantadas y...

(Alguns aplaudiments)

... un 400% más.  Por tanto, no creo que pueda dar muchas
lecciones sobre el orden en la mar porque ustedes sí que era un
auténtico desorden en la mar, y tenían las mismas competencias
que tiene este gobierno en materia de transporte marítimo y de
alquiler de embarcaciones. En  cambio, estegobirno, por
ejemplo, la Conselleria de Agricultura acaba de publicar que
solamente en Mallorca este verano ha hecho que 3.265...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya terminando.

EL SR. CONSELLER DE LA MAR I DEL CICLE DE
L’AIGUA (Juan Manuel Lafuente i Mir):

... embarcaciones cambiasen de lugar. Este gobierno está
trabajando precisamente para lograr poner orden en la mar y...

(Es produeix el tall del micròfon) 

EL SR. PRESIDENT:

Se ha terminado el tiempo, lo siento.

(Alguns aplaudiments)

Muchas gracias.

II.5) Pregunta RGE núm. 11542/24, presentada per la
diputada Sra. María José Verdú i Torres, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a continuïtat i ampliació de
places MIR.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 11542/24, que formula
María José Verdú, del Grupo VOX. Tiene la palabra. 

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gracias, presidente. Sra. García, durante este año 2024 el
Hospital Universitario Son Espases, siendo el centro más
grande de Baleares, se ha visto afectado negativamente por la
falta de una acreditación a tiempo para la oferta de plazas MIR
en la especialidad de psiquiatría infantil y de la adolescencia,
lo que ha implicado la pérdida de un año de formación para
posibles residentes. Esta situación, además de ser un obstáculo
en la formación de futuros especialistas, podría tener
consecuencias a largo plazo en la atención de salud mental de
la comunidad, especialmente en una especialidad tan
demandada como la psiquiatría infantil. 

¿Qué medidas ha tomado la Conselleria de Salud para evitar
que se repita la situación de 2024 cuando el hospital se ha
quedado sin poder cubrir la plaza MIR de psiquiatria infantil y
cómo asegurará la continuidad y ampliación de dichas plazas
para satisfacer la creciente demanda en Baleares? 

Muchas gracias. 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Sra. García, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Gracias, Sr. Presidente. Gracias, Sra. Verdú, por su
pregunta. Mire, le voy a explicar. Las acreditaciones de las
unidades docentes se realizan a primero de año. Entonces,
desde la Dirección General de Investigación de la Salud,
Recerca y Acreditación y Formación, se ha solicitado al
Ministerio de Sanidad nuevas acreditaciones docentes, y que ya
han salido en la oferta y en la convocatoria de este año. De
ellas es medicina interna del hospital comarcal de Inca y, como
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usted bien dice, la acreditación definitiva de la psiquiatría de
infancia y adolescencia, que no estaba en la anterior.

En colaboración con el Ministerio de Justicia, también se ha
sacado una plaza para medicina legal y forense.

Además, este año, por primera vez, se ha podido solicitar la
plaza de aparato digestivo del hospital comarcal de Inca.

Es cierto lo que comenta, pero también es cierto, y me
gustaría destacar, que hay incorporaciones muy novedosas: en
el hospital de Can Misses, por primera vez, este año cuenta con
una residente de pediatría y con una residente de enfermería
pediátrica, y en el hospital comarcal de Inca con un residente
de farmacia hospitalaria.

Evidentemente, seguiremos trabajando en acreditar nuevas
unidades docentes.

Gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Sra. Verdú, tiene la palabra.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Efectivamente, es fundamental que la Conselleria de Salud
adopte o implemente estrategias efectivas que no solo
garanticen la continuidad en la oferta de plazas MIR en la
especialidad de psiquiatría infantil y de la adolescencia, sino
que también promuevan su expansión para responder
adecuadamente a la creciente demanda de servicios de salud
mental en la región. Dado el aumento de los trastornos de salud
mental en la población infantil y adolescentes, es indispensable
contar con un número suficiente de profesionales capacitados
que puedan brindar atención especializada y de calidad. La
falta de plazas formativas puede generar un déficit de
especialistas a medio y largo plazo, lo que afectaría
directamente la capacidad del sistema sanitario para atender a
estos jóvenes pacientes de manera oportuna y efectiva.

Además, asegurar una oferta estable y creciente de plazas
MIR contribuye a fortalecer la red de salud mental en Baleares,
promoviendo la innovación, la mejora continua de los servicios
y el bienestar general de nuestra comunidad, por tanto, estas
estrategias deben ser una prioridad en la agenda de salud
pública de Baleares, permitiendo que el sistema sanitario se
adapte y responda de manera dinámica a las necesidades
actuales y futuras de la población. 

Muchas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. García, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Gracias. Bueno, bien, este año hemos tenemos acreditadas
291 unidades docentes, que son 4 más que el año anterior, y
durante este periodo, que también se permite la acreditación,
vamos a acreditar esa medicina interna en el hospital de
Manacor, vamos a pasar de 1 a 2 plazas en medicina preventiva
y epidemiología y, sobre, todo, vamos también a hacer un
dispositivo asociado al hospital de Formentera, que permitirá
que los residentes de medicina familiar y comunitaria del
Hospital Can Misses puedan ir a pasar parte de su formación al
Hospital de Formentera.

Lo más importante, Sra. Verdú, es que la creación de
unidades de docencia depende, por un lado, de los criterios de
acreditación y, por otro lado, de la capacidad de crecimiento;
es decir, tenemos que asegurar un número de unidades
docentes, pero también tenemos que asegurar la calidad de la
docencia que estamos dando a nuestros profesionales. Y ahí es
un límite que es finito. Evidentemente, cada vez se van
montando más unidades de formación, pero lo que está claro es
que tenemos que cuidar la calidad de las mismas, y en eso
formación va unida a calidad.

Muchas gracias. 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

II.6) Pregunta RGE núm. 11543/24, presentada per la
diputada Sra. Patricia de las Heras i Fernández, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a compliment de la Llei
d’estrangeria.

La siguiente pregunta, RGE núm. 11543/24, queda aplazada
por la ausencia de la Sra. De las Heras, que la formulará en el
próximo pleno.

II.7) Pregunta RGE núm. 11545/24, presentada per la
diputada Sra. Irantzu Fernández i Prieto, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a temporada d’estiu a
l’àrea de salut d’Eivissa i Formentera.

Por tanto, pasamos a la RGE núm. 11545/24, que formula
Irantzu Fernández, del Grupo Socialista, tiene la palabra.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Gràcies, Sr. President, bon dia senyors diputats i diputades.
Sra. García, jo venia a demanar-li com valora la seva gestió de
la temporada d'estiu a l'àrea de salut d'Eivissa i Formentera,
però li reformul la pregunta: ha gestionat vostè la temporada
d'estiu de l’ASEF, s’ha preocupat de les crisis quasi diàries de
l'àrea?

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Sra. García, tiene la palabra.
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LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela Romero
i García):

Gracias, Sr. Presidente, y buenos días, Sra. Fernández.
Puedo afirmar que, a diferencia de años anteriores, este año sí
que ha habido gestión y planificación, ante un año que, como
usted debe de conocer, se presentaba mucho más complicado
que los anteriores.

(Remor de veus)

El Servicio de Salud... -sí, mucho más complicado que los
anteriores, porque los residentes no habían terminado, y era una
demanda a nivel nacional.

El Servei de Salut ha adelantado este año a la
implementación un mes en el verano, de tal manera que hay 7
médicos más en urgencias y se han realizado un centenar de
contratos en los refuerzos estivales de médicos y enfermeras.

Además, este gobierno aprobó un decreto ley, por
unanimidad, en este parlamento, para la derivación de turistas
sanitarios y británicos, que ha aliviado las urgencias de los
centros sanitarios.

Hemos cumplido con lo programado: responder con la
máxima calidad asistencial al incremento poblacional típico de
la temporada estival.

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Fernández, té la paraula.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Gràcies, president. Sra. García, li parlaré de coses que no
tenen res d’extraordinàries, de coses que no tenen res a veure
amb els interns, i ho faré amb un petit resum del publicat als
mitjans de comunicació: “Las derivaciones de pruebas a la
sanidad privada de Ibiza aumentan un 343%, pero Ibiza
espera el triple que Palma para una consulta externa,
inexplicable.” “Finaliza sin acuerdo la reunión entre Salud y
el personal de ambulancias de Ibiza y Formentera”, això és de
la setmana passada.

Sra. García, no han complert ni tan sols els acords que van
signar amb TAMIB, els treballadors de GESAIB han hagut de
renunciar a fer jornades extraordinàries en plena temporada
perquè els paguin les hores extres que ja han fet, un any de
deute, el mateix que du vostè de consellera; un any on
augmenta la tensió amb els treballadors del GESAIB, en no
escoltar les seves demandes, en fer oïdes sordes a les
mancances dels vehicles que avisaven des de fa un any. 1
d’agost: “Ambulancias a 42 grados de temperatura en Ibiza”.
6 d’agost: “Se averían las ambulancias del 061 que cubre las
zonas de Sant Joan y Sant Josep”. 27 d’agost: “Una avería
deja sin UVI móvil a Sant Antoni”. 28 d’agost: “Averiadas dos
ambulancias del 061 el mismo día en Formentera”.

 Això té res a veure amb els interns? No, veritat?

És vostè conscient de quantes ambulàncies han estat
inoperatives a Eivissa en plena temporada alta? Hem arribat a
tenir només una bàsica i tres avançades operatives. I tot això
per la seva deixadesa, tot açò per no escoltar el personal.

I no són els únics treballadors que no entenen el
maltractament al qual són sotmesos: “Enfado del sindicato de
enfermeras por la falta de equidad en el concurso de
traslados”. “Pacientes del centro de salud de Vila se movilizan
contra el traslado de las enfermeras interinas”.

Consellera, per què les infermeres de primària d'Eivissa són
les úniques que no tenen cap possibilitat per estabilitzar les
places que fa anys que ocupen? Hi ha una diferència entre els
drets de les infermeres interines mallorquines, que sí han tingut
aquesta possibilitat, i les eivissenques? I entre els drets dels
seus pacients, hi ha diferències entre Mallorca i Eivissa? És
conscient que no quedarà cap infermera de casos i el que això
suposarà per als centres de salut d’Eivissa i Formentera?

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. García, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela Romero
i García):

Gracias, Sr. Presidente. Mire, Sra. Fernández, usted siga
perdiéndose en la anécdota, que nosotros vamos con los datos
y el trabajo, en la anécdota, sí.

(Remor de veus i algunes rialles)

Tome nota, para la próxima: hemos incrementado los
recursos humanos captando profesionales; hemos completado
el servicio de Oncología y el servicio de gastrología, ¿lo
hicieron ustedes?

Hemos ofrecido coordinación de vivienda sanitaria, hasta
80 viviendas para sanitarios, ¿dónde están las suyas?

Hemos cuidado a los profesionales, hemos recuperado los
derechos que cercenó el Gobierno de Armengol congelando la
carrera profesional en el 2018, ya se ha abierto el primer plazo
y hay 10.000 peticiones, una inversión de 190 millones de
euros de este govern.

Se han declarado de difícil cobertura las categorías
profesionales de técnico especialista, higiénica dental y TCAE,
en el área de salud de Ibiza y Formentera.
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Se está trabajando en reducir la eventualidad. Se ha
aplicado el plan de choque para el descenso de listas
quirúrgicas, que sonrojadamente dejaron ustedes bien
abultaditas.

Y si quiere que le hable de GESAIB en Ibiza y Formentera,
lo hago: van a declarar puestos de difícil cobertura las plazas
que ocupan los profesionales sanitarios, con un incremento
anual de 2.352 por trabajador. Este mes se hará efectivo el
pago de la deuda horaria del año 2023, 572.000 euros.

Sra. Fernández, continuamos mejorando la sanidad de las
Islas Baleares, que hoy es mejor que hace un año, así lo
constatan los datos,...

EL SR. PRESIDENT:

Termine, por favor.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela Romero
i García):

... lo perciben los usuarios y los profesionales: más presupuesto
que nunca, más recursos, más profesionales...

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Se ha acabado el tiempo.

(Alguns aplaudiments)

Muchas gracias. 

II.8) Pregunta RGE núm. 11546/24, presentada pel
diputat Sr. Ares Fernández i Lombardo, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a gratuïtat del transport
públic.

Pasamos a la octava pregunta, RGE núm. 11546/24, que
formula Ares Fernández del Grupo Socialista. Tiene la palabra. 

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Bon dia i, en primer lloc, benvingut, Sr. Mateo. Ja que
aquesta és la primera pregunta que li faig i sent conscient que
vostè ja ha fet declaracions al respecte, li deman directament:
enguany, en aquesta ocasió, el seu govern és partidari o no de
mantenir la gratuïtat del transport públic a les Illes Balears?
Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Mateo, tienen la palabra.

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández): 

Gracias, Sr. Presidente. Señoras y señores diputados, muy
buenos días. Sr. Fernández, un honor. Como bien sabe, la
gratuidad del transporte público es una medida que depende del

Gobierno de Sánchez y no sabemos si la quiere mantener para
2025. 

(Remor de veus)

En estos momentos estamos a la espera de saber qué planes
tiene el Gobierno de España. Lo que sí sabemos -lo que sí
sabemos- es que de lo prometido para 2024 no hemos recibido
absolutamente nada, y en esto creo que estamos todos de
acuerdo. Necesitamos que el Gobierno central pague lo que
debe a les Illes Balears. Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gracias. Sr. Fernández, tiene la palabra. 

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Gràcies. Sr. Mateo, fa més d'un any que governen, encara
que vostè dugui setmanes sent conseller, i vostè ha de
reconèixer que han estat una mica erràtics amb la política de
transport públic i, en particular, amb la gratuïtat. Poden riure,
però és que en un primer moment varen dir que no se sabia què
farien; després varen dir, donant instruccions, que no, que no
hi hauria cap gratuïtat; i, ara, en darrer lloc, al darrer moment,
el desembre, literalment, varen dir “venga, d’acord, sí, perquè
total la responsabilitat és del Govern d'Espanya, ja que paguen
ells, i mans netes”. Sembla que això també és una anècdota per
part del seu govern. 

I jo esper sincerament que el màxim responsable en política
de mobilitat d'una comunitat autònoma que té competències en
matèria de mobilitat, faci alguna cosa més que quedar-se mans
plegades a l'expectativa del Govern d'Espanya, més quan, per
cert, és el govern que presumeix de tenir més recursos de la
seva història. I alerta, que ens trobaran en aquest sentit al seu
costat per demanar al Govern d'Espanya els recursos que siguin
necessaris i justs per a la ciutadania de les Illes Balears, com
sempre ho hem fet. Ja ens hagués agradat que vostès haguessin
tengut la mateixa actitud abans. 

(Alguns aplaudiments)

I miri, vostè a premsa, literalment que, com a ciutadà, no
era partidari de la gratuïtat, perquè la gent ha de conèixer el que
costen les coses. Escolti, miri, però no, en primer lloc, perquè
vostè és conseller les 24 hores del dia, les 24 hores; i, segon,
hem de tractar, crec jo, la gent amb una mica més de respecte
i sense paternalisme, Sr. Mateo, o vol dir si no que la gent
normal, la gent del carrer que agafa el bus cada dia no sap el
que costa; vol dir que la gent que paga els impostos cada mes,
cada dia, no sap el que costen els serveis públics, l'escola, el
metge? Vol dir això, Sr. Mateo?

(Alguns aplaudiments)

Què passa, que la gent corrent no, però els rics sí, perquè
seguint la seva lògica ... i els rics, els rics saben que costen les
seves herències quan les hereten?, perquè, segons la seva
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lògica, si els llevam successions i impost de patrimoni, pobrets,
no sabran el que costa la vida, serà la gratuïtat de les fortunes. 

És absurd aquest argument, veritat? Clar que és absurd,
però és el que vostès estan fent i crec que és una mesura molt
positiva i crec que avui vostè té l'oportunitat de defensar i de
comprometre’s amb aquesta gratuïtat per a l'any 2025 i, de
passada, no renunciar a projectes com el tramvia de Palma i
també digui als seus companys de l’Ajuntaments de Calvià ...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

... que no desmantellin els serveis de transport públic. Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Mateo, tiene la palabra. 

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández):

Muchas gracias, Sr. Presidente. Sr. Fernández, estamos muy
comprometidos con la movilidad de los ciudadanos de las Illes
Balears. Esto para empezar. Vuelvo a insistir: la financiación
de la gratuidad del transporte público -insisto- depende del
Estado y estas ayudas no han llegado. A principios del mes de
agosto no estamos con las manos paradas. Desde la Dirección
General de Movilidad se envió una carta al ministerio para
reclamar el pago de lo prometido y, por el momento, no hemos
recibido ninguna notificación y ninguna información al
respecto. Desde el principio de 2024, es este gobierno y las
demás entidades gestoras quienes están asumiendo a cargo de
sus presupuestos el coste de dichos descuentos. 

(Alguns aplaudiments)

Además, ya la ayuda de 43 millones para el año 2023, que
se manifestaba claramente insuficiente, ¡qué le voy a decir del
año 2024, con el aumento de viajeros!, 31% de aumento de
usuarios del autobús interurbano en Mallorca, 12% de la red de
tren en Mallorca, 13% en la red de metro, con estos 13 millones
de déficit que supuso la ayuda para el 2023, ¡qué podemos
decir del año 2024!

En definitiva, si la Administración General del Estado
asume íntegramente el descuento del cien por cien, la
aportación debe corresponder al coste real y no a un importe
máximo. En definitiva, señor Fernández, seguimos esperando,
para empezar, que el señor ministro, el ministro Puente nos
reciba, no nos quiere recibir, teniendo en cuenta que en Madrid
gobierna su grupo político y que tienen buenas relaciones, por
favor, y se ha prestado a ayudar, pues ayuden, ayuden a que el
Gobierno financie la gratuidad del transporte público en
Baleares, claro que sí, ayuden.

(Alguns aplaudiments)

Porque la realidad, ¿cuál es? Sr. Ares, ¿cuál es la realidad?
La realidad es que Sánchez hace la promesa, pero después lo
paga el Govern, y esto no puede ser porque ... Además, Sr.
Ares, el Sr. Sánchez dice, y se ha mencionado antes también
aquí, que quieren más transporte público y menos
Lamborghinis, pero lo que tenemos aquí es mucho más ...

EL SR. PRESIDENT:

Acabe, por favor.

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández):

... mucho Falcon y cero noticias de pagos de ayudas, convenios
de carreteras ni convenios ferroviarios. Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

II.9) Pregunta RGE núm. 11547/24, presentada pel
diputat Sr. Àlex Pitaluga i Ivorra, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a problema de l’habitatge. 

Pasamos a la pregunta RGE núm. 11547/24, que formula el
Sr. Àlex Pitaluga, del Grupo Socialista. Tiene la palabra. 

EL SR. PITALUGA I IVORRA;

Gràcies, Sr. President, bon dia. Bon dia, Sr. Mateo. Primer,
vull donar-li la benvinguda com a conseller, és cert que porta
poc temps, però per la dimissió de Marta Vidal, una consellera
que ha durat un any i amb una gestió plena de polèmiques:
habitatges de Metrovacesa, places d'aparcament, amenaces a un
diputat, incompatibilitats en el seu càrrec, cap habitatge públic
adjudicat en un any i, el que és pitjor i evident, després d'un any
de govern del PP, la situació de l'habitatge ja no és dolenta, és
desesperada, especialment a les Pitiüses ...

(Alguns aplaudiments)

No podem demanar-li encara per la seva gestió, però
entendrà que és urgent i necessari demanar-li com pensa actuar
davant el problema més greu de tots. El Sr. Costa va dir que
vostè seria continuista; per favor, per al bé de la ciutadania, no
ho sigui. Sr. Mateo, com pensa resoldre el problema de
l'habitatge? 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Mateo, tiene la palabra. 

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández):

Sí, muchas gracias, Sr. Presidente. Gracias a los dos 2
diputados por sus palabras, se lo agradezco mucho. Señoras y
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señores diputados, de nuevo, Sr. Pitaluga. Bueno, si busca
resultados distintos no haga siempre lo mismo. No hace falta
recordar quién dijo esta frase y, desde luego, si nos atenemos
a la herencia que dejaron, a lo que dificultaron sus ocho años
de gestión, el acceso a la vivienda de las clases medias y,
especialmente, de las familias con menos recursos, deberían
estar hasta de acuerdo con nosotros en que es necesario
cambiar el rumbo, que tenemos que aplicar otras políticas y,
desde luego, no las suyas. El Gobierno de la presidenta Prohens
en solo un año ya ha puesto en marcha medidas que estamos
seguros que darán muy buenos resultados. 

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Pitaluga, tiene la palabra. 

EL SR. PITALUGA I IVORRA:

Sí, gràcies, Sr. President. Sr. Mateo, no he escoltat res nou.
Vostè té l'oportunitat de corregir el que va fer la consellera
Vidal. D'aquí a un any empitjorarà més el problema o farà una
política d'habitatge per a la gent, realista i que doni resultats?
Aplicarà per fi la llei estatal pel dret a l'habitatge i declararà
zones tensionades per poder regular els preus del lloguer i
millorar la vida de moltes persones? Apostarà per fi per als
HPO, per a l’habitatge públic? Què ha pensat per resoldre el
problema de l'habitatge per als més joves? Què en pensa dels
habitatges legalitzats en rústic, que es puguin dedicar al lloguer
turístic? 

Sr. Mateo, el preu de l'habitatge continua disparat. El preu
del metre quadrat és tres vegades la mitjana nacional. El cost
dels immobles de segona mà a les Illes s’ha incrementat un
7,2% el segon trimestre de 2024, la major pujada des de 2005,
i el 50% dels habitatges de les promocions que es fan a Eivissa
valen més d un milió d'euros. Qui ho pot comprar? 

Les Illes Balears comencen a ser unes illes de només dues
cares: cases de luxe per a milionaris i treballadors que viuen al
carrer. A Eivissa, aquest any s'han multiplicat els espais plens
de tendes de campanya, furgonetes, caravanes i cotxes, on la
gent treballadora dorm i malviu i comparteixen moltes persones
o famílies, una habitació caríssima ja és normal i habitual; i els
nostres joves no tenen esperança ni futur. Com poden
plantejar-se un projecte de vida? Deixin de pensar en els
beneficis dels promotors, dels especuladors i d’alguns rendistes
i pensin en les persones -persones com Daniela, Carolina o
Gabriel, que viuen en tendes de campanya o furgonetes, tot i
tenir feina; persones com Sònia, Jordi, José Luis o Amèlia, que
han d'abandonar la seva illa tot i tenir una bona o sent
funcionaris; o joves com Dani, Maia, Tomàs o Neus que creuen
que hauran de migrar perquè no veuen un futur-, de cada
realitat tenim milers i milers de persones. 

Gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Mateo, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández):

Muchas gracias, Sr. Presidente. A nosotros, a este gobierno
no le gusta la demagogia, no nos gusta la demagogia.

(Remor de veus) 

Estamos trabajando para reconducir la situación porque en
sus ocho años de gobierno no solo no se ha resuelto el
problema de la vivienda sino que se ha visto seriamente
agravado. 

Tenemos en marcha un plan de choque con el que
esperamos sacar al mercado más de 7.000 viviendas a precios
asequibles para los residentes de las Illes Balears. Esto son
soluciones. Primero con el Decreto ley de emergencia,
aprobado a los tres meses de legislatura, y con el programa
Construir per llogar ya se están planificando actualmente unas
4.000 viviendas, unas viviendas que, por cierto, ahora el
Gobierno del Sr. Sánchez pone en peligro, conociendo la
situación que vivimos en Baleares. 

Por otro lado, estamos trabajando en el programa Lloguer
segur, que se pondrá en marcha este otoño, para incentivar la
salida de pisos vacíos al mercado, por tanto seguridad a
propietarios e inquilinos, y ofrecer esos pisos a precio reducido
a residentes. Se prevé conseguir entre 2.000 y 3.000 viviendas.

Y continuamos con el ritmo inversor del IBAVI en
promociones públicas de vivienda. Seguimos avanzando y ya
estamos planificando la construcción de 600 viviendas de
protección en todas las islas. ¡Ah!, y por favor, no intenten
jugar al engaño con el tema de las promociones públicas de
vivienda cuando ustedes aseguraban que las obras estaban
acabadas y listas para la entrega. Esto es falso. Un dato: del
total de 21 promociones con obras en marcha o adjudicadas a
mayo de 2023, solo había 11 con obras iniciadas y 10 ni
empezadas o prácticamente sin empezar. Este gobierno no ha
parado nada, sino que ha incrementado el ritmo de ejecución de
todas las obras. 

Por favor, Sr. Pitaluga, hagan un poco de autocrítica. Hace
apenas una semana, en el diario Última Hora, Miguel Payeras
decía de ustedes que habían sido la nada en política de
vivienda. Yo no sé si la nada, pero lo que sí sabemos es que sus
políticas no han funcionado y la situación de hoy no es más que
el resultado de esos ocho años de mala gestión. 

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

 



DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 44 / 10 de setembre de 2024 2359

II.10) Pregunta RGE núm. 11548/24, presentada pel
diputat Sr. Carles Bona i Casas, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a segregació lingüística als centres
d’educació infantil.

Pasamos a la décima pregunta, RGE núm. 11548/24, que
formula Carles Bona, del Grupo Socialista. Tiene la palabra.

EL SR. BONA I CASAS:

Gràcies, Sr. President. Sr. Vera, han de segregar per motius
de llengua als centres d'educació infantil?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Vera, tiene la palabra. 

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany):

Gràcies, Sr. President. Sr. Diputat, el que s'ha de fer és
garantir els drets que les persones tenen reconeguts. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bona, tiene la palabra.

EL SR. BONA I CASAS:

Gràcies, Sr. President. Sr. Vera, vostè sap que una ordre de
l'any 2004 diu que els alumnes de primer ensenyament que triïn
una llengua diferent a la del projecte lingüístic de  centre en el
moment de la matrícula no podran ser segregats i es mantindran
inserits en el grup classe de referència. 

És curiós, perquè la Llei d'educació parla ben bé del mateix
per a l'alumnat de totes les edats. Però, malgrat tot, vostè s’ha
inventat un pla pilot segregador i ha aconseguit desviar fons
públics perquè centres de titularitat privada puguin separar nins
i nines de quart de primària per raons de llengua. Voldrà fer el
mateix amb els centres d'educació infantil?, voldrà tornar a
regar la patronal per damunt de la pública? Si aplica les
mateixes instruccions que el seu pla pilot ho tendrà difícil,
perquè cal un 20% dels alumnes per poder aplicar el seu pla de
segregació; i ha resultat que al primer ensenyament un
aclaparador 83% ha triat ensenyament en català. 

(Alguns aplaudiments)

A nivell global no hi hauria, per tant, demanda per aplicar
cap segregació. 

Però és que en el cas d'educació infantil no hi ha hagut
instruccions, de forma deliberada, per enganar la gent, els
primers els seus socis de VOX i trànsfugues diversos, fent-los
creure que tot és el mateix, que seguirà aprofundint en la

fragmentació de la societat, la manca d'integració i la formació
de guetos que ha posat en marxa la seva conselleria. 

Vostè ha creat unes expectatives a les famílies que sap que
la normativa no permet. El resultat és que els centres no saben
a què s'han d'atendre. Demà comença el curs i no saben encara
com aplicar les seves dèries. No saben encara, però tenen por
de comprovar, quants problemes nous els crearan vostès. I és
que vostè s’ha tornat botar la normativa. Vostè, en comptes del
moment de la matrícula, ha fet triar la llengua durant el procés
d'admissió, quan la gent encara no sap quin centre li tocarà. Per
tant, és impossible que en aquell moment coneguin el projecte
educatiu del centre que inclou el projecte lingüístic. 

I és que al PP l'autonomia pedagògica dels centres li
importa ben poc. Li importa ben poc el paper central de l'escola
per garantir la cohesió social. Li importa ben poc la seva funció
integradora i d’ascensor social. Li importa ben poc l'opinió del
Consell Escolar. Fins i tot un asturià liberal com Jovellanos fa
200 anys ho tenia bastant més clar que vostès. 

Miri, Sr. Vera, sovint bé vostè al Parlament i ho justifica
totes en les urnes. Jo voldria fer el mateix avui aquí amb l’escàs
suport als seus plans segregadors, però la realitat és que un
canvi de model pedagògic d'escola o lingüístic requereix
d'alguna cosa més que la legitimació d'un programa electoral o
d'uns resultats electorals, requereix de rigor pedagògic. El
problema és que cap entitat amb un mínim de prestigi avala el
seu model segregador. 

Sr. Conseller, doni la cara, no faci com aquesta setmana
amb el caos dels interins, i no deixi els centres als peus dels
cavalls. 

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Vera, tiene la palabra. 

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany):

Sí. Sr. Bona, primer de tot, informi’s millor a l’hora de fer
les preguntes. Per triar llengua les famílies eren quan ja es feia
la matrícula, no quan triaven plaça. Segona, el debat en si
d’aquesta qüestió diu més de vostè que de mi. No és d'estranyar
que qui es bota  sistemàticament la major norma de consens
d'una democràcia es boti amb una facilitat major la Llei de
normalització lingüística, que no deixa de ser la mostra més
expressiva dels consensos que s'han assolit dins aquest
hemicicle. Però tampoc no sorprèn que qui aplaudeix els canvis
d'opinió irraonables del president més autòcrata de la història
vagi en contra de la seva pròpia llei d'educació de les Illes
Balears, llei que vostè va votar a favor com a diputat i que
reitera el dret de les famílies a triar la primera llengua dels seus
fills. 

O vostè no sap ni el que vota o va en contra del seu propi
vot. En qualsevol cas, ni vostès pensaven garantir aquest dret
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ni volen permetre que el garantim nosaltres. I això es deu al fet
que el Partit Socialista Obrer Espanyol fa temps que es va
allunyar del contracte social de Locke, que es basa en la
llibertat de l'individu i, en definitiva, tractar els ciutadans com
el que són, persones adultes, entenent les institucions com a
garants de les seves llibertats. Vostès prefereixen el contracte
social de Hobbes, que tracta la ciutadania com un ramat
d'ovelles i que pretén una tutela desorbitada de les institucions;
però això sí, amb el seu Leviatan particular que resideix a calle
Ferraz, on només és vàlid el que diuen els socialistes, el que
pensen els socialistes i el que fan els socialistes.

Que el nostre model i el seu és diferent, ja ho sabem.
Davant la llibertat d’aquest govern, la imposició dels governs
que ens precediren. Si no, miri la sol·licitud d'escolarització de
la seva conselleria on al final, i amb lletra petita, es pot llegir 
“mitjançant la signatura d'aquesta sol·licitud faig constar que
conec el projecte lingüístic dels centres que he seleccionat i que
els respectaré”. No només no garantien els drets de les famílies
de triar la primera llengua d'ensenyament sinó que els
obligaven a guardar silenci. Perquè no hi ha major fal·làcia que
amb una mà exigir que els pares respectin el model lingüístic
dels centres i amb l’altra mà demonitzar tots aquells centres
que, en exercici de la seva autonomia reconeguda legalment i
constitucionalment, els hi permeten triar. 

Sr. Bona, això no va ni d'imposicions ideològiques ni de
conflictes lingüístics, això va de llibertat i sobretot de respectar
el que la gent tria en llibertat. Ja és ben hora que surti del seu
mur i ho entengui.

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

II.11) Pregunta RGE núm. 11549/24, presentada per la
diputada Sra. Amanda Fernández i Rubí, del Grup
Parlamenti Socialista, relativa a planificació de l'inici de
curs.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 11549/24, que formula
Amanda Fernández, del Grupo Socialista. Tiene la palabra. 

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

Gràcies, president. Bon dia, diputats, diputades. Dia 2 de
setembre els docents de les nostres illes varen començar a
l'escola preparant, planificant el curs i la rebuda dels nostres
infants i joves, però enguany la conselleria ha decidit que el
mateix dia 2 era el dia que adjudicava els docents interins als
centres. Si tot hagués anat molt bé, ja haurien començat un o
dos dies tard, però, com sabem, no ha anat gens bé, ha estat un
desastre. 

Per això li deman, Sr. Vera, vostè considera que ha
planificat bé l’inici de curs?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Vera, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany):

Sra. Fernández, jo crec que aquest curs està molt ben
planificat. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Silencio, por favor. Silencio, por favor. Sra. Fernández,
tiene la palabra.

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

Sr. Vera, hauria de demanar disculpes, el primer de tot, i
crec que el pitjor és que no se n'hagi adonat del que ha passat
a més de 2.600 docents d’aquestes illes.

(Alguns aplaudiments)

Ha planificat l’inici de curs tard, malament, ha dificultat
l'organització i la planificació dels centres i, sobretot, ha
dificultat la vida dels docents interins que es varen passar tot un
dia i part del vespre a l'espera del retard de la seva adjudicació,
que rebien correus a les dues, a les tres, a les quatre de la
matinada i durant dos o tres dies per saber on havien d'anar;
que després no podien fer la presa de possessió, i no eren casos
anecdòtics. Han passat moltes errades en aquesta adjudicació:
docents que arribaven al centre amb una jornada completa i
resultava que els havien adjudicat una jornada..., mitja jornada.
Vostè creu que tothom pot viure amb mig sou, per exemple?

O, per exemple, que a una plaça adjudicada arribaven dos
docents amb la mateixa plaça, per tant, una després ha quedat
fora fer feina.

O bé un altre professor, que arribava al centre amb una
plaça adjudicada i el centre li deia: “però si nosaltres no tenim
places lliures, estan totes ocupades”. Una altra equivocació i un
altre docent fora fer feina.

Però, mentre, la conselleria i la Direcció General de
Personal Docent silenci, cap resposta, no sap res. On és el
director general de Personal Docent i centres concertats? O,
com ja sabem tots, només es dedica als centres concertats
aquest director general.

(Alguns aplaudiments)

Què farà, aquest director general, dimitirà, pel caos que ha
causat a l'escola pública, o el cessarà vostè? Vostè va cessar
l'anterior director general, per molt menys, per què no cessa
aquest?
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Perquè, miri, Sr. Vera, és el primer curs que vostès, tots
solets, han organitzat. Ha passat un any de la seva gestió i el
primer dia, 2 de setembre, fa aquest desastre; se li ha acabat el
comodí del públic, se li ha acabat el comodí d’és culpa de
l'anterior govern, fa un any que governen i aquest desastre l’ha
fet vostè tot solet. Així que depuri responsabilitats polítiques
pel que ha causat el primer dia d’escola!

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Vera, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany):

Gràcies, Sr. President. Sra. Fernández, com a professor que
som, igual que vostè, acompanyi’m a fer un contrast sobre el
seu darrer inici de curs, el del 2023, i el d'enguany: a) Ajuts de
menjador, amb l'esquerra 8 milions, amb el Govern del PP, 9,5
milions.

(Alguns aplaudiments)

Nombres d’ATE: amb la Sra. Fernández, 321, amb el
Govern del PP, 442.

(Alguns aplaudiments)

Nombre d'orientadors: amb l'esquerra, 364, amb nosaltres,
435, incorporam 71 professionals nous.

Hores de (...), vostè, Sra. Fernández, que es pega tocs al pit
en defensa de la llengua tot el dia, amb vostès, 731 hores, i ara
1.014; és a dir, 283 hores més, que suposen 16 docents més.

(Alguns aplaudiments)

Primera infància, amb el pacte només hi havia gratuïtat 2-3,
amb la lletra petita, i 4.349 places, amb el Partit Popular,
12.140 places i gratuïtat total a tota la primera etapa.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

Places de molt difícil i de difícil cobertura, amb l'esquerra,
zero, amb el Govern del PP, hem declarat de molt difícil
cobertura tota l'illa de Formentera, i de difícil, Eivissa i
Menorca, en total hi destinarem més de 18 milions d'euros,
també amb vosaltres.

Nombre de docents, amb el govern d'esquerres, 13.317, i
amb el Govern del Partit Popular, 700 docents més a
l’ensenyament públic, només a l’ensenyament públic.

(Alguns aplaudiments)

I a tot això hi hem d'afegir la incorporació de 39 psicòlegs
a l’ensenyament públic i 35 a la concertada; la gratuïtat del
transport escolar a batxillerat, amb la creació de 1.168 places

i un cost aproximat de 800.000 euros. I el topall del preu de
menjador a 6,5 euros.

Sra. Fernández, veig que aquest estiu vostè no ha fet el
"Cuaderno Rubio del Buen Político"...

(Remor de veus)

..., a la vista d’aquest compara i contrasta demostra no saber res
de la realitat educativa. Amb la LOMCE vostè hauria de repetir
curs, però amb la seva LOMLOE, promociona de curs, sense
haver adquirit les competències necessàries.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

De totes formes, és molt il·lustratiu sentir-la exigir
responsabilitats polítiques quan els del seu partit no exigiren
responsabilitats polítiques a la Sra. Gómez pel “cas
mascaretes”, al Sr. De Juan, per les menors tutelades o a la Sra.
Armengol pel Hat Bar.

Sra. Fernández, “saca primero la viga de tu ojo y luego
verás bien para sacar la paja del ojo del otro”, Mateo, 7, 5. Ni
vostè pot donar lliçons de com preparar un inici de curs, ni pot
exigir a aquest conseller responsabilitats polítiques.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Silencio, por favor. Silencio, por favor.

II.12) Pregunta RGE núm. 11550/24, presentada per la
diputada Sra. Pilar Costa i Serra, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a fruits de la política turística aquesta
temporada.

Pasamos a la siguiente pregunta, RGE núm. 11550/24, que
formula Pilar Costa, del Grupo Socialista, tiene la palabra.

LA SRA. COSTA I SERRA:

Gràcies, Sr. President. Veig que la Sra. Presidenta, la Sra.
Prohens, ahir, en lloc de reunir-se amb els portaveus dels
diferents grups parlamentaris, potser s'hauria d’haver reunit
abans amb els seus consellers per a ja si...

(Alguns aplaudiments)

... el que havia de demanar era un bon tarannà a aquest
Parlament o que els consellers deixassin...

(Alguns aplaudiments)

... deixassin la seva supèrbia i el seu tarannà xulesc, però, bé,
crec que algunes coses no tenen remei.

Per això, Sr. Conseller de Turisme, li deman, ara que ja fa
més d'un any que vostè és conseller i responsable de Turisme,
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i l’autor de la planificació d'aquesta temporada, si està satisfet
del que ha aconseguit dins els seus objectius.

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bauzá, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Moltes gràcies, president, molt bon dia a tothom. Moltes
gràcies, Sra. Diputada. Aprofitaré la pregunta per fer cinc
cèntims de com va la temporada turística, que avui encara no
ha acabat.

Els indicadors que tenim de juny i juliol mostren la
continuïtat amb la tendència viscuda aquests darrers anys amb
l'arribada de turistes i amb la baixada de la mitjana de
pernoctacions, hem de destacar la baixada de turistes britànics
i espanyols durant el mes de juliol, compensada amb l’augment
de turistes francesos i dels països nòrdics. En l’acumulat de
gener a juliol també baixen els britànics i és igualment
compensada per altres nacionalitats.

He de posar de manifest també que a Eivissa i a Formentera
no s'arriba a les xifres de l'any passat.

També ens han fet arribar que dins l'oferta complementària
a segons quines zones no s'han complert les previsions que hi
havia d’aquesta temporada.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Costa, té la paraula.

LA SRA. COSTA I SERRA:

Moltes gràcies, Sr. President. Bé, Sr. Conseller, jo crec que
vostè intenta donar un missatge amb els indicadors que ens ha
expressat aquí, que no s'arriba, en general, a les xifres de l'any
passat, més preocupada em deixa encara perquè si no arribam
a xifres d'anys passats resulta que els problemes sí que
s’incrementen, amb aquesta sensació i amb aquesta
massificació turística que en diferents manifestacions hem vist
a les diferents illes. I no, no són turismofòbics, són residents
illencs que volen poder seguir vivint en aquestes illes.

I també ens preocupa que, per exemple, el Pacte per la
sostenibilitat acabi sent només un paperot per a no fer res, no
és raonable que muntin meses de feina i, paral·lelament,
prenguin decisions en sentit contrari a aquesta presumpta
sostenibilitat.

Sr. Conseller, hi ha innumerables exemples, per exemple,
modifiquen la Llei d'excessos per reduir les zones, com és, per
exemple, el cas de Magaluf, on han reduït més d'un 90%. Quin
ha estat el resultat d'aquesta modificació legal, Sr. Conseller?
Supòs que sap les queixes que hi ha tant de restauradors com de
comerciants en aquesta zona de Magaluf. Està vostè satisfet
d’aquestes modificacions?

Per altra banda, a part de l'amnistia urbanística, també hem
vist com estenen vostès aquesta amnistia a l'àmbit turístic en
permetre que es mantenguin places turístiques il·legals en
aquests habitatges, també il·legals, en sòl rústic.

Les càrregues de treballadors i treballadores segueixen
augmentant. La situació de molts treballadors, com ha explicat
molt bé el Sr. Pitaluga, és lamentable, desesperant, en viure de
forma absolutament inhumana.

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

LA SRA. COSTA I SERRA:

Sr. Conseller, creu que ha donat fruit la seva planificació en
gestió turística aquest darrer any?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bauzá, té la paraula.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Sra. Costa, arran de la modificació del Decret de turisme
responsable a cadascun dels municipis, en aquest pla que ha
acabat ara fa poc, 8 milions d'euros a cada municipi per a
seguretat, conscienciació i per anar en contra d'aquest turisme
que no volem. Si realment els importa l'activitat turística
d'aquesta comunitat, aportin de manera constructiva i sincera al
procés que s'ha obert, pioner a Espanya, vostès i altres grups.

Tenim reptes, una vegada més, els convid a participar i a
aportar, deixin anar les manifestacions contra les seves
polítiques, deixin d'intentar boicotejar, i posin les llums
llargues per fer entre tots un millor destí, una millor cohabitació
entre residents i turistes i una millor activitat econòmica que no
vagi en detriment de la qualitat de vida de tots.

Sra. Costa, avui començam un altre període parlamentari,
li recomanaria que no baixi cada dimarts a intentar dur-nos dins
el fang. no val la pena, la política, jo no l’entenc així, la política
és trobar ponts de diàleg que ens ajudin a millorar com a
societat, a discrepar, clar que sí, però també a acordar i a sumar
entre tots. I li diria una cosa: si no ho volen fer aquí, facin-ho
dins les meses per al pacte social i polític. També serà d'agrair.

I vull contraposar la seva diagnosi i el seu missatge
escèptic, els vull contraposar a les paraules del ministre Hereu
respecte de la temporada turística: inyección de prosperidad,

 



DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 44 / 10 de setembre de 2024 2363

va dir, inyección de prosperidad. Està clar que estam més a
prop nosaltres del ministre ...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

...que vostès, encara que sabem que s'han de fer canvis
importants i profunds. 

Moltes gràcies, president. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

II.13) Pregunta RGE núm. 11551/24, presentada per la
diputada Mercedes Garrido i Rodríguez, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a límits al sòl agrari.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 11551/24, que formula
Mercedes Garrido del Grupo Socialista. Té la paraula. 

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Moltes gràcies, Sr. President. Bon dia, senyores i senyors
diputats. Sr. Simonet, la consulta pública de la Llei agrària diu
expressament que la nova llei ha de possibilitar el
desenvolupament d'activitats complementàries lligades al sector
turístic. 

Aquesta consulta va venir acompanyada aquest estiu d'un
article en el Diario de Mallorca en declaracions seves. Per tant,
la pregunta és clara i expressa: aquest govern flexibilitzarà els
allotjaments de turistes a les explotacions agràries?, es
permetran més places de turistes a les explotacions agràries? 

Amb un sí o un no ens basta. Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Simonet, té la paraula.

EL SR. CONSELLER D’AGRICULTURA, PESCA I
MEDI NATURAL (Joan Simonet i Pons):

Moltes gràcies, Sra. Garrido. Des de la conselleria
proposam sempre millorar la rendibilitat de les explotacions
agràries. Jo li vull recordar que jo entenc que va per la figura
de les agroestades, les agroestades és una figura que varen crear
vostès a la Llei 2019, ...

(Alguns aplaudiments)

... però la varen crear de tal manera que en quatre anys ha estat
impossible crear-ne cap. Jo crec que, ja que la varen crear
vostès, hem de cercar fórmules perquè puguin desenvolupar-se
a les explotacions agràries i les rendes arribin als nostres
pagesos i millorin la seva rendibilitat global de l'explotació.
Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Garrido, té la paraula. 

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Gràcies, president. Per tant, la resposta és sí, no ho ha dir
clarament, però la resposta és sí. 

(Alguns aplaudiments)

Supòs que amb això serà honest i dirà a la presidenta que la
seva conselleria no participarà del pacte de la sostenibilitat. 

(Alguns aplaudiments)

 Els seus socis ja varen dir ahir que no hi participen. La
Conselleria d'Agricultura supòs que no hi participarà, del Pacte
per la sostenibilitat, perquè no té cap sentit ni un. Sr. Simonet,
no és una excepció al que fa aquest govern: dir una cosa i
fer-ne una de contrària. Si aquesta és la proposta, on són els
experts?, perquè la presidenta anava als experts, on són els
experts que ens diuen que la possibilitat, o que és bo per al
nostre sòl rústic i per al camp tornar a difuminar turistes per tot
fora vila?, on són els experts? perquè no hi són aquests experts.
On són els experts que ens diuen que es poden ampliar places
a les explotacions agràries? 

La primera passa que han fet és legalitzar 30.000 habitatges
al sòl rústic, que veurem com acaba la cosa. La segona passa
que han fet és que es permeti legalitzar edificacions,
explotacions agràries, que són agroturismes, i que es continuï
ampliant l'agroturisme. La presidenta en sap molt perquè va
anar a inaugurar un agroturisme d’aquests ...

(Alguns aplaudiments)

... el mes d'octubre de l'any passat, que no s'ha pogut obrir. La
tercera passa, ara, és ampliar el nombre de turistes que tendrem
a les nostres explotacions agràries. 

Jo no sé si aquest és el remei que planteja el Partit Popular.
Jo no sé si aquesta és la solució que es planteja a un pacte de
sostenibilitat que neix totalment mort. S’anuncia el pacte de
sostenibilitat i la presidenta aprova un decret llei que el
bombardeja. I ara, quan deim que s'han de reduir el nombre de
turistes que vénen a les nostres illes, el que fa al sector agrari,
bé, el que fa Agricultura ...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya acabando.

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202411551


2364 DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 44 / 10 de setembre de 2024 

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

... el PP que està a Agricultura, és dir directament que hem de
difuminar i hem de dur turistes a tot el nostre sòl rústic. 

(Es produeix el tall del micròfon)

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

S'ha acabat el temps, Sra. Garrido. Sr. Simonet, té la
paraula.

EL SR. CONSELLER D’AGRICULTURA, PESCA I
MEDI NATURAL (Joan Simonet i Pons):

El subconscient l’ha traïda, Sra. Garrido. El sector agrari
demana poder fer això que vostè no vol que es faci ...

(Alguns aplaudiments)

I ja que parla de difusió, ja que parla de difusió dins el món
agrari 2015-2023, li tornaré recordar: 3.173 nous habitatges,
més d'un xalet al dia al fora vila autoritzats, 5.271 piscines, 17
piscines per setmana. Aquesta aigua, aquesta aigua, Sra.
Garrido, no servirà per regar tarongers. 

(Alguns aplaudiments)

Parcs fotovoltaics en el sòl rústic, Sra Garrido, 2019-2021:
16; 2021-2023: 26. I no parlarem de la carretera de Campos,
que també en podem parlar. Per tant, lliçons, les justes, el sòl
agrari es defensa fent l'activitat agrària rendible i l'activitat
complementària amb una llei del 95 ho permet. 

Facem feina conjuntament, ja veurà el text final com queda.
I si vostè tan preocupada està pel sòl rústic i el sòl agrari, facin
una cosa, a Inca, Pollença, Artà, Consell, Algaida, Santa
Eugènia i Puigpunyent, demà tots els seus batles poden fer
moratòries i normes per reduir aquesta pressió en el sòl rústic.
Però és que tal vegada els batles pensen una cosa diferent del
que vostès diuen aquí, que ja hi estam habituats. 

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

II.14) Pregunta RGE núm. 11552/24, presentada pel
diputat Sr. Marc Pons i Pons, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a nombre de macrogranges a les Illes
Balears.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 11552/24, que formula
Marc Pons del Grupo Socialista. Tiene la palabra. 

EL SR. PONS I PONS:

Moltes gràcies, Sr. President. El model agrari de Mallorca,
el de les Illes, aquest que s’ha conformat pels nostres pagesos
al llarg de les diferents generacions, és un model d'agricultura
extensiva, aquí on els caps de bestiar amb les quarterades
cultivables mantenien un equilibri, i aquest és el que realment
hauríem de defensar, el que hauria de defensar també el nostre
conseller. Malauradament en açò veim silencis que evidencien
suports a unes macrogranges industrials que rompen qualsevol
tipus d'equilibri. 

A Sineu ho hem vist: una macrogranja de 739.000 gallines,
ponedores, 739.000 animals tancats a naus industrials que l'únic
que poden fer és representar vertaders problemes. Problemes,
evidentment, de benestar animal, problemes, evidentment,
ambientals en matèria d'aigua pel consum d'aigua que exigirà,
pels nitrats però també pels purins que generaran (...) el
tractament, problemes també damunt tots els veïnats, d'olors, de
renous, també d'impacte paisatgístic, problemes fins i tot
sanitaris a la qualitat de les aigües. És normal que els vesins hi
estiguin en contra i que diguin que açò no pot ser. 

Davant d'açò, jo li deman, Sr. Conseller, volem saber la
seva opinió política, d'aquest govern, el volem sentir dir que no
està d'acord amb la granja de Sineu. 

Moltes gràcies, Sr. President. 

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Simonet, té la paraula. 

EL SR. CONSELLER D’AGRICULTURA, PESCA I
MEDI NATURAL (Joan Simonet i Pons):

Només una consideració tècnica, els purins són els
excrements dels porcs, no de les vaques, però vostè és un
expert en tot i supòs que això se li ha “colat”. Vostè a la
pregunta em demana si crec que s'han d'autoritzar més
macrogranges a les Illes Balears. Miri, creure és un acte de fe,
i això no va de fe, sinó del compliment estricte de la normativa
que tenim que en aquests moments a les Illes Balears només es
podran autoritzar aquelles explotacions que compleixen les
normes pròpies de l’ordenació ramadera, les normes de
benestar animal i totes les obligacions de caràcter
mediambiental que els afecten. I aquestes normes són les
mateixes que hi havia fa un any, quan vostès encara
governaven. No devien estar preocupats per això en aquell
moment. 

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Pons, té la paraula.

EL SR. PONS I PONS:

Els purins, Sr. Conseller, no són els excrements de les
vaques, com vostè ha dit. Per tant, també hi ha coses que hauria
vostè d’aprendre. No es posi més de perfil, és incapaç d’alçar-
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se aquí i dir “no estic d'acord amb la macrogranja de Sineu”?
Pot escoltar vostè als dotze batles del Pla de Mallorca que li
han dit que no als acords de plenari?, pot escoltar vostè els
ciutadans que s'han organitzat i, de manera clara, estan dient
que no? Pot escoltar vostè els experts?, pot escoltar vostè les
entitats ecologistes, les animalistes, que totes, de manera clara,
estan dient que no? Com és possible que vostè continuï posant-
se de perfil? 

Miri, nosaltres li hem presentat una esmena a la llei
òmnibus. Volem que per llei hi hagi una moratòria de dos anys,
que durant aquests dos anys hi hagi un pla específic que suposi
increment de les exigències, per una banda, i l'anàlisi de la
prohibició de noves macrogranges. Estan disposats a votar-ho
a favor açò o se seguiran posant de perfil i, mentre diuen una
cosa, permeten que els seus interessos, els d’alguns, quin
interessos defensa vostè, Sr. Conseller, els dels ciutadans de
Mallorca o alguns interessos concrets?...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

EL SR. PONS I PONS:

... Hauria de posicionar-se d’una manera clara. No hi estam
d’acord i esperam que votin l’esmena que hem presentat. 

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT.

Sr. Simonet, té la paraula. 

EL SR. CONSELLER D’AGRICULTURA, PESCA I
MEDI NATURAL (Joan Simonet i Pons):

Miri, la Llei agrària és clara i diu que la ramaderia
desenvolupada sota forma sostenible -podem coincidir-,
constitueix una activitat estratègica per a la seguretat
alimentària. També la llei diu que s'han d'establir els requisits
ambientals que han de complir les explotacions en matèria de
gestió de fems i garantir al màxim el benestar animal i adaptar
produccions sostenibles. 

Dit això, dit això, Sr. Pons, crec que sí que coincidim que
el projecte de Sineu s'ha de considerar una macrogranja. Però
hem d'entendre, hem de fer un debat seriós, un debat sense
demagògia on, a més, hem de marcar aquest límit. I vostè
també m’hauria de dir quin és el nombre de gallines, porcs o
vaques que vostè maneja per definir una macroexplotació. 

Li he de dir...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... li he de dir, li he de dir que el fet de la insularitat, la poca
base territorial i la fragilitat mediambiental diu que qualsevol
d’aquest tipus de projecte ha de ser avaluat amb molta cura i

que els tècnics de Ramaderia, és a dir de Medi Ambient, així ho
fan. 

La Conselleria d’Agricultura ja s'ha manifestat, dos
informes desfavorables greus...

(Alguns aplaudiments)

... dos informes desfavorables. Vostè vol que jo firmi els
informes? Doni’m permís i els firmaré, si hi està d’acord. 

Miri, entenc que d’aquest tema vostès vulguin treure rèdit
polític. Nosaltres escoltam els batles, feim els informes que
pertoca, però no dubti que no es farà res que no estigui avalat
pels tècnics ni s’autoritzarà cap projecte que no compleixi. 

I a vostè, ara que es preocupa tant per les gallines i els
pollastres, dir-li que el 2010,  quan vostès tenien la Conselleria
d'Agricultura, hi havia a Mallorca 2.800.000 gallines i
pollastres, ara no arribam als 300.000. Segurament les gallines
socialistes no molestaven.

(Algunes rialles i alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

II.15) Pregunta RGE núm. 11555/24, presentada per la
diputada Sra. Maria Ramon i Salas, del Grup Parlamentari
MÉS per Mallorca, relativa a adjudicació de places a
interins.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 11555/24, que formula
Maria Ramon, del Grupo MÉS per Mallorca. Té la paraula.

LA SRA. RAMON I SALAS:

Gràcies, president. Diputats i diputades, bon dia. Sr.
Conseller, a veure si tenc més sort ara jo i em contesta la
pregunta. Com explica el caos, la improvisació i la falta de
planificació en l'adjudicació dels interins de la setmana
passada? 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Vera, té la paraula.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany):

Gràcies, Sr. President. Sra. Diputada, no hi ha hagut ni
improvisació ni molt manco falta de planificació. El que sí hi
ha hagut... 

(Remor de veus)
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... el que sí hi ha hagut és un problema tècnic, un problema pel
qual he donat explicacions, he demanat les disculpes pertinents
i hi hem posat solució en un temps rècord. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Ramon, té la paraula. 

LA SRA. RAMON I SALAS:

Gràcies. Funcionaris de carrera que han rebut places
d'interins, adjudicacions duplicades, docents amb plaça
definitiva als quals han adjudicat plaça interina, interins amb
més de trenta places per davant als quals han adjudicat plaça,
funcionaris que arriben a destí amb una plaça que no és de la
seva especialitat. Tot això entre altres despropòsits. I hi afegim
que tot aquest caos és després d'haver estat desperts fins a les
dues de la matinada amb la incertesa de no saber si sis hores
després han d'anar o no a fer feina. I, a més, la incertesa
s'agreuja quan t’avisen que tens plaça a una altra illa i t'has de
posar a cercar casa on viure, amb el que suposa trobar on viure
a qualsevol illa de les Balears. 

Els interins i les interines necessiten certeses i el Govern no
els n’ha donades. Fa mesos que parlam d'un decret de
simplificació administrativa i precisament entre els seus
objectius un hauria de ser facilitar la vida i oferir les eines
adequades al personal docent i funcionari a l’hora d'adjudicar
places, i no condonar infractors, especuladors i qui vol destruir
el nostre país. 

(Alguns aplaudiments)

Iniciar el procés d'adjudicacions en cap de setmana, quan no
hi ha ningú que pugui donar resposta ni solucions als problemes
que s'originen, no és facilitar la vida ni simplificar res. És
generar caos i incertesa a docents i famílies. 

No tenir un programa informàtic en condicions i no licitar-
lo quan tocava, fa nou mesos, tampoc no és facilitar la vida ni
simplificar cap tràmit administratiu. Però clar, vostès s'han
ocupat de fer contents els seus socis d'extrema dreta i crear
problemes on no n'hi havia. 

Des del Partit Popular teniu el concepte de simplificació
administrativa equivocat. La vostra simplificació administrativa
és donar barra lliure a l'especulació i la destrucció, no la de
facilitar i ajudar el dia a dia a la gent normal. I malgrat tot,
demà, els docents rebran els infants amb la seva millor rialla
per començar un curs carregat de reptes i il·lusions, perquè ells
són el fonament imprescindible del nostre sistema educatiu i és
la responsabilitat...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

LA SRA. RAMON I SALAS:

... de tots cuidar-los. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Vera, té la paraula.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany):

Gràcies, Sr. President. Miri, Sra. Ramon, dues coses.
Primer, l’aplicatiu informàtic és el seu, durant vuit anys no
l’han canviat. Segona...

(Se sent unes veus de fons)

... segona, els docents rebran amb un somriure els al·lots, però
sobretot perquè els docents han recuperat drets amb un govern
del Partit Popular. 

(Alguns aplaudiments)

Sra. Ramon, le voy a dar un dato, com diu Yolanda Díaz,
que és la seva vicepresidenta. El darrer curs preparat
íntegrament pel govern d'esquerres va ser el curs 2022-2023, hi
havia 1.022 places vacants i se’n varen adjudicar 453. Només
n’adjudicaren en 44,32%. Aquest curs 2024-2025 hi havia
2.942 places i se n’han adjudicades 2.609, és a dir, un 88,68%.

Sra. Ramon, l’únic que pretenia la Conselleria d’Educació
i Universitats era no privar l’alumnat de l’escola pública de
tenir tots els seus professors presents des del primer dia
d’escola, fet que sí succeïa amb el govern d'esquerres; govern
del qual vostès formaven part. Ja sé que vostès, senyors de
MÉS, es desentenen del govern d’Armengol, però vostès hi
eren per molt que pretenguin que la gent se n'oblidi. 

En qualsevol cas, celebr que es preocupi per la situació dels
interins, però també m'hagués agradat sentir-la a aquest
hemicicle parlant del Pla d'estabilització que em deixà el Sr.
March, un pla que va provocar que molts d’opositors i
estabilitzats s'haguessin de traslladar fora de la seva illa de
residència, ah!, i que aquest govern ha solucionat amb la
concessió de 524 comissions de serveis humanitàries, el 94%
dels desplaçats pel pacte d’esquerres pogueren tornar a casa
seva gràcies al Govern del Partit Popular. 

(Alguns aplaudiments)

Tampoc no la vaig sentir parlar del desastre que ens
trobàrem a l'Escola Nàuticopesquera o dels 55 professors de
formació professional acomiadats per una decisió arbitrària de
la seva conselleria, sense tenir en compte què feien la resta de
comunitats autònomes; i, ves per on!, també aquest govern i
aquesta conselleria ho ha solucionat. 
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Sra. Ramon, abans de criticar i voler treure rèdit de l'acció
d’aquest govern, demani què varen fer els seus companys de
viatge durant aquests vuit anys. Només s’ha de girar a la seva
dreta i demanar, res més. Això sí, a dia d'avui hem adjudicat en
set dies 3.123 places de docents interins a totes les Balears, en
un curs en què hi haurà més docents públics que mai, més de
14.000. Continuam complint amb la paraula donada. 

Moltes gràcies.  

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

II.16) Pregunta RGE núm. 11526/24, presentada pel
diputat Sr. Josep Castells i Baró, del Grup Parlamentari
Mixt, relativa a funcionament dels operatius davant la
DANA.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 11526/24, que formula
Josep Castells, del Grupo Mixto. Té la paraula.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sr. President. Sra. Presidenta, li vaig formular
aquesta pregunta, considera que els operatius dependents del
Govern varen funcionar correctament davant la torrentada que
es va patir a Menorca el passat 15 d'agost? Però, miri, ara li
faré un spoiler, li respondré jo. No, no van funcionar
correctament. 

Per què liquido aquí la pregunta que li vaig fer? Miri, per
un motiu molt senzill, perquè jo no penso entrar en un
intercanvi de retrets com el que, per exemple, han tingut la Sra.
Carbonero i el Sr. Lafuente amb la desafortunadíssima
referència a les víctimes de la torrentada de Sant Llorenç d'Es
Cardassar que ha fet el Sr. Lafuente.

(Alguns aplaudiments)

Sort que ahir ens va demanar un nou tarannà, Sra.
Presidenta. No don crèdit al que he vist fins ara en aquesta
sessió de control. Crec que el que ens va demanar als portaveus
de l'oposició ho hauria d'aplicar també als membres del seu
govern. Però, com que no vull entrar...

(Alguns aplaudiments)

... com que li he dit que no volia entrar en aquest fang per això
canvio la pregunta. Sra. Presidenta. Solucions, respostes, la Sra.
Estarellas ha demanat una compareixença, hi anirem i allà
direm el que haguem de dir amb esperit constructiu, perquè no
tornin a passar les errades que van haver-hi i que crec que, més
o manco, tots haurem de reconèixer. 

Esperit constructiu, respostes, solucions, que està fent el seu
govern per ajudar als que  varen patir els efectes devastadors de
la torrentada?

Gràcies, president.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sra. Prohens, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):
 

Sí, gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Castells. Primer de
tot, saludar tots els diputats, donar la benvinguda a la nova
diputada i, sí, esperar que aquest període de sessions tengui un
altre to, però no han de confondre, senyors de l'oposició, la
duresa en les respostes, no haver preparat les preguntes o amb
un to despectiu, com hem vist massa vegades en aquesta
cambra.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

Per tant, dit això, Sr. Castells, la seva pregunta em permet
reiterar, i vull agrair aquesta pregunta perquè em permet
reiterar el meu agraïment a tots els efectius d'Emergències, als
ajuntaments, a les policies locals, als cossos de Protecció Civil,
que varen estar bolcats en la gestió de la DANA, dia 14, 15 i 16
d'agost, perquè sí, Sr. Castells, van funcionar. I la prova és que
amb unes precipitacions de més de 200 litres per hora, a la zona
d’Es Mercadal i d’Alaior, no es varen haver de lamentar danys
personals significatius, i això, això sempre és l’important. I si
ningú no es va veure sorprès per l’aigua és perquè les alertes
activades per Emergències els dies anteriors varen funcionar i
també perquè els ciutadans varen actuar amb responsabilitat.

A partir d'aquí, vull lamentar els danys materials, confiar en
la declaració de zona catastròfica que ha demanat tant el
Consell de Menorca, com també el Govern de les Illes Balears
i que, de moment, el Govern d'Espanya, després de les
fotografies de la vicepresidenta, no ens ha fet cas. I aquest
govern sí ha posat fil a l'agulla i per això firma un conveni amb
el Consell de Menorca per a línies d'ajudes, perquè hem
considerat que és la manera més àgil que les ajudes, tant per a
torrents com per a marges i parets seques, com per a danys
personals, arribin de la manera més aviat possible als ciutadans.
Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sr. Castells, té la paraula. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sr. President. Miri, Sra. Presidenta, els convenis,
les declaracions, aquestes destinaran tants doblers, tants
milions, 1 milió per aquí, 2 milions per allà, això està molt bé,
Sra. Presidenta, però, cregui’m, els afectats no saben què han
de fer; és a dir, mentre s’escriuen els convenis, es decideixen
les línies, etc., ja sabem que això ha de portar un temps, però
algú ha de dir als afectats, algú ha de dir als alcaldes què han de
fer! En aquests moments, els pagesos no saben si han d'aixecar
les parets o s'han de deixar talment. Els afectats no saben ni
quants diners rebran, ni com els rebran, ni com ni quan.
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Per tant, jo deman, i evidentment amb un cert to de retret,
perquè és la meva feina, però amb esperit constructiu,
expliquin, reuneixi’ns amb els afectats i expliquin-los quan i
com podran rebre els seus ajuts, perquè en aquests moments la
gent això no ho sap, la gent està perduda.

Per tant, ja que tant parlen tant de desburocratització, de
simplificació administrativa, convenis, plens extraordinaris,
etc., tot això està molt bé, però la gent necessita respostes
clares de saber què ha de fer, com s’ha de comportar per
acabar...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

... per tenir les ajudes que creguin que els pertoquen.

Gràcies, president.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies, Sr. Castells. Vostè sap que jo el tenc per una
persona rigorosa i per una persona que fuig normalment de les
demagògies, i crec, sincerament, i em dol dir-li-ho, que en
aquesta pregunta li ha sobrat demagògia. Vostè sap que la
declaració de zona catastròfica és imprescindible i que l'ha de
fer el Consell de Ministres.

I vostè sap que aquest govern, que la consellera de
Presidència, que parlam des del primer moment amb els
alcaldes d’Es Mercadal i d’Alaior, i sap, a més, que aquests
alcaldes es troben a peu de carrer, que han donat tota la
informació; que aquest govern va oferir als alcaldes, també,
ajuda tècnica per poder processar totes les peticions d'ajudes,
si necessitaven aquesta ajuda per part dels funcionaris, per
fer-ho de la manera més àgil possible.

I, com li deia abans, amb tres línies d'ajuda per part
d’aquest govern i, precisament, perquè la manera més ràpida,...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

... i sí, perquè no passi allò de Sant Llorenç, que tres anys
després els afectats no sabien res de les ajudes. Això jo no
permetré que passi amb aquest govern!

Moltes gràcies.

II.17) Pregunta RGE núm. 11554/24, presentada pel
diputat Sr. Lluís Enric Apesteguia i Ripoll, del Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a temporada
turística.

EL SR. PRESIDENT:

Pasamos a la pregunta 11554/24, que formula Lluís Enric
Apesteguia, del Grup MÉS per Mallorca, té la paraula.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Moltes gràcies. Sra. Presidenta, quina avaluació fa de
l’actual temporada turística? 

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula. 

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Apesteguia. Em fa vostè
una pregunta en què em demana la meva opinió, la meva opinió
amb una resposta subjectiva, ja sap que he dit moltes vegades
que jo, quan parlam de turisme, quan parlam d'economia,
defuig sempre de les opinions personals, de les fílies i de les
fòbies que puguem tenir cadascun de nosaltres. Per això, jo li
vull donar dades i fets objectius.

Fins al mes de juliol, han arribat 10,7 milions de turistes, un
augment del 6%, però, a més, cal destacar que es produeix
també un inici de la temporada, ja que en el juliol el creixement
és només d'un 1%; que aquesta temporada creix més en volum,
ja que la despesa augmenta el doble, un 13,2%; que tenim un
rècord d'ocupació laboral amb 58% dels nous contractes signats
i que les Illes Balears lideram la contractació indefinida de tota
Espanya.

I destacaria, també, l’increment enguany de l'activitat
inspectora dels consells contra les activitats il·legals.

Dit això, està clar que existeix un malestar generalitzat pels
episodis puntuals de congestió que, com els anys anteriors,
evidentment també s'han pogut viure. I precisament amb aquest
objectiu els vaig convidar a transformar aquest model, a fer
front entre tots a una cosa que ens interpel·la i que la solució
passa per tots, que és traduir aquest èxit turístic en benestar i en
capacitat econòmica dels residents.

Moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Apesteguia, té la paraula.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies. És evident que ha existit aquest
creixement al qual vostè feia referència, d'un 6% acumulat
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durant tot l'any, i que en aquest mes de juliol aquest creixement
ha estat de l’1%, però no ha estat igual per a tot el territori:
mentre que a la resta d'illes hi ha hagut un descens del nombre
de turistes, a l'illa de Mallorca el creixement ha estat del 5%,
per tant, ha estat un creixement sostingut amb la mitjana del
que duim acumulat durant tot l'any.

Però, a totes aquestes dades a què vostè feia referència,
evidentment jo li demanava per la seva opinió, com a
presidenta, en base a unes dades, no l’opinió subjectiva de la
Sra. Marga Prohens, també s’hi ha de sumar que durant aquest
estiu hem tengut talls d'aigua, és a dir, moments en què no
sortia l'aigua per l’aixeta, als municipis de Banyalbufar,
d'Estellencs, d’Esporles, de Petra; que hem tengut restriccions
d'aigua als municipis de Bunyola, d'Ariany, de Costitx,
d'Algaida, de Deià, de Montuïri, de Porreres, de Puigpunyent,
de Lloret de Vistalegre; també que hem tengut una autèntica
saturació als nostres carrers, a les nostres carreteres, als nostres
espais naturals; també a la nostra mà, que hem de fer
reflexionar conjuntament els episodis que s'han viscut aquest
estiu a la nostra mà.

I és vera que hi ha hagut aquest augment de la despesa
turística, a què vostè feia referència, de 4.000 milions d'euros
més, però, mentre augmentava aquesta despesa turística, els
empresaris diuen que no troben treballadors suficients per
cobrir les vacants existents, però que no són capaços de pujar
un 5% la massa laboral amb els convenis laborals que es
plantegen...

(Alguns aplaudiments)

..., i que les dificultats d'accedir a l'habitatge es mantenen.

I miri, jo no vull fer demagògia, vivim un problema global
que és molt complex i que no se solucionarà amb una sola
mesura, però, mentre vostè ofereix diàleg al conjunt de la
societat i a l’oposició, que és un fet sempre positiu, vostès, les
mesures que prenen són la legalització de les construccions en
rústic, il·legals, que es dediquen al negoci turístic; el
manteniment de la promoció turística, és que avui mateix surt
al BOIB un conveni de comàrqueting amb una empresa aèria
per part de l'AETIB; és que vostès varen rebutjar la Llei de
limitació de l'entrada de cotxes a l'illa de Mallorca en aquest
Parlament. Vostè ofereix diàleg, però, mentrestant, pren
mesures que incrementen la pressió turística que patim en
aquestes illes.

I jo li dic,...

(Alguns aplaudiments)

... el diàleg és positiu, però el diàleg no pot aturar els fets i,
davant la situació que vivim, li demanam solucions. I és aquí on
ens trobarà,...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

... no en un diàleg que s'eternitzi, sinó en les solucions que
necessiten les nostres illes.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula. 

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Sí, gràcies. Sr. Apesteguia, vostè ha tret un tema molt
interessant, que és el tema de l'aigua, ja m'hagués agradat a mi
trobar-me un fons finalista en aigua; ja m'hagués agradat trobar-
me que a les dues legislatures anteriors...

(Remor de veus)

... s'hagués fet alguna inversió en aigua, Sr. Apesteguia, i vostè
ho sap bé, que l’únic que es feia era dir que la culpa era dels
ajuntaments. Això tampoc no passa, a dia d'avui, amb aquest
govern.

I sí, Sr. Apesteguia, amb aquest Pacte social i polític, en què
jo valor les seves aportacions i que crec que és un exercici de
responsabilitat i de maduresa democràtica, arribarem a un
document final i arribarem a unes conclusions consensuades
entre tots, però li puc garantir que som plenament conscients de
quina és la situació i que aquest Govern consensuarà mesures,
conjuntament amb la Mesa del pacte social i polític molt abans
d'aquest document final, per poder prendre decisions polítiques
consensuades entre tots i amb valentia política abans del temps
necessari per a aquest document final que serà el full de ruta a
mitjà i llarg termini. 

Moltíssimes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

II.18) Pregunta RGE núm. 11544/24, presentada per la
diputada Sra. Manuela Cañadas i Pinilla, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a immigració irregular
descontrolada.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 11544/24, que formula
Manuela Cañadas, del Grupo VOX. Tiene la palabra. 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. Sra. Prohens, lo que está sucediendo en
nuestras costas es inaceptable. Este año ya hemos superado las
cifras de inmigración ilegal de todo 2023 y aún estamos en
septiembre. Las Islas Baleares están sufriendo las
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consecuencias de una política migratoria fallida, una política
que su partido a nivel nacional se niega a afrontar con la
firmeza que requiere. 

Desde VOX hemos advertido reiteradamente sobre la falta
de control en nuestras fronteras y la inseguridad que esto
genera, y vemos con mucha preocupación el acuerdo tácito
entre el Partido Popular y el Partido Socialista para regularizar
a medio millón de inmigrantes irregulares. Este aumento
descontrolado de la inmigración ilegal no solo pone en riesgo
nuestra seguridad, sino también la estabilidad de los servicios
públicos. Las Islas Baleares no pueden asumir esta carga
indefinidamente -de hecho, ayer, en nuestra reunión, hablamos
de este tema largo y tendido, con más de 12 millones de euros
extra que salen de las cuentas del Consell. 

VOX defiende que la prioridad debe ser la seguridad de los
españoles y las ayudas a los ciudadanos de nuestras islas. El Sr.
Feijoo, en cambio, parece más ocupado en no incomodar a sus
socios en Europa del PSOE, el mismo que obligó a romper los
acuerdos de gobierno al negarse a tomar medidas firmes contra
la inmigración ilegal. Por eso le pregunto de nuevo qué
acciones inmediatas va a tomar su gobierno para frenar esta
avalancha migratoria que está desbordando nuestras islas,
porque los ciudadanos exigen soluciones.

Gracias. 

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, tiene la palabra. 

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies, Sr. President. Sra. Cañadas, moltes gràcies per la
seva pregunta perquè sens dubte és una qüestió que preocupa
als ciutadans i que ocupa aquest govern. I, com bé saben, dijous
passat vaig convocar de manera urgent i extraordinària la
Conferència de presidents insulars amb un únic punt de l'ordre
del dia, que era tractar l'actual crisi migratori davant el
menyspreu dels presidents dels consells que són els que tenen
les competències en infància, per part del Govern d'Espanya. 

Tots vàrem coincidir, i així ho vàrem expressar, que les Illes
Balears han arribat al seu límit, especialment pel que fa a
acollida de menors estrangers. Aquest govern, vostè ho sap
perfectament, no té competències en immigració, sinó que
aquesta és una qüestió, i així també ho han reconegut aquests
dies els fiscals de menors del Govern d'Espanya, un govern
d'Espanya que, malauradament, tenim de braços creuats,
instal·lat en la total inacció i amb un delegat del Govern que no
és que es posi de perfil, sinó que es posa d'esquena davant un
problema que estam patint aquí, a les Illes Balears. 

Per això, des del Govern demanam un canvi d'estratègia al
Govern d'Espanya, per evitar l'arribada de més pasteres,
reforçar els controls de les nostres fronteres, posar més mitjans
a les nostres forces i cossos de seguretat, combatre les màfies,
actuar en origen i amb un canvi de política exterior,
especialment pel que fa a Algèria,  curiosament en aquesta
tournée del president del Govern per Àfrica, l'únic país que no

ha visitat ha estat Algèria, aquesta tournée que ens ha servit
també per veure que ara el president del Govern d'Espanya sí
defensa les aportacions massives.

Jo continuo exigint que Sánchez prengui la seva
responsabilitat i que no deixi abandonades les Illes Balears.
Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Cañadas, tiene la palabra.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. El mayor acto de responsabilidad de un
gobierno es cuidar a sus ciudadanos, cosa que no hacen ni
Marruecos, ni Argelia, ni otros países del continente africano.
El mayor acto de amor que hace un gobierno es proteger a su
pueblo, porque, igual que cada uno de nosotros, protegemos
nuestras casas y a nuestra familia, eso esperan los ciudadanos
de quienes estamos en política, que los protejamos de
invasores, de posibles terroristas, de culturas absolutamente
incompatibles con el respeto a la mujer y a los homosexuales
y de quien no quiere aportar sino vivir de todos nosotros. ¿Con
qué cara miramos a los ciudadanos cuando se comete una
agresión, violación, robo o atentado por la invasión financiada
por este gobierno? 

No son niños que huyen de guerras ni del hambre. Son
hombres que sueltan de las cárceles de su país y a los que no se
les piden ni antecedentes penales ni sanitarios. 

(Petit aldarull)

Mirando a Europa, vemos lo que se viene. Por si a alguien
le queda alguna duda, ustedes y el Partido Popular ...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya terminando. 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA;

... hoy gobiernan juntos en Europa. 

Sra. Prohens, Partido Popular y resto de partidos, combatir
la inmigración ilegal no es atacar a la gente, es ...

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT: 

Se ha acabado el tiempo, lo siento. Sra. Prohens, tiene la
palabra.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies. Sra. Cañadas, miri, aquest govern fa tot el que li
pertoca i, a més, fa moltes coses que pertocaria fer al Govern
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d'Espanya. Quan parlam, per exemple, que els cossos i forces
de seguretat -i així ho han denunciat ells els mateixos- es troben
absolutament desbordats per aquesta arribada d’immigrants
irregulars a les nostres costes, que han de deixar de fer altres
funcions que els pertoca per poder atendre aquestes persones
que arriben a les nostres costes, veim un govern d’Espanya que
no està disposat a pagar el sou digne, pagar aquesta insularitat
digna que mereixen els nostres cossos i forces de seguretat, i un
delegat del Govern que ni tan sols en parla. 

En canvi, el Govern de les Illes Balears -insistesc- en una
cosa que pertocaria fer al Govern d'Espanya, dins l'àmbit de les
nostres competències, com saben, hem registrat una esmena, e
Grup Parlamentari Popular, al decret de simplificació
administrativa ...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

... per poder fer efectius aquests llocs de feina per als cossos i
forces de seguretat. Esper que compti amb el seu suport i també
amb el de la resta de grups parlamentaris, donant resposta a
preveure les preocupacions dels ciutadans que ...

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

S'ha acabat el temps. Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

II.19) Pregunta RGE núm. 11553/24, presentada pel
diputat Sr. Iago Negueruela i Vázquez, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a valoració de l’inici del
curs polític.

Pasamos a la última pregunta RGE núm. 11553/24, que
formula Iago Negueruela del Grupo Socialista. Tiene la
palabra. 

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Gràcies, Sr. President. Hem vist com vàrem acabar el curs
polític. Vostè amb VOX fa un discurs pràcticament el mateix,
i això és sorprèn. Sra. Presidenta, avui hem llegit als titulars
dels mitjans que vostè diu que no hi ha un acord amb VOX.
Això és el que vostè diu. La realitat, quina és? El vicepresident
del Govern va a un mitjà de comunicació i diu que no varen
destituir el Sr. Le Senne perquè volen tenir ponts amb VOX, en
temes puntuals, va dir, pressupostos i decrets llei. Per tant, els
acords fonamentals d’aquest govern, que vol tenir els acords
amb VOX. 

Per tant, qui diu la veritat, Sra. Prohens, vostè i el Sr.
Vicepresident a la SER ahir?, perquè això és el que vivim a
totes les preguntes. Vostè diu una cosa i la realitat de la política
és una completament diferent. 

Jo ahir vaig parlar amb vostè del clima polític i de com hem
de tenir aquestes discussions i vàrem oferir realment un pacte
amb vostè. I vostè ha de triar i jo crec que tenc més confiança
en la seva paraula que en la del Sr. Costa, i, per tant, li puc dir
d'una manera clara que hem de fer un acord per la qualitat
democràtica de les nostres illes. Si vostè diu tan clarament que
hi ha una desvinculació amb VOX, jo he cercat els principals
punts del seu programa electoral, del Partit Popular i els oferim
un acord en aquests principis. 

Primer, no derogar la Llei de memòria democràtica, no és
al seu programa electoral. Ho faran?, votaran la nostra esmena
a la totalitat per no haver de derogar una llei consensuada
pràcticament en la seva totalitat amb vostès, amb el Sr.
Lafuente, i que ara no hi és? Segon, retroacció del Pla de
segregació lingüística, no és al seu programa electoral, sí al de
VOX. Tercer, tornar el català a aquest parlament, com a
llengua única en aquest parlament. 

Són punts que hauríem de pactar per tornar als consensos
dels dos grans partits si vostè no té un acord amb VOX. Està
disposada a parlar realment de manera ... de temes d'estat amb
l’oposició o vol mantenir aquesta discussió i aquesta retòrica
amb VOX i amb els seus trànsfugues? 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula. 

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies, Sr. President. Educació, medi ambient, turisme,
habitatge, DANA, transport, i vostè continua xerrant de VOX.
Miri, Sr. Negueruela, governam en minoria, així com hem
vengut governant aquest darrer any, tot i que jo entenc que això
a vostès els costi d’entendre, però amb un canvi, i és que un
dels dos acords que teníem firmats està romput i el va rompre
de manera unilateral el Grup Parlamentari o el partit polític
VOX. Per tant, el nostre full de ruta, ara, és el compliment del
meu acord amb la ciutadania, és el compliment dels més de 400
punts del Partit Popular, als quals va donar suport la majoria
dels ciutadans de les Illes Balears. 400 punts que per mi són la
paraula donada i no la trairé, a més dels 20 punts d'acord amb
el diputat de Formentera. 

I no passa res per governar en minoria i tampoc no ens fa
por. De fet, el seu líder, el Sr. Sánchez, també governa en
minoria al Congrés dels Diputats, la diferència és que aquí sí
que s'aproven lleis i que el meu partit aquí sí que és la primera
força en aquest parlament. A partir d'aquí, negociarem
iniciativa a iniciativa, llei a llei, parlant amb tots els grups
parlamentaris, perquè vostè per una banda em demana un pacte
per la qualitat democràtica, però per l’altra banda tenim un
president, suposadament democràtic, del Govern d'Espanya que
diu que governarà amb o sense el poder legislatiu, amb una
afirmació molt greu en democràcia.

(Alguns aplaudiments)
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Per tant, jo crec que a vostè, i li ho dic sincerament, a vostè,
Sr. Negueruela, li toca triar, li toca triar si ha de seguir fent
l’oposició que ha fet aquest darrer any o si es pensa posar a fer
feina per als ciutadans de les Illes Balears. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Negueruela, té la paraula. 

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Gràcies, Sr. President. Tenim una oportunitat, Sra. Prohens,
tenim una oportunitat per parlar d'habitatge, per fer, i vostè pot
votar la declaració de zones tensionades a les nostres illes,
principal preocupació de la nostra ciutadania. Vostè diu que no.
La realitat diu una cosa i vostè fa la contrària a allò que li
demana la gent.

Sra. Prohens, els darrers segons que tenc, li demanaria que
ha de convocar ja d’una manera imprescindible el debat de la
comunitat autònoma, perquè la ciutadania de les nostres illes ha
de saber...

EL SR. PRESIDENT:

Ha d’acabar.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

... quin és el seu full de ruta i amb qui pactarà...

(Alguns aplaudiments)

... el full de...

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Em sap greu, s’ha acabat el temps. Sra. Prohens, té la
paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

D'acord, Sr. Negueruela, és a dir, qualitat democràtica és
parlar d'aquells temes que preocupen els ciutadans aplicant les
seves polítiques quan vostès varen perdre les eleccions. Perquè
vostè em diu...

(Alguns aplaudiments)

... parlem d'habitatge i declari zona tensionada, que ja varen dir
els ciutadans de les Illes Balears que no ho volen fer. Però és
que jo li diré què passa, i jo crec que aquest estiu ho hem  vist
tots, de fet vostè acaba de reconèixer que s’ha passat l'estiu
estudiant el programa electoral del Partit Popular. Va sortir
vostè, Sr. Negueruela, a parlar de massificació turística. Vostè,

el conseller de Turisme dels darrers quatre anys, 115.000
places més. Va sortir la Sra. Gómez, la Sra. Gómez, a parlar de
sanitat, fins i tot va parlar de la sanitat a Eivissa. I per arrodonir
aquesta jugada va sortir el Sr. Pons a parlar, l’exconseller de
Mobilitat, a parlar de transport públic...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor. 

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

... crec, amb tot el respecte, que es comenta tot sol.

Moltíssimes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

(El Sr. Vicepresident primer substitueix el Sr. President en
la direcció del debat)

III. Interpel·lació RGE núm. 2920/24, presentada pel
Grup Parlamentari Socialista, relativa a política general del
Govern en matèria d'habitatge.

EL SR. PRESIDENT:

Passam al tercer punt de l'ordre del dia que correspon a la
Interpel·lació RGE núm. 2920/24, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a política general del Govern en matèria
d'habitatge. Per part del Grup Parlamentari Socialista té la
paraula la diputada Mercedes Garrido, per un temps de deu
minuts paraula. Té la paraula. 

Demanaria una mica de silenci, per favor. 

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Moltes gràcies, Sr. Vicepresident. Bon dia, Sr. Mateo,
benvingut a aquest parlament amb les seves noves funcions,
perquè a aquest parlament ja hi era com a diputat des del
començament de legislatura, per tant, entendrà que les alçades
de la legislatura en què ens trobam i coneixent vostè com ha
anat tota la dinàmica de la legislatura, anem per feines des del
nostre grup.

Iniciam aquest període de sessions amb una interpel·lació
sobre -i crec que ara n’hem sentit parlar en aquesta part de la
sessió de control d’aquest ple- el tema que més preocupa als
ciutadans i a les ciutadanes de les Illes Balears en aquest
moment, que és el tema de l'habitatge, concretament el tema de
l'accés a un habitatge i concretament el tema de l'accés a un
habitatge digne. 

Moltes vegades quan li posam l'adjectiu d'habitatge digne
i parlam de dignitat assequible, etc., però parlam de dignitat,
moltes vegades sembla com una cosa una mica exagerada.
Quan l'any 2007 el nostre Estatut d'Autonomia va incloure,
devora les obligacions del Govern de les Illes Balears, la de
garantir l'habitatge digne per als ciutadans i les ciutadanes de
les Illes Balears el que veim és que va ser totalment encertat. I
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per què?, perquè dins un habitatge és on es desenvolupa el
projecte vital de cada una de les persones d'aquestes illes. 

Creu vostè que es pot desenvolupar un projecte vital a un
soterrani sense llum, sense ventilació i ple d'humitats?, creu
vostè que es pot desenvolupar un projecte vital a una tenda de
campanya de 2 per 1, de 2 per 2, de 2 per 3?, o creu vostè que
es pot desenvolupar un projecte vital a una caravana amb la
calor, amb el fred i també amb unes dimensions molt petites? 

Aquests són els habitatges dels que hem sentit parlar
aquests darrers mesos, sobretot aquest estiu. N’hem sentit
parlar molt. M'imagín que aquests són els habitatges que a
vostè li lleven la son cada vespre i deuen ser també els
habitatges que són la prioritat dels ciutadans que són la prioritat
d'aquest govern. M'ho imagín o m'ho vull imaginar per bona fe,
perquè els fets no corroboren aquesta bona fe que intent
aplicar. 

I aquest estiu hem sentit parlar d'aquests habitatges i d'uns
altres molt distints. Hem sentit parlar de mansions i hem sentit
parlar d'habitatges de luxe. 

On s’ha situat aquest govern, del costat d'aquells que
pateixen la cara més sagnant i la cara més crua de la crisi de
l'habitatge?, on era el conseller d’Habitatge?, on era la
consellera d’Afers Socials a la crisi que encara perdura en
aquest moment a Can Rova, a Eivissa?...

(Alguns aplaudiments)

... perquè si a aquest govern això li lleva la son, si aquest
govern s’ha situat devora d'aquestes persones, on era la seva
conselleria i on era la Conselleria d'Afers Socials?, perquè no
l’hem vista en cap moment. No hem vist l'ajuntament i no hem
vist el Consell d’Eivissa tampoc, però el Govern de les Illes
Balears no l'hem vist. 

Vostè és el conseller d’Habitatge, el seu govern té les
competències exclusives en habitatge. Vostè és el conseller
encarregat que els ciutadans d'aquestes illes tenguin un
habitatge digne i hi puguin accedir. No només els rics, que és
el que hem vist fins ara. No només els poderosos, que és el que
hem vist fins ara. No només aquells que ja tenen un, dos, tres,
quatre habitatges. No només els promotors. Els ciutadans, els
que cada dia, aquells que la presidenta del Govern un dia ens
deia que eren els poderosos, idò facin feina per a aquests
poderosos que deia la presidenta, que ho diu de paraula, però
fa una cosa distinta. Com tot, diu una cosa, fa una contrària; en
això, també. 

Perquè, clar, hem de pensar que en aquella zona que es diu
Nou Llevant i que el Sr. Sagreras fa més o manco un any deia
que nosaltres volíem comprar habitatges de luxe, i parlava de
luxe i se n’omplia la boca, bé, idò aquí devora ara hi ha un
campament de gent que viu en tendes de campanya, de
treballadors i treballadores d'aquestes illes...

(Alguns aplaudiments)

... que viuen en tendes de campanya devora els habitatges de
luxe. Aquest és el model d'habitatge i aquest és el model de
terra que està conformant amb aquest govern del Partit Popular. 

L'anterior consellera s'havia dedicat a satisfer els interessos
i les necessitats del sector immobiliari. Quin serà el seu paper?
Aquesta és la gran pregunta. Vostè va fer una sèrie d'entrevistes
a començaments de legislatura i va dir que havia vengut a
aprendre. A mi em sap greu i li ho diré molt cruament: no tenim
temps que vostè es posi a aprendre o, com dirien en segons
quins àmbits, aquí se viene aprendido, perquè això és el que
necessitam. Els ciutadans de les Illes no tenen temps que vostè
vengui a aprendre. 

I després va dir una cosa que és pitjor encara, que faria una
política continuista. Idò estam arreglats. Continuam venuts els
ciutadans de les Illes Balears perquè continuarà fent una
política al servei únicament i exclusivament dels especuladors
i dels interessos immobiliaris, que és el que ha fet aquest
govern fins ara l’any i busques que ja fa que governa.

Les notícies que hem vist aquests darrers dies, no me n’he
anat molt lluny, en una setmana lluny, he mirat les notícies, ens
diuen: “Nace en el Nou Llevant un nuevo asentamiento de
trabajadores en precario”; ahir, un treballador que és aquí, es
dutxava devora una tenda de campanya, devora els habitatges
de luxe que deia el Sr. Sagreras. 

“Baleares se posiciona como la autonomía con la
mensualidad más cara, con un 18,41 euros el metro cuadrado,
es una subida de un 15,71% más que el mismo período del año
pasado”, aquesta és una noticia d’ahir. “Los arquitectos
técnicos afirman que toda la vivienda que se construye en
Baleares es de lujo, alertan de que los locales han subido de
precio, ahora que se pueden reconvertir”. “El desalojo de un
casero pirata en Ibiza deja a 200 personas en la calle, somos
los trabajadores que levantamos la isla”. “El precio de una
habitación cuesta unos 576 euros al mes” -una habitación!
“Siete de cada diez baleares se mudarían de comunidad con el
alquiler como principal motivo”. “El precio de la vivienda se
incrementa en Baleares un 6,3% en el segundo trimestre del
2024, respecto del trimestre anterior, suben tanto la vivienda
nueva, un 10%, como la usada, un 5,3%”.

 Per tant, és imprescindible aclarir quina serà la política
d’aquest govern en matèria d'habitatge. L'abordatge de la
política d'habitatge es multifactorial, no es pot abordar des d'un
únic punt de vista, per tant, hem de veure quina planificació fa
vostè de nous HPO, perquè, per ara, no n’hem vist cap nou de
planificat. Quan pensa lliurar els habitatges de protecció oficial
que es troben en construcció? I no digui que ho vàrem fer tan
malament i que estaven fets un desastre, quan els pensa lliurar?
N’ha lliurat 30, 30 aquest govern, amb més d'un any de govern,
quan n'hi havia 424 en construcció.

Vostè ens ha dit abans que farà 7.000 habitatges amb el
programa Build to rent, ja té els solars per a aquests 7.000
habitatges o és una bomba de fum que tira? Perquè 7.000
habitatges són 275.000 metres quadrats els que necessita per
construir-los, té aquests metres quadrats per fer aquesta
afirmació, com ha fet a la sessió de control?
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En el Pacte de sostenibilitat l'habitatge és la principal
externalitat del turisme, i crec que amb això estam tots d'acord,
no se'n parla d'habitatge, reclami una mesa específica
d'habitatge perquè se’n parli. Si l'habitatge és la principal
externalitat del turisme, per què no reclama i dóna suport a la
proposta que fa el Partit Socialista que l’ITS torni finançar, una
altra vegada, habitatges de protecció oficial? Perquè l’ITS,
precisament, és per respondre a les externalitats del turisme.

Ahir, el portaveu del Partit Socialista va fer una proposta
sobre el pacte d'habitatge a la presidenta, li va demanar dues
coses que crec que són bàsiques: una, que donin suport a la
nostra proposició de llei que limita els preus de l’habitatge, que
declara les zones tensionades. I una altra, una proposta que hem
fet com a esmena al Decret de simplificació, per convertir
l'ampliació d’Alcampo en habitatges de protecció oficial,
podrien construir 500 habitatges a una zona que ja està
pràcticament urbanitzada.

Quins canvis farà la seva conselleria a la Llei d'habitatge,
que han anunciat que es modificaria, s'hi mantenen la
modificació de la Llei d'habitatge? Per ventura vostè, jo crec
que seria el que caldria, troba que aquesta llei està bé i que l’ha
de desenvolupar, que no la desenvolupa com toca, però el
Tribunal Superior de Justícia ens va dir que les expropiacions
temporals d'habitatges buits de grans tenidors eren correctes,
que ho havíem fet de manera correcta, cosa que el Partit
Popular deia que no. Mantendran aquesta expropiació
temporal?

Ja s'han vist amb les associacions que representen els
usuaris per tal de desenvolupar el programa Build to rent? La
consellera Vidal no va saber, no va aconseguir dir-me si sí o si
no a aquesta pregunta, s'han vist amb aquestes associacions?

EL SR. PRESIDENT:

Hauria d’anar acabant.

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Perquè les condicions -sí, acab, president-, amb les quals es
podrà accedir a aquests habitatges de protecció oficial, després
de la modificació que han fet vostès amb el decret de
simplificació són molt preocupants, perquè es boten totes les
llistes d'espera que té l’IBAVI perquè puguin accedir les
persones més vulnerables a aquest tipus d'habitatge. Qui hi
accedirà? Li reclamam, li exigim que els pacti amb aquestes
associacions aquestes reclamacions.

I acab ja, perquè ens queda un segon torn.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Garrido. Té la paraula el conseller
d’Habitatge, Territori i Mobilitat del Govern, Sr. José Luis
Mateo, per un temps de deu minuts. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández):

Sr. Vicepresidente, señoras y señores diputados. Sra.
Garrido, muchas gracias por sus amables palabras.
Continuamos trabajando en distintos lugares, pero estamos en
los mismos. Y sí, sin duda alguna es el principal problema con
el que contamos ahora mismo en las Illes Balears, no diría yo
tan solo en las Illes Balears, el principal problema de nuestro
país, el principal problema en Europa y, posiblemente, uno de
los principales problemas a nivel mundial, ¿no? La propia
Ursula von der Leyen ya hablaba a nivel europeo de establecer
comisiones y planes de seguimiento para luchar contra este
gran problema, que es el acceso a la vivienda. En esto no
tenemos ninguna duda, y estamos todos de acuerdo.

Y sí, son problemas que nos quitan el sueño, las
infraviviendas, estos problemas con los que nos vamos
encontrando día sí y día también, es cierto, nos quitan a todos
el sueño, es cierto.

Y, Sra. Garrido, gracias por esta interpelación, porque así
me da la oportunidad precisamente de poder explicar más
detalladamente las medidas que ya se están poniendo en
marcha, por parte del Govern, frente a este problema que nos
preocupa especialmente. De todos modos, escuchándola,
parece que el problema de la vivienda ha comenzado ahora,
cuando ustedes han estado ocho años gobernando, no lo
olvidemos, y hoy tenemos lo que dejaron sus años de gobierno:
falta de gestión y políticas que, a la vista de lo que se está
viendo en la actualidad, desde luego no han funcionado.

Como sabrá, en este primer año de mandato, el Govern se
ha dedicado, desde el primer día, a trabajar medidas, en primer
lugar, para aumentar la oferta de vivienda a precios asequibles
en las Illes Balears, para destinar estas viviendas a residentes
en las Illes Balears, y luego, en tercer lugar, para dar seguridad,
sobre todo seguridad jurídica a los propietarios. 

Yo estoy de acuerdo, además, es un problema
multifactorial, si pusiéramos sobre la mesa, son claramente
estos tres problemas, votaríamos tres soluciones, pero no es así,
es complejo. Por ello, en estos momentos tenemos en marcha,
ya lo ha mencionado también usted, un plan de choque con el
que esperamos sacar al mercado una primera fase de más de
7.000 viviendas a precios asequibles dirigidas a residentes de
las Illes Balears. Estas 7.000 viviendas van con todo el
conjunto de medidas, insisto, con todo el conjunto de medidas:
por un lado, con el Decreto ley de emergencia habitacional,
aprobado después como ley en este Parlamento, también con el
programa “Construir per llogar”, de cesión de suelo público a
la iniciativa privada para hacer viviendas de protección, en
colaboración con los ayuntamientos. Y con estas medidas sí,
con estas esperamos, y se han planificado actualmente unas
4.000 viviendas, un dato provisional que esperamos aumente
con otros ayuntamientos que se sumen a esta iniciativa.
Contamos ya con diversos municipios, ayuntamientos que han
anunciado sus previsiones: hablamos de Santa Eulàlia, 300
viviendas; Ibiza, 301; y Palma, 1.200 viviendas. 
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Por otro lado, uno de los programas más ambiciosos y con
el que esperamos dar nuevas soluciones a esta emergencia
habitacional, situación en la que nos encontramos, somos
plenamente conscientes de ello, es el programa “Lloguer
segur”, que se pondrá en marcha este otoño. Este programa
tiene por objetivo incentivar la salida de pisos vacíos al
mercado, aportando seguridad a propietarios e inquilinos, y
ofrecerlos a un precio reducido a residentes. Se prevé conseguir
entre 2000 y 3.000 viviendas en una primera fase.

Y, además de estas medidas, no nos olvidamos, el ritmo
inversor del IBAVI en promociones públicas de vivienda de
protección sigue avanzando, no nos detenemos. Y ya se están
planificando actualmente la construcción de más de 600
viviendas de protección en todas las islas.

Y vamos a seguir en esta línea, aunque es cierto que ahora
mismo hay un tema que también nos preocupa, y es que el
Gobierno de la nación cuestione la constitucionalidad de la Ley
de emergencia habitacional; el Gobierno del Sr. Sánchez, en
lugar de ayudar, amenaza la salida de estas 4.000 viviendas a
precios asequibles en Baleares, que se están planificando en
aplicación de la ley y del programa “Construir per llogar”. Esta
ley, esta ley, nuestra ley, respeta la autonomía municipal y
permite a los ayuntamientos adaptar la normativa y hacer su
propia regulación en cada uno de los municipios, puede, de,
hecho, aplicar, limitar o suspender las principales medidas. Así,
su aplicación ha sido regulada por consistorios de muy
diferente color político, por ejemplo, a nivel de grandes
municipios: Palma, gobernada por el Partido Popular; Inca, por
el Partit Socialista de les Illes Baleares; o Manacor, por MÉS
per Mallorca, entre muchos otros.

Es cierto que el informe del ministerio no cuestiona tanto
las actuaciones que regulan esas disposiciones, sino la forma en
que se ha utilizado: una norma con rango de ley, una norma
temporal, y entienden que tendría que ser mediante la
tramitación y aprobación del planeamiento urbanístico
municipal de cada ayuntamiento. 

A ver, el Gobierno es conocedor de la problemática actual
en la aprobación de estos instrumentos, provocado, entre otros,
por el retraso en la emisión de informes sectoriales y otros
problemas con los que cuentan los municipios. Este es el
motivo por el que la aprobación de una norma con rango legal
es precisamente la única forma de adoptar medidas urgentes, el
único vehículo posible. En definitiva, esperar a la tramitación
y aprobación del planeamiento de cada municipio sería tanto
como asumir que estas medidas no se pueden implantar. 

Por eso confiamos, confiamos en llegar a un acuerdo en la
comisión bilateral con el ministerio, como ya se ha hecho en
otras muchas ocasiones. Confiamos en hacer ver al Gobierno
del Partido Socialista Obrero Español esta necesidad de
adoptar medidas urgentes, urgentes -como muy bien ha dicho,
Sra. Garrido-, en el contexto actual y continuar con el
despliegue de la ley para hacer la vivienda más asequible en
Baleares, en colaboración con los ayuntamientos. Quiero
asegurarles que, desde el Govern de les Illes Balears
seguiremos defendiendo estas políticas y seguiremos trabajando
por los intereses de la ciudadanía de nuestras islas que, en estos

momentos, pasa por la necesidad -y usted también lo ha
señalado- de crear vivienda asequible para los residentes. 

De la misma manera, esperamos también el apoyo del
Partido Socialista ante el Gobierno de Sánchez en lo que se
refiere a los otros puntos que también cuestiona el ministerio:
la regulación de los agentes inmobiliarios, API, que incorpora
la Ley 3/2024, de medidas urgentes en materia de vivienda,
aprobada por este parlamento. Para más inri, usted es
plenamente consciente, esta regulación sobre los API fue
pactada por el Partido Popular y el Partido Socialista durante
la fase de enmiendas de la tramitación aquí, en este parlamento
y, además, a partir de una enmienda socialista. Pues bien, el
Govern, siendo esto así, confía en llegar a un acuerdo, ya que
esta regulación tiene el objetivo de defender los derechos de los
usuarios y consumidores y, además, el interés general, ya que
regula la actividad de los agentes inmobiliarios e incluye la
creación, por primera vez, de un registro de agentes en las Illes
Balears. La Ley balear incorpora la creación de este registro
obligatorio para intermediarios inmobiliarios para asegurar la
transparencia y una mejor y más completa protección del
consumidor en el mercado, además de regular los requisitos
para el ejercicio de la actividad de ese agente. 

Por otra parte, y también no lo podemos negar, se ha
referido a la ley estatal. Debo decir que en este gobierno no
creemos en la Ley de vivienda del presidente del Gobierno, del
Sr. Sánchez, que lo único que ha hecho es perjudicar al
mercado y empeorar la situación de la vivienda en nuestro
territorio y en otras ciudades. Ha quedado demostrado que
limitar los precios del alquiler en el mercado ha fallado allí
donde se ha aplicado. Así lo vienen advirtiendo muchas
entidades, incluso el Banco de España. En Cataluña, tanto en
su primer intento con la ley autonómica como ahora, con la
nueva ley estatal, ha sido un fracaso. Y también en otras
ciudades y países. Es el caso de Escocia o en ciudades como
Berlín o San Francisco o, recientemente, han salido nuevos
informes y noticias de un nuevo ejemplo de cómo no ha
funcionado esta medida en Países Bajos.

El resultado del control a los precios de los alquileres ha
provocado que una gran cantidad de propietarios, incluso
grandes tenedores hayan decidido poner sus casas a la venta, es
decir, menos oferta de alquiler. Con estos resultados, este
gobierno cree que este tipo de políticas intervencionistas lo
único que pueden provocar es empeorar todavía más la
situación actual, disminuye la oferta existente y la demanda no
se reduce. La solución pasa por aumentar oferta de vivienda a
precio asequible. 

Y esta es la apuesta del Govern, con el decreto ley de
emergencia habitacional, el programa “Construir per llogar”, el
programa “Lloguer segur”, y seguir invirtiendo, seguir
cumpliendo con el ritmo inversor del IBAVI. 

En este sentido, también ha preguntado sobre la nueva ley
de vivienda, pues sí, en el proyecto nuestro horizonte está
trabajando en la nueva ley de vivienda de las Illes Balears que,
entre otros, uno de los objetivos fundamentales es facilitar
precisamente el acceso a la vivienda a precios asequibles, tanto
de la iniciativa pública como privada, y también -no lo
olvidemos- adoptar medidas para intentar solucionar el
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problema de la ocupación ilegal de viviendas, que se ha ido
agravando en los últimos años, fomentado por políticas
permisivas con este fenómeno, que no han hecho sino agravar
la situación. 

Y finalmente -y ya termino-, otro de los puntos importantes
para este gobierno es la creación y puesta en marcha del
Observatorio de la vivienda de las Illes Balears como
plataforma para recoger datos reales sobre la realidad de la
vivienda, como apoyo a agentes públicos y privados, y que se
ha concebido como una herramienta clave para realizar las
futuras políticas de vivienda en los próximos veinte años. 

Sra. Garrido, seguiremos centrados en lo que importa: en
buscar soluciones para mejorar la vida de los ciudadanos de las
Illes Balears. Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gracias, conseller. Per part del Grup Socialista. Té la
paraula la diputada Mercedes Garrido per un temps de cinc
minuts. 

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Gràcies, Sr. Vicepresident. Bé, Sr. Mateo, de les preguntes
concretes que li he fet m'ha contestat poqueta cosa, ha dedicat
els seus deu minuts, pràcticament, a anar posant esparadraps i
anar posant excuses i cercar culpables del que és la seva
principal competència, i la principal competència que té aquest
govern ara mateix és la principal preocupació dels ciutadans de
les Illes Balears. Fa un any i tres mesos que governen. Per tant,
les excuses de l'anterior govern crec que s'han acabat. 

Vostè començava dient que fins i tot la presidenta de la
Comissió, Ursula von der Leyen, plantejava que el problema de
l'habitatge era un problema global. Però, idò, com que és de la
seva família política, esper que li plantegi el greu problema que
tenen aquestes illes amb les segones residències i la necessitat
de limitar l’adquisició a no residents de segones residències,
que estan llastrant moltíssim l'accés a l'habitatge en aquestes
illes, perquè, com li deia i com vostè ha reconegut, és
multifactorial. Bé, idò, aquest és un dels factors que ens llastren
moltíssim. 

També el lloguer de vacances, què farà el seu govern en
lloguer de vacances, que també és un dels aspectes que més
llastra l'accés a l'habitatge?

Ha tornat una altra vegada que els vuit anys que vàrem estar
governant nosaltres. Miri, quan nosaltres vàrem arribar al
govern, el que vàrem trobar és que l'anterior govern del Partit
Popular havia venut els solars que hi havia per fer habitatge de
protecció oficial. Les darreres vegades la seva antecessora ja va
acabar dient: és que la política d'habitatge necessita temps i
planificació. El que ens vàrem trobar nosaltres va ser zero
planificació, zero projectes, zero solars, zero habitatges; vostès
no s'han trobat aquest llegat. 

(Alguns aplaudiments)

S'han trobat el llegat d’una molt bona llei d'habitatge
autonòmica i s'han trobat el llegat de pràcticament 500
habitatges de protecció oficial en construcció i moltíssims en
projecció, llegat que no continuen, llegat que no estan
utilitzant, perquè la política d'habitatge públic, públic, en
aquest govern és inexistent. La política d'habitatge que vostès
fan passa inexorablement per l'activitat privada i per l’activitat
especulativa privada. Aquesta és la mostra que hem tengut
aquest govern del Partit Popular. No hi ha política d'habitatge
públic i el que necessiten els ciutadans d'aquestes illes és
política d'habitatge públic. La comunitat autònoma amb manco
habitatges públics és aquesta. Som els líders en preus i els
líders per part de baix de tot en habitatge públic. Per tant, això
ha de ser seva preocupació. 

Ens ha parlat del pla de xoc: 100.000 habitatges. Ara, esper
que en el seu torn ens doni un calendari concret d'aquests
100.000 habitatges, perquè si no, continuaré pensant que és
fum, i que, a més, es comprometi que tenguin un preu
assequible. 

A la meva primera intervenció parlava de la dignitat de
l'habitatge. Aquesta dignitat passa per poder pagar el preu de
l’habitatge, perquè sigui accessible. I les mostres que ha donat
el seu govern no és de fer habitatges assequibles perquè els
seus habitatges a preu limitat de la seva emergència
habitacional -que ara en parlaré- costen 320.000 euros. Això no
és assequible. Els ciutadans de les Illes Balears, la classe
mitjana i treballadora d'aquestes illes no pot pagar 320.000
euros per una casa de 800 metres, que aquesta és la proposta
del Partit Popular. Per tant, esper que la seva intervenció, ara,
ens doni calendari i preus, que això és el més important, i que
em torni dir una altra vegada, que em contesti -la Sra. Vidal no
ho feia, veig que vostè tampoc no ho farà- si pactarà les
maneres, la forma d'accedir a aquest habitatge amb les
associacions dels usuaris. Perquè si no, jo pensaré que el que hi
ha de veres i el que és cert són les respostes que el seu govern
li ha donat al meu grup, i és que únicament hi ha 200 habitatges
de preu limitat en aquestes illes, devora tots les xifres que van
dient vostès ...

(Alguns aplaudiments)

... cada vegada diuen una xifra distinta, perquè jo supòs que el
que intenten és embullar-nos, però les respostes que ha donat
el seu govern és que entre tots els municipis de les Illes,
únicament n’hi ha 200, i 178 són de Palma. Per tant, això són
les xifres que vostè ens ha donat a nosaltres quant a habitatges
a preu limitat. La resta, fum, fum, a no ser que es comprometi
de manera clara. 

I quant a la constitucionalitat, vostè ara ha vengut amb
l'excusa de la constitucionalitat o no del decret llei d'habitatge,
ha vengut a salvar el fracàs dels seus habitatges a preu limitat.
Ara la culpa resulta que del fracàs dels seus habitatges a preu
limitat, que des del principi nosaltres li hem dit que no era la
manera correcta de guardar, que si es donaven beneficis
urbanístics als propietaris del sòl, havia de ser perquè es fes
habitatge de protecció oficial, i no habitatge de preu limitat a
320 euros l'habitatge, això li hem dit nosaltres, els seus socis li
deien que no, que eren massa barats, per una banda i per l'altra,
però tothom li deia que seria un fracàs els habitatges a preu
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limitat. Ara veuen, amb aquests 200 que jo li he dit abans, que
en realitat ...

EL SR. PRESIDENT:

Hauria d’anar acabant.

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

... són un fracàs, i el que diu és que ara la culpa -resulta- serà de
la inconstitucionalitat que li planteja el Govern de l'Estat. El
que he vist en les esmenes que fan al decret llei de simplificació
és que plantegen modificacions precisament d’aquests articles
amb el que li ha dit el Govern de l'Estat. Per tant, no intenti
posar-se un esparadrap aquí, perquè els seus habitatges a preu
limitat, la seva política d'habitatge, la seva manca de política
d'habitatge públic, és un fracàs, és el gran fracàs d'aquest
govern, i vostè serà qui pagarà el pato. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Garrido. Per part del Govern, té la paraula el
conseller per un temps de cinc minuts.  

(Alguns aplaudiments)

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández):

Sr. Vicepresidente, muchísimas gracias. Sra. Garrido,
contestando brevemente, no somos de tiritas, somos de buscar
soluciones y hay que buscar soluciones y no tenemos excusas.
Hay que buscar precisamente distintas propuestas y, como digo,
son muy diversas, muy diversas propuestas, todo un paquete de
acciones que van desde el decreto ley de emergencia, pasando
por “Construir per llogar” y llegando hasta el proyecto de
“Lloguer segur!; y también, no lo olvidemos, el tema de la
producción y promoción pública de vivienda, que sigue siendo
un elemento esencial para el Gobierno de las Illes Balears. 

También contestando al tema de las segundas residencias,
ya lo hemos repetido hasta la saciedad, va contra, atenta contra
los principios básicos de la Unión Europea, hay algunos países
que están excepcionados porque ya pactaron en su momento
actuar de ese modo. Pero si estás dentro la Unión Europea, es
absolutamente ir contra los principios básicos de libre
circulación de personas, de capitales, .. No, ese no es el
camino. Lo que tenemos que hacer es facilitar viviendas a
precio asequible, a precio accesible para los ciudadanos de las
Illes Balears, pero de la manera que debemos hacerlo, con un
paquete de medidas que no atenten con los principios básicos
de la Unión Europea. 

En cuanto al alquiler vacacional, por, supuesto, por
supuesto que es una ..., sabemos que hay problemas, sobre todo
con el ilegal y, en ese sentido, tenemos una total y absoluta
conexión y muy buena comunicación con los consejos insulares
y, precisamente, una de las patas esenciales para tratar de tener

viviendas asequibles, es luchar contra ese alquiler ilegal. Lo
tenemos perfectamente claro desde el primer momento. 

Pero no me gustaría acabar sin hacer una referencia al tema
de la de la política de vivienda pública, porque -vuelvo a
insistir-, no nos resistimos a decir que es que la política de
vivienda pública es esencial para este gobierno, es esencial,
igual que esencial es también la política de colaboración
público-privada y el resto de políticas que tenemos en vivienda.
De, hecho, cuando hablamos de calendarios, precisamente
usted, usted sabe, Sra. Garrido, que precisamente ahora, en
estas fechas, ha sido hasta este momento cuando los
ayuntamientos han podido decir si suspendían las medidas, si
se adherían a todas, sí solo la parte; ahora es cuando
empezamos a tener los primeros números, las primeras
estadísticas y los primeros datos para poder hablar de ese
calendario y de esos pactos y de ese calendario que usted nos
ha citado. 

Bien, pero sí -insisto-, quería hablar de esas viviendas el
IBAVI, porque es verdad que le voy a citar números cuando
decían, porque, claro, llama la atención, frente a las
declaraciones de la presidenta Armengol o del exconseller
Marc Pons, que ahora dicen que estaban acabadas y listas para
su entrega, pues sencillamente no es cierto. La realidad de
mayo de 2023 era: del total de 21 promociones con obras en
marcha o adjudicadas, solo había 11 con obras iniciadas, otras
10 no empezadas o prácticamente sin empezar. En cuanto a
datos de porcentaje de obra certificada, ... no, no, es
importante, porque más de la mitad ... hablan de que tenían una
muy buena política en vivienda pública, y los datos son estos:
que más de la mitad de las promociones estaban por debajo del
15% de obra certificada; un total de 12 promociones, de las que
9 estaban al 0%, sin empezar o rondando el 0%, entre ellas,
promociones de Binissalem, de Santa Margalida, en Mallorca,
otras 3 en Menorca y 1 en Formentera, incluso. 

Otras 7 promociones estaban por debajo del 50% o
ligeramente por encima del 50%, que son las promociones de
Marratxí i Es Migjorn de Menorca. Y cuando dicen “es que no
han hecho lo posible por entregar”, pues estas precisamente son
las primeras que hemos entregado y las ha entregado este
gobierno. Y también, con menos de la mitad se encontraba la
otra promoción de Marratxí y otras en Inca, Palma y La Ribera.
¡Uy!, la de La Ribera, la de La Ribera, esta última es una de las
promociones que mayores problemas presenta actualmente, aun
habiendo finalizado las obras, al ser una de las más
experimentales -dejémoslo ahí- en cuanto a su construcción; de
las que estaban más avanzadas en mayo de 2023, destaca el
caso de la promoción de Puigpunyent, estaban ya a un 63%,
pero ¡cuidado!, estaba mal proyectada y esto ha supuesto un
retraso de cerca de un año y un sobrecoste de más del 30% en
su presupuesto. Este es uno de los ejemplos de los retrasos y
sobrecostes por errores y problemas en la construcción de las
promociones del IBAVI de la legislatura del pacto y que se han
producido por circunstancias totalmente ajenas al actual
gobierno. De, hecho, la promoción que he hecho referencia de
Puigpunyent, ha acumulado un sobrecoste de más de 300.000
euros sobre los casi 700.000 establecidos inicialmente. Por lo
tanto ..., el problema además se da por un tema de una cubierta
que no cumple ni siquiera la normativa municipal. 
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Solamente una promoción estaba prácticamente por acabar,
la del Molinar, y ya le adelanto que dentro de este mes, entre
septiembre y octubre vamos a entregar 57 del Molinar, 11
viviendas en el Es Coll d’En Rabassa, 12 viviendas en
Marratxí, 9 viviendas en Inca, las 6 viviendas de Puigpunyent,
después del retraso y el aumento de el presupuesto, 2 viviendas
en Artà y 18 en Esporles. La mayoría -insisto- de los retrasos
y acumulación de problemas son por causas derivadas del
anterior gobierno. 

Por lo tanto, este es nuestro compromiso y de hecho, dentro
de lo que es la actividad del IBAVI y del gerente actual, ya
durante este año hemos firmado nuevos convenios para la
construcción de nuevas vivienda pública: Sencelles, 12
viviendas, la primera promoción en el municipio después de
más de 30 años y la primera del alquiler; Maó, 14; Alaior, 12;
y Ferreries, 8. Se mantienen, por lo tanto, conversaciones,
además, con una quincena de ayuntamientos para avanzar en
estas nuevas promociones. 

Este es, Sra. Garrido, nuestro compromiso, el compromiso
del Govern de Marga Prohens, y seguimos trabajando para
lograr estos objetivos. Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

(El Sr. President reprèn la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

IV.1) Moció RGE núm. 7934/24, presentada pel Grup
Parlamentari Socialista, relativa a política general en
matèria de polítiques LGTBI, derivada del debat de la
Interpel·lació RGE núm. 5274/23.

A continuación vamos a pasar al cuarto punto del orden del
día, que son las mociones. En primer lugar, la RGE núm.
7934/24, del Grupo Socialista sobre política general en materia
de políticas LGTBI. Sr. Fernández, té la paraula. 

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Bon dia, diputats i diputades. El passat 11 de juny vàrem
tenir l'oportunitat de tenir un debat amb la consellera Cirer
respecte de les polítiques en matèria LGTBI, el debat que avui
es transforma en aquesta moció que debatem en aquest ple. 

Fent memòria d'aquells dies, un pensa, clar, just uns dies
abans tots els grups parlamentaris, menys VOX, desconec
encara els motius de per què, vàrem signar i llegir un manifest
precisament per al Dia de l'Orgull, a la Sala de Passes
Perdudes: manifest que vàrem desenvolupar, per cert, a petició
de les pròpies entitats, i perquè també volem que el Parlament
de les Illes Balears sigui un espai de convivència. Encara tenim
aquesta dèria, nosaltres, al cap.

I el que els puc assegurar és que en aquell moment jo
desconeixia, ni m'imaginava -honestament- el que es podia
formar, la crisi que es va generar dies després per una de les
qüestions que vàrem tractar en aquell moment i que avui és en

aquesta moció -insistesc-, almenys originalment, sense ànim de
generar cap crisi, perquè no pensàvem que es generaria. 

Ho dic perquè dies abans el meu grup parlamentari va
sol·licitar una cosa ben normal: la penjada de la bandera de
l'Orgull a la balconada del Parlament de les Illes Balears, que
hauria estat una qüestió habitual i, com dic, ben normal. Bé, idò
com que en aquest parlament darrerament poques coses són
habituals, ni corrents, es va formar la monumental, la
monumental. Per què? Perquè ara sí, en aquesta ocasió el Partit
Popular va votar a favor, lògicament, i el president del
Parlament de les Illes Balears es va sentir molt, però molt traït,
molt, i vàrem ser testimonis d'unes declaracions veritablement
esperpèntiques, si m’ho demana a mi. Vàrem haver de sentir
d’aquest líder de VOX, que encara presideix aquesta cambra,
gràcies al Partit Popular, per cert, que la bandera LGTBI és un
-literalment- “símbolo divisorio que incomoda a una parte de
la población”.

Però no va quedar aquí la cosa, perquè el mateix president
va recórrer als tribunals la pròpia decisió que havia pres un
òrgan legítim de la cambra, que ell mateix president, una
autodenúncia o un autorecurs, tot amb molta normalitat
democràtica. Bé, idò algunes consideracions respecte d’això,
crec que per tancar el tema, que són necessàries.

Primer, és absolutament lamentable que en ple segle XXI
encara haguem de defensar un símbol que representa la lluita
per la igualtat i el respecte als drets humans.

Segon, quan es qualifica de símbol divisor, que incomoda
una part de la població, és important recordar que la
incomoditat no prové del símbol en si, sinó del que simbolitza;
és a dir, la incomoditat, el que els incòmoda és el
reconeixement dels drets i el reconeixement de la dignitat de
totes les persones, fins i tot d’aquelles que som diferents.

Tercer, la bandera, aquesta bandera LGTBI no és un
símbol, no és només un símbol d'un lobby, ni és un símbol de
divisió, és un símbol, com dic, de lluita i de resistència i de
celebració de la diversitat humana i d’aquesta unitat també en
aquesta diversitat, i representa una crida evident a la inclusió.
Per tant, aquesta divisió es produeix quan es neguen aquests
tipus de drets, no quan es defensen, mai no dividim quan
defensam aquests drets.

I he volgut començar per aquí perquè el tercer i el quart
punt d'aquesta moció parlen precisament d'aquesta qüestió,
perquè mai més no torni passar que aquest parlament quedi
enfosquit per la intolerància d'una minoria que, senzillament, té
por a la diversitat de la societat que diu representar.

(Alguns aplaudiments)

I dit això, em podran dir ingenu perquè no hi ha cap esmena
que no sigui d'addició a aquesta moció, per tant, tenc
l'esperança que aquesta moció pugui sortir per unanimitat o,
almenys, per una immensa majoria, crec, sincerament, que
aquesta moció, encara que s'hagi presentat fa tres mesos, és
plenament vigent. Crec que la defensa dels drets humans són
evidentment... la defensa dels drets LGTBI són drets humans,
i que no només és una qüestió de símbols, sinó de mesures
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concretes que afecten la vida de milers i milers de persones, i
en això parlam a nivell de salut, a nivell laboral, a nivell
d'educació o de discriminació i d’agressions.

I malauradament, en aquest sentit, ho hem parlat en algunes
ocasions, la situació és molt preocupant, segons les darreres
dades de la Fiscalia General de l'Estat, a l'any 2023 han crescut
les denúncies per delicte d'odi en més d'un 300%, la majoria
d'aquestes per xenofòbia,  racisme i LGTBIfòbia, i,
malauradament, com dic, a les Illes Balears hem estat
testimonis d'uns quants.

I aquí és fonamental recordar que els discursos d'odi no són
només paraules que es llancen enlaire i que queden aquí, sinó
que tenen conseqüències reals i devastadores per a moltes
persones. Per tant, a través d'aquesta moció, posem damunt la
taula, com dic, no només qüestions simbòliques, sinó qüestions
concretes: parlam de la creació d'un observatori per tenir una
eina clara que pugui estudiar dades concretes per planificar les
polítiques públiques de forma més efectiva; de la millora de la
formació de molts d’aquests professionals que fan un abordatge
que és importantíssim; o de l'actualització de molts protocols
que en aquesta comunitat es troben vigents.

Per tant -i acab-, aquesta moció, sobretot, és un compromís
de futur que jo demanaria que hi donem suport sense por i amb
l'únic objectiu de defensar la dignitat, la llibertat i la igualtat de
totes les persones d'aquesta comunitat autònoma.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. A continuación es el turno de los grupos
que han presentado enmiendas. El Grupo MÉS per Mallorca ha
presentado las enmiendas RGE núm. 12187, 12188, 12189 y
12190/24. Sí, Sra. Carrió, tiene la palabra.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Gràcies, president, molt bon dia a totes i a tots. Des de MÉS
per Mallorca, donarem suport a la totalitat de la moció
presentada pel Sr. Fernández, a la totalitat dels punts, perquè de
la interpel·lació que es va fer el mes de juny a la consellera de
Famílies i Afers Socials, crec que varen quedar paleses tres
coses: la primera és que la realitat, les dades posen en evidència
que les polítiques LGTBI, en defensa del col·lectiu LGTBI, són
a l'agenda pública i són urgents: un creixement en un 30% dels
delictes d'odi a l'any 2023, una taxa d'incidència de problemes
de salut mental per sobre de les taxes mitjanes.

Avui també és bo recordar les taxes de suïcidi que tenim a
l'Estat. I parafrasejant el Sr. Fernández, record, perquè crec que
és important, que no és perquè no vulguin viure, sinó perquè no
poden pus de ser víctimes de la intolerància i de l’odi.

(Alguns aplaudiments)

La segona cosa que va quedar clara és que el Govern de la
Sra. Prohens no té cap full de ruta en polítiques LGTBI, més
enllà de tenir clares que les competències estan transferides i
que el Govern té la coordinació i un pla, que acaba enguany, i

que n’hem de fer un altre. Però, quina és la direcció política
d'aquest nou pla que s’ha de fer el 2025? Perquè era per això
que es feia la interpel·lació el mes de juny, per definir quina era
la direcció política. Quines són les polítiques que s'han de fer
dins les aules? Sí, perquè en drets humans no s’adoctrina,
s’educa.

(Alguns aplaudiments)

Quines polítiques s'han de fer en matèria d'ocupació?
Perquè ens trobam amb dificultats específiques d'inserció
d’aquest col·lectiu d'aquestes persones? Quines polítiques s'han
de fer en relació amb la prevenció dels delictes d'odi? Quines
polítiques s'han de fer en l'atenció dels problemes de salut
mental? Quin pla de millora es contempla amb
l’acompanyament mèdic i psicològic de les persones trans?
Perquè no va ser a la interpel·lació ni a cap document, excepte
a aquesta darrera, que sí que hi és, al punt 81 del pacte PP-
VOX: “Treballar per la derogació de la Llei trans”; és a dir, el
que tenim damunt la taula a dia d'avui són polítiques de
regressió i disminució de drets del Govern per Marga Prohens.

(Alguns aplaudiments)

I era això el que es demanava el mes de juny, perquè el
Govern que compleixi la normativa i faci plans no és un mèrit,
és el mínim.

I sí, m’avançaré i ho diré: jo celebr molt la decisió de
dissabte, de la Conselleria de Famílies i Afers Socials, en
decidir incrementar la partida pressupostària de la convocatòria
de subvencions en 230.000 euros per donar cobertura a tots i
cadascun dels projectes que es presentaren per les entitats per
treballar en programes i projectes en contra de l’LGTBIfòbia,
ho celebr! Crec que és una decisió encertadíssima,
encertadíssima, però els diré: el responsable de fer les
polítiques públiques a favor del col·lectiu LGTBI no són les
entitats, són les administracions, són el Govern de les Illes
Balears, és la Conselleria d’Afers Socials, no són les entitats.
I tant de bo que hi són les entitats! Tanta sort que les entitats hi
foren i hi són! Tanta sort, però la responsabilitat no és seva.

I la tercera de les coses que va quedar clara a la
interpel·lació és que l'afirmació de la consellera, el mes de
juny, que no es reien dels seus socis, és simplement un anhel i
un prec de la Sra. Cirer, perquè dimarts el Partit Popular va
salvar el Sr. Le Senne i el seu partit homòfob, que va denunciar
en seu judicial l’acord d’aquesta cambra d’exercir una cosa que
és responsabilitat de tots els que som aquí, que és cridar alt i
fort que els drets LGTBI no són ni més ni pus que drets
humans, i vosaltres el salvàreu, sou còmplices i responsables
d'això!

I el meu prec: que el Partit Popular voti a favor de la moció
per a la definició concreta de quina política el Govern de les
Illes Balears ha de desenvolupar, quina política d'ocupació,
quina política educativa, quina política preventiva, quina
política de salut; i que voti a favor de les esmenes de MÉS per
Mallorca que complementen dos aspectes que no s'havien
contemplat: l’avanç en el reforç de la consulta d'identitat de
gènere, en incorporar un equip multidisciplinar que ajudi a la
despatologització de l'atenció d’aquest col·lectiu, i el
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desenvolupament de programes de suport als joves que es
veuen obligats a emancipar-se per la seva identitat, que a dia
d'avui encara passa.

Acceptam les transaccions proposades pel Partit Popular a
aquests dos punts.

Moltes gràcies, Sr. President. 

(Alguns aplaudimens)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Para fijación de posiciones, por parte del
Grupo VOX, ¿quién va a intervenir? Sra. Cañadas, tiene la
palabra.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. Nuestro voto a todos los puntos de la
moción es en contra.

(Remor de veus)

 Desde VOX somos críticos con todas las políticas que
tratan de colectivizar los derechos de nuestros ciudadanos y
con la instrumentalización que hacen de sus colectivos. En este
caso, ahora nos vienen con el LGTBI, quieren tratar como
discapacitados a personas sin discapacidad.

(Remor de veus)

Desde hace tiempo observamos cómo la izquierda y ciertos
sectores radicales, con la complicidad de los medios de
comunicación y el consenso progresista woke, promueven la
división de la sociedad en colectivos que ustedes mismos crean,
artificiales, cuyo resultado y cuyo objeto es el enfrentamiento.
Esta dinámica es especialmente evidente en el tratamiento que
vienen realizando de las denominadas políticas LGTBI, que se
han convertido en otro instrumento más para trasladar a los
ciudadanos mensajes ideológicos con fines electorales y en
ningún caso con fines de solidaridad.

VOX siempre ha defendido una visión de España basada en
la unidad de los españoles, sin distinción de orientación sexual
o identidad de género, que vienen fuertemente protegidos en la
Constitución y el Código Penal, tratando a todas las personas
por igual. Nosotros no creemos en un país fragmentado entre
opresores y oprimidos y en una sociedad en la que los hombres
y mujeres, heterosexuales y homosexuales sean enfrentados
artificialmente por intereses partidistas. Por el contrario,
defendemos que España es una nación formada por familias
donde cada individuo puede convivir, con respeto y libertad,
sin necesidad de ser etiquetado en grupos artificiales que solo
buscan azuzar el enfrentamiento. 

Dejen de poner etiquetas a las personas y de hacer víctimas
a quienes no lo son. La política identitaria divide a las personas
en grupos y los enfrenta entre sí, sin reconocer que los
problemas más importantes que enfrenta la ciudadanía no
tienen que ver con su orientación sexual o identidad de género,
sino con cuestiones comunes como la sanidad, la educación, la

vivienda, la seguridad y el empleo. Estos problemas afectan por
igual a hombres, mujeres, heterosexuales y homosexuales, y
centrarse en políticas divisivas no solo distrae de estas
realidades, sino también perpetúa un discurso que no aporta
soluciones reales. 

La legislación en torno a los derechos y protecciones
LGTBI no debe imponerse de manera que se infrinjan los
derechos y las libertades individuales de los ciudadanos que no
compartan dichas visiones. En este sentido, el enfoque hacia la
promoción de estas políticas, como se menciona en los puntos
de la moción, es una intromisión innecesaria en las
instituciones públicas en lugar de una defensa de las libertades
individuales de la que deben gozar todos los ciudadanos sin
distinción.

La promoción de la diversidad en la forma en la que está
planteada en los puntos de la moción, incluyendo la colocación
de banderas LGTBI en instituciones públicas o la creación de
observatorios, es una instrumentalización de las instituciones
públicas para imponer una visión ideológica particular y crear
otro de sus muchos chiringuitos, algo que VOX rechaza de
forma rotunda.

Otro aspecto que nos preocupa profundamente es el
adoctrinamiento que se está llevando a cabo en las escuelas
bajo el pretexto de la educación en diversidad. Vemos como
activistas de la ideología de género están utilizando las aulas
para adoctrinar a nuestros niños en valores que no comparten
muchas familias. VOX seguirá defendiendo a los padres que no
quieren ver a sus hijos sometidos a este adoctrinamiento y
luchará por su derecho a una educación libre de ideologías
impuestas por el Gobierno. Es fundamental que los padres
puedan elegir la formación moral y religiosa de sus hijos sin la
imposición de teorías que niegan la biología y confunden a las
nuevas generaciones.

Por último, queremos dejar claro que VOX no discrimina
a nadie por su orientación sexual o identidad de género...

(Remor de veus)

..., lo que defendemos es una visión de España en la que todos
los ciudadanos, independientemente de sus características
personales, compartan los mismos derechos y deberes y puedan
trabajar juntos por el bien común.

Nos oponemos firmemente a la creación de privilegios para
colectivos específicos en detrimento del resto de la población.
En VOX trabajamos para solucionar los problemas reales de
todos los españoles, como el acceso a una vivienda digna,
salarios justos, una sanidad pública de calidad y una mayor
seguridad en nuestras calles. Estos son los problemas que
realmente importan y no las divisiones artificiales que
promueve el lobby LGTBI. Por cierto, sus políticas de efecto
llamada a la invasión de nuestras fronteras, ponen en peligro a
todo el colectivo LGTBI, porque estos invasores, en sus países
de origen, cuelgan, tiran de azoteas y asesinan a estas personas,
son así de incoherentes e hipócritas todos ustedes.

Los recursos de las administraciones públicas deben estar
destinados a la mejora de las condiciones de vida de todos los
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ciudadanos, sin distinción de colectivos específicos,
priorizando la atención a problemas como la seguridad, el
empleo y la educación. Vemos horrorizados como la consejera
de Asuntos Sociales, la Sra. Cirer, ha incrementado las ayudas
a este colectivo en un 250%, mientras tiene abandonadas a las
familias que tienen dependientes en listas de espera de más de
un año, por lo que seguiremos denunciando la
instrumentalización de los colectivos por parte de la izquierda
y defendiendo una sociedad unida, en la que los derechos no se
distribuyan...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya terminando, por favor.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

... en función de la orientación sexual, sino del respeto mutuo
y la igualdad ante la ley, que ya bastante caro estamos pagando
sus nefastas leyes ideológicas que han borrado a la mujer del
mapa, han soltado pederastas y violadores a las calles,
poniendo en peligro a toda la sociedad. 

Muchas gracias. 

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Por parte del Grupo Mixto, Sra. Gómez,
tiene la palabra. 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Fernández, per la seva
moció, li avanç que li donarem total suport.

Les propostes entorn del col·lectiu LGTBI, que es
divideixen entre aquells partits que volen retallar drets i aquells
partits que els volen preservar, i tot açò en un context en què
els delictes i discursos d'odi contra la diversitat no aturen de
créixer. I és que els casos de violència dels quals tenim
coneixement són només la punta de l’iceberg, de l’augment de
l’odi contra les dissidències sexuals. Segons dades oficials del
Ministeri del Interior de l'any passat, les agressions
LGTBIfòbiques han crescut un 70% des de l'any 2019.

Els delictes d'odi es reflecteixen en diferents formes,
agressions físiques, amenaces, burles o assetjament. A més,
l'augment d'agressions ve acompanyat d'una manca de denúncia
per part de les persones agredides: segons aquest estudi que jo
comentava, l'any passat el 80% de les persones que van patir
violència no van denunciar la seva situació. I és imprescindible
que dins l'àmbit educatiu siguin obligatoris els programes en
educació afectivosexual, en igualtat i en sensibilització respecte
de la diversitat sexual i la identitat de gènere, lliure
d'estereotips sexistes i LGTBIfòbics, també transfòbics, per
part de professorat especialitzat en enfocament de gènere, que
puguin abordar els casos d'assetjament escolar o fer mediació
en conflictes entre els mateixos estudiants, i tot açò en
col·laboració amb les organitzacions socials LGTBIQ+.

Ser homòfob és tan ridícul com tenir odi envers les persones
esquerranes perquè escriuen amb la mà esquerra, i és una
obvietat.

Per tant, bé, hem tornat escoltar discursos que jo no sabria
dir si és que són d'una altra època, però que crec que ja no
tenen res a veure amb l’època en si mateix, és a dir, és un tema
de drets humans i és no adonar-se que si no dones suport i no
fas lluita activa pels drets humans, el que succeeix és que les
inèrcies acaben provocant situacions que acaben sent
d'agressió, perquè els discursos, com el que acabam de sentir,
és que és una d’odis. En un mateix discurs com el que acabam
de sentir, hem sentit l’odi a les persones musulmanes, odi a
persones immigrants i nouvingudes, odi, al final, a les persones
LGTBI. I amb aquest concurs d’odis, realment es queden tan
amples, no?

Jo crec sincerament que és impossible de convèncer algú
que pensa així que canviï d'opinió, crec que ni tan sols val la
pena esforçar-s’hi. Hem tingut aquí l'actuació del president,
com hem estat comentant i com ja s'ha dit, que s’ha atrevit a
qüestionar davant els jutjats un acord de la cambra legislativa
que presideix. I bé, i aquest és l’autoritarisme i aquest és el
model que per la passiva fan veure que permet la convivència
entre todos los españoles y las españolas, que açò sembla el
més important de tot, si somos españoles o españolas. Doncs
no, és que si no defensam els drets humans de forma activa, les
inèrcies són contundents i aclaparadores. Perquè quin missatge
enviar un president d'un parlament impugnant judicialment un
acord per penjar una simple bandera LGTBI a la façana del
Parlament? 

(Alguns aplaudiments)

Quin missatge envia, Sr. President, amb aquesta demanda
judicial? I ja no vull entrar en la feina que tenen als jutjats per
haver d’escometre aquest tipus d'assumptes, no?

I res, Sr. Ares, com li he dit, li he presentat una petita
esmena, és una esmena in voce perquè no està registrada, hem
passat còpia a tots els grups parlamentaris, és un petit esment
respecte de les forces de seguretat, que sí que voldríem que
quedés ben clar que també inclou policies locals, Guàrdia Civil
i Policia Nacional, perquè és ver que s'ha d'impulsar la
formació de tots els cossos de seguretat i de vegades sobretot
a les poblacions més petites açò és més complicat, perquè tot
és més complicat als pobles, socialment, però també per manca
de recursos, i és important que s'impulsin convenis de
col·laboració amb aquestes diferents administracions públiques
perquè puguin formar els cossos de seguretat. 

Moltes gràcies i molt d'èxit amb aquesta proposta, Sr. Ares.
Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias . Por parte del Grupo Popular, Sr. Álvarez.
Tiene la palabra. 
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EL SR. ÁLVAREZ I GELABERT:

Muchas gracias, Sr. Presidente. Bon dia, senyores i senyors
diputats. Vull començar aquesta intervenció saludant molt
afectuosament els companys diputats i també el personal de la
cambra en aquest inici del curs parlamentari. 

Dit això, Sr. Fernández, vull agrair-li la presentació
d'aquesta moció sobre els drets de les persones LGTBI. Estam
davant d'un debat que es produeix després de la celebració -
com bé deia vostè- de la interpel·lació a la Sra. Cirer, i la
construcció també, que esmentava, de consensos molt
majoritaris entorn al manifest que vàrem treballar el mes de
juny. 

En contraposició a això, també en aquest debat d'avui he
sentit qualque doi, he sentit barbaritats i he sentit qualque
expressió que no té nom. La Sra. Cañadas feia referència a la
consellera Cirer dient que té abandonades famílies. La Sra.
Cirer no té abandonada cap família, un exemple n’és la
iniciativa de l’oci adaptat o l’augment de les hores de la borsa
d'atenció a domicili. 

(Alguns aplaudiments)

I no creim, no creim que per donar suport a les polítiques
LGTBI ens consideri, a les persones LGTBI com persones amb
discapacitat. 

Dit això, tornaré als antecedents en to positiu. Vàrem tenir
un debat crític en el seu moment i constructiu, trobàrem acords
des de la diversitat ideològica i vàrem adquirir un compromís
polític. Per tots aquests motius, m'agradaria anunciar el vot
favorable del Partit Popular a la moció. 

En referència als punts 1, 2 i 3, aquest tema està molt (...).
El vàrem tractar a una proposició no de llei del Sr. Lamin, farà
aviat un any, i són els fets posteriors que parlen. El Govern va
posar l'accent en la celebració del Dia 17 de maig i 28 de juny,
varen penjar les banderes als edificis oficials i des de la
conselleria competent s’ha donat suport a les entitats amb fets,
no amb paraules. Un exemple n’és l'anècdota o les dades que
donava la Sra. Carrió d’augment del crèdit pressupostari a la
convocatòria de subvencions per a aquestes entitats. Estam
parlant que l'any 2023 teníem un pressupost de 100.000 euros,
el Govern de la presidenta Prohens n’havia previst 120.000, i
s'ha hagut de fer una modificació de crèdit, tal i com va
anunciar la consellera, per arribar als 354.000; unes dades que
són superiors a qualsevol altra convocatòria de subvencions per
a entitats convocada pel govern autonòmic, una xifra històrica
que, per primera vegada, permetrà desenvolupar projectes
d'entitats a totes les Illes Balears. 

Per altra banda, Sr. Fernández, hi votarem a favor perquè es
tracta d'una qüestió de drets humans, per exemple, en referència
als punts 4, 5, 6 i 7. Avui reafirmam aquest compromís
col·lectiu en la defensa dels drets protegits al conjunt de
l’ordenament jurídic i el respecte a la diversitat, perquè a qui
s’ha sentit tot sol, a qui s'ha sentit desemparat, des d'aquí tot el
nostre compromís, sense condicions. 

Per això, aquest treball conjunt en un acord contra els
discursos d'odi i la defensa de les minories, és una necessitat.
M'agradaria aprofitar també aquest moment des de la tribuna
per tornar a rebutjar qualsevol tipus d'expressió violenta, d’odi,
discriminatòria o d'exclusió, com són els fets repugnants que
varen succeir a l'institut de Muro, i reafirmam el nostre
compromís amb la promoció d'una educació en valors per a una
societat més lliure i justa. 

Hi votarem a favor, Sr. Fernández, perquè és un
compromís, un compromís governamental que reflecteixen els
punts 8 a 14. Quant al punt 8, des de la Direcció General de
Diversitat s'està acabant de executar el segon Pla estratègic que,
com vostès saben, acaba d'aquí a quatre mesos. Al llarg del
primer trimestre de 2025 s’avaluaran els resultats d'aquest
segon pla i serviran de punt de partida per marcar les línies
estratègiques i les accions del tercer pla. 

Quant a l'Observatori LGTBI, consider que aquestes
tasques de recopilació de dades són importants, actualment es
canalitzen des dels Servei de Diversitat Sexual i de Gènere,
com també des de l'Observatori per a la Igualtat. Són dues
unitats del Govern que treballen en l'horitzó que marca la Llei
8/2016 i que es poden veure també reforçades per aquest fòrum
de debat que és el Consell LGTBI, del qual molts de diputats
en formen part. Per tant, un observatori pot ser una bona eina
que des de la conselleria s’ha d'estudiar. 

I, finalment, respecte dels punts 10 a 14, s’ha de dir que tan
important és l'impuls de la gestió autonòmica des d'un vessant
transversal com la implicació de la política des de tots els
nivells, des de l'impuls de l'educació en valors, la detecció i la
protecció de les víctimes d'assetjament escolar, tan important
és aquesta fita, passant per la col·laboració amb agents socials
i empreses, fins al reconeixement d'altres iniciatives com són el
telèfon 028, les estratègies europees d'igualtat o la implicació
mateixa de la Comissió Europea. 

Respecte de les esmenes presentades per MÉS per
Mallorca, entenc que seran acceptades totes pel grup proposant
i per això, Sr. President, m'agradaria avançar el sentit del nostre
vot i comentar també dues propostes de transacció. 

Quant a l'esmena 12187/24, sobre aquests desafortunats fets
de la Presidència, fruit de la col·locació de la bandera LGTBI,
no contribuirem més a la crispació d'aquesta cambra, però, com
a toc d'atenció i també per coherència amb la crítica mostrada
pel meu grup parlamentari aquests dies, votarem a favor
d'aquesta proposta. 

Respecte de l'esmena 12188/24, del Protocol d'atenció a
persones trans, hem fet arribar aquesta transacció a tots els
grups parlamentaris, fonamentalment, demanam l’avaluació
prèvia ...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

EL SR. ÁLVAREZ I GELABERT:

... abans de dur a terme la seva actualització. 
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Respecte de l'esmena 12189, de la consulta d’identitat de
gènere, consideram que aquest serveis s'ha de millorar,
evidentment que sí, però tenint en compte l’opinió de tots els
professionals.

I respecte de l'esmena 12190, sobre el suport a
l'emancipació, votarem també a favor. Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT: 

Muchas gracias. Sr. Fernández, tiene la palabra. 

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Gràcies. Bé, en primer lloc, agrair, com no podria ser d'una
altra manera, totes les intervencions a favor, que han estat
constructives, no evidentment totes, aquella intervenció que ha
estat profundament ofensiva i que es retracta a si mateixa. I és
important reconèixer-ho, perquè aquesta lluita del col·lectiu
LGTBI no és només una lluita de les persones que formam part
d'aquest col·lectiu, és una responsabilitat col·lectiva del conjunt
de la nostra societat. 

Pel que fa a les esmenes, jo evidentment vull anunciar que
acceptarem les esmenes de MÉS per Mallorca, s’accepten
també les transaccions del PP, que ens semblen adients, així
com l'esmena presentada per la Sra. Gómez.

Respecte del Sr. Álvarez, vull agrair les seves paraules, la
bona disposició, li he dit moltes vegades, en aquest sentit, no
tenc cap retret en aquest àmbit, algunes decisions que es
prenen, ara sí, si la cosa va de precs, jo faré un prec, que és que
si trenquen amb VOX de veres hi trenquin totalment,
absolutament, i que no s’arrosseguin per aquesta agenda ultra
que ens fa venir aquí a haver d'escoltar, a la seu de la sobirania
popular d’aquestes Illes, afirmacions com les que hem sentit.

I ja respecte de VOX, perquè aquest torn és per fer
contradiccions, per tant, és l'únic amb qui puc tenir qualque
contradicció en aquest sentit, miri, Sra. Cañadas, nosotros lo
que estamos es horrorizados de escucharles a ustedes lo que
acaban de decir aquí, horroritzats hi estam nosaltres, no només
el meu grup, crec que la resta de diputats que formen part
d’aquesta cambra; i si un llegeix els punts, evidentment, és que
no s’entén què els molesta o què els fa por, Sra. Cañadas! A
més, crec que no sé si tots o no sé si algú de vostès es creu
veritablement el que vostè ha dit, tenc dubtes d’això, Sra.
Cañadas! Perquè, és a dir, li fa por que gent com jo camini pel
carrer amb seguretat, de la mà de la nostra parella, li fa por
això? O li fa por que totes aquelles persones que han viscut a
qualque moment assetjades, tancades dins l’armari, assetjades
per la família, a l’escola, puguem viure amb dignitat com la
resta? És això el que els fa por?

(Alguns aplaudiments)

Parlam senzillament d'una qüestió que és de dignitat
humana, i és que, senzillament, vostès no en tenen ni idea. I
quan parlam del col·lectiu LGTBI, no parlam d'un lobby o
d'una agenda ultra, parlam de persones que, malauradament,

avui en dia continuen patint discriminacions, violència i
exclusió. Quan se’ns diu que (...) que dividir, jo és que discrep
directament, qui divideix és el discurs que nega els drets
d’alguns ciutadans en base a qui són o a qui estimen.

Per tant, jo els convidaria d'una vegada per totes a superar
les barreres del desconeixement i de la por que vostès tenen
autoassumides.

I, és clar, de vegades han arribat a afirmar, i s'ha de dir
perquè és veritablement increïble, que el que tenim amb vostès
és com una caça de bruixes, jo pens que, veritablement, és a
l'inrevés, pens que, per representar aquesta cambra, s'ha de tenir
un respecte impecable als drets de la ciutadania, de tota la
ciutadania. Jo plantejaria una pregunta: l'odi prescriu, prescriu
l’odi? Pens que no, és impossible ignorar algunes de les seves
manifestacions purament homòfobes que vostès han tengut. I
lament reproduir aquestes paraules, de veritat, però és que
continuen sent públiques i accessibles a les xarxes socials,
lament el to, però és que aquesta declaració deia -obro
cometes-: “¿Sería mucho pedir que se sodomizaran en privado
y sin subvenciones de nuestros impuestos? # orgullo LGTBI #
¿orgullo de qué?” De qui són aquestes declaracions? Doncs
són paraules de 2022, encara públiques, del Sr. Gabriel Le
Senne, diputat i president d’aquesta cambra, i entenc jo que un
dels líders de VOX que tenim avui aquí davant.

I no és que siguin paraules absolutament inacceptables, és
que reflecteixen un odi i un menyspreu que no tenen cabuda a
una societat democràtica i avançada com la nostra...

(Alguns aplaudiments)

... i no podem permetre que els discursos d'odi es converteixin
en la norma a les nostres institucions, i això inclou condemnar,
amb contundència, qualsevol atac contra la comunitat LGTBI,
vengui d’on vengui, fins i tot des de la Presidència d'aquesta
cambra.

Lligar la defensa dels drets LGTBI amb la lluita contra els
discursos d'odi és una qüestió de coherència ideològica i
política i no podem afirmar que estam a favor de la igualtat si
alhora permetem que es difonguin missatges que neguen la
humanitat per part de la nostra població. Per això és essencial
que el Parlament de les Illes Balears enviï un missatge
contundent de rebuig a qualsevol forma de discurs que
promogui la divisió i la violència. I per això hem de lamentar,
em sap greu, però és que ho hem de dir, és lamentable i
incomprensible -em sap greu, Sr. Álvarez-, que el Partit
Popular hagi permès que una persona com el Sr. Le Senne
continuï al capdavant d'aquesta cambra, és incomprensible.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Vamos a proceder a la votación.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

¿Sr. Presidente?
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EL SR. PRESIDENT:

Sí, ¿Sr. Buades?

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Pediría la votación separada del punto número 4, por favor.

EL SR. PRESIDENT:

Del 4. Bueno, antes hay que aclarar que hay una enmienda,
presentada fuera de plazo, por la Sra. Gómez, la RGE núm.
12200/24, es al punto 8. Se considera, por, tanto, como una
transacción in voce.

Y también hay otras dos transacciones de las enmiendas
presentadas por MÉS per Mallorca, que son dos nuevos puntos,
las RGE núm. 12188 y 12189/24. Y dos enmiendas más, la
RGE núm. 12187 y 12190/24.

¿Se aceptan todas, Sr. Fernández? ¿Sí?

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Sí.

EL SR. PRESIDENT:

Bien, entonces, votación separada del punto 4. ¿Alguien
más quiere votar separadamente algún otro punto?

Bien, entonces podemos votar conjuntamente todo, excepto
el punto 4. De acuerdo, todo. Votamos. 

50 a favor, 6 en contra.

Y votamos finalmente el punto 4. Votamos. 

50 a favor y 5 en contra.

IV. 2) Moció RGE núm. 8133/24, del Grup Parlamentari
Mixt, relativa a política general en matèria de turisme,
derivada del debat de la Interpel·lació RGE núm. 5902/23. 

Y pasamos al debate de la Moción RGE núm. 8133/24, del
Grupo Mixto, de política general de turismo. Tiene la palabra
el Grupo Mixto, en primer lugar, Sr. Rosa, el Sr. Castells.
Tiene la palabra, sí, perdón, claro. Sí, Sr. Castells, tiene la
palabra.

(Remor de veus)

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Bon dia, de nou, a tothom. I bé, passaré a presentar
ràpidament aquesta moció. La interpel·lació es va fer just abans
de començar la temporada o durant, ja havia començat la
temporada d'estiu, interpel·lació sobre política turística i, fruit
del debat aquest, presentem una moció, té 12 punts, però crec
que té tres parts molt clarament diferenciades. En primer lloc,
una part que constitueix el que nosaltres diríem un programa
real de contenció de la massificació turística. En segon lloc, uns

punts per clarificar la feina que fan les meses pel Pacte per la
sostenibilitat. I, finalment, dos aspectes més, connexes en
matèria turística: un que fa referència a producte de proximitat,
i l'altre, al finançament del transport públic.

La primera part, són els primers set punts i, com deia, és un
programa real amb mesures concretes per aturar la massificació
turística, per frenar la massificació turística i, per, tant, per
contenir l'arribada de turistes a les nostres illes, en
contraposició amb una política dubitativa, confosa i missatges
contradictoris que fa el Govern en matèria turística, no sabem
quina política fa el Govern en matèria turística. Per això,
nosaltres aquí proposam set punts molt clars.

Primer, incrementar l'Impost del Turisme Sostenible per
poder gestionar la demanda.

Dos, deixar d'anar a fires turístiques.

Tres, limitar l'arribada de creuers.

Quatre, disminuir vols en temporada alta.

Cinc, oposar-se fermament a l'ampliació dels aeroports que
estan en aquests moments programades, als aeroports de les
nostres illes.

En sisè lloc, rebutjar els aparcaments en sòl rústic, que
l'únic que fan és massificar les nostres platges, encara més les
nostres platges.

I setè i últim punt, mantenir la moratòria de places
turístiques, concretament a Menorca, però, evidentment, és un
missatge vàlid per a totes les illes.

Per tant, aquí el que hem volgut demostrar és que si es vol
lluitar contra la massificació, es pot, són tot mesures viables,
són tot mesures que es poden tirar endavant, algunes depenen
directament del Govern de les Illes Balears, altres s'han d'instar
del Govern de l'Estat. Però, per tant, són mesures que si el
Govern realment volgués fer front a la problemàtica que crea
la massificació turística a les nostres illes, podria posar-les en
marxa i podria posar-se a la feina.

En lloc d'això, que fa el Govern? Marejar la perdiu amb el
tema de les meses, en dir que no podem prendre cap decisió
sobre política turística mentre no ho decideixin les meses, però,
mentrestant, el Govern va fent la seva política i tira endavant
totes aquelles mesures que li semblen bé i que, evidentment, tot
està connectat també, evidentment, amb la política turística.

Per això, davant d’aquesta indecisió, davant d’aquesta
manca de definició, malgrat que..., davant aquesta confusió,
nosaltres hem volgut proposar aquests set punts que em sembla
que són molt clars.

En segon lloc, tres punts dedicats al confusionari procés
sobre la saturació, quan vostè mateix, Sr. Conseller, ho posava
en dubte fa només un any. Però què passa? Que encara el seu
partit no ho veu o no ho volen veure, perquè diuen una cosa i
fan la contrària. 
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I sí, la saturació és evident, les xarxes socials s'han
concentrat en el turisme i han agreujat el problema. El nombre
de turistes a nivell mundial està augmentant, mentre que les
destinacions tenim una capacitat limitada. El 80% dels viatgers
visiten només el 10% de les destinacions turístiques del món,
la qual cosa significa més multitud a manco llocs. I
l'Organització Mundial del Turisme preveu que els 1.500
milions de turistes de 2019 seran 1.800 el 2030, turistes
sobretot dels països emergents i de l’est d'Europa. 

I sí, ara assistim a una situació de ciutats saturades per la
turistificació i més dependents del turisme que mai, lloguers
inassumibles, de treballadors del sector que viuen al carrer en
caravanes, cotxes o tendes de campanya, joves sense esperança
de futur, serveis públics aturats i sense personal, casos
d'explotació laboral, especulació rampant i privatització de
l'espai urbà. I aquesta és la realitat de la meva illa i aquest
darrer any ha empitjorat d'una manera espectacular i, en breu,
si continuem sense fer res, serà la situació de les altres illes.

Gràcies a la tasca de l'anterior govern progressista, tenim
eines per afrontar la situació. Tenim una llei turística pionera
en sostenibilitat, una moratòria de places, una limitació de
creuers a Palma i un impost de turisme sostenible, mesures en
vigor que no tenen altres comunitats. I què ha fet el Govern de
Marga Prohens aquest any? Al principi, criticar les nostres
mesures i negar la realitat, i només quan no han tingut més
remei, parlar que han entès el missatge amb un cinisme
descomunal. Per què? Perquè fan el contrari del que diuen. Han
proposat un pacte per la sostenibilitat, que esperam que no
sigui una cortina de fum i una forma de guanyar temps sense fer
res, i, al mateix temps, prenen mesures contradictòries. Han
modificat l’anterior decret d'excessos, donant un missatge de
permissivitat, i així hem estat aquest estiu, amb més problemes
de turisme de gatera. I ara mateix, al seu propi decret òmnibus
que permet el desgavell urbanístic, el descontrol a la costa i la
legalització d'habitatges il·legals en rústic, li han afegit
l'esmena on volen permetre l'ús turístic d'aquests habitatges,
una mesura que tothom, fins i tot les federacions hoteleres,
considera contradictòria amb unes polítiques que haurien
d'estar dirigides a combatre la saturació i la crisi d'habitatge. 

I ara són suficients les nostres mesures?, no. Calendari molt
més enllà, perquè la situació ha empitjorat el darrer any i per
això, Sr. Castells, valoram positivament la moció de MÉS per
Menorca i les noves mesures que aporta. Coincidim plenament
en molts dels punts que pensam que poden contribuir a millorar
la situació actual. 

Hi hem proposat una sèrie d'esmenes i, malauradament, per
un problema informàtic, únicament se n'ha presentat una.
Intentarem ara presentar-los les altres, a veure si hi ha temps
per fer-les in voce amb una còpia a la resta de grups
parlamentaris. 

A la primera esmena, parlam d’una petita modificació del
primer punt per remarcar les possibilitats de l’ITS, un impost
que permet obtenir uns fons necessaris per lluitar contra els
efectes de la massificació. La segona és una esmena de
modificació al segon punt, sobre les fires turístiques, on
intentam aportar la nostra visió. I tres punts que anaven en la
mateixa línia de la moció, eren una ampliació, on plantejàvem

la millora contra el lloguer turístic il·legal i les possibilitats
d'actuació del ITS, tant pel que fa a la diversificació econòmica
de les Illes com pel que fa a ampliar les polítiques d'habitatge
que tant necessita la ciutadania. 

Pel que fa a les esmenes del PP. Continuen dient una cosa
i fent-ne una altra. Han proposat que els punts que fan
referència a la reducció de vols i passatgers en temporada, la no
pressió dels aeroports per augmentar passatgers, i vol que el
manteniment de la moratòria a Menorca es dugui a la mesa de
sostenibilitat, però al senat fan una moció, el 3 de setembre,
que diu: “no es momento de demonizar el turismo ni de
imponer tasas de los que nos visitan y de firmar moratorias a
la inversión, restricciones a la llegada de turistas o la no
concesión de licencias”. Llavors, volen que es discuterixi o no?
Jo diria que no.

Acab. El principal repte del sector turístic és continuar
creixent econòmicament, però de manera sostenible i
equilibrada, i oferir un treball digne amb un habitatge digne als
treballadors. Preguntes claus haurien de ser -i jo en prendria
nota, Sr. Conseller- quines condicions materials ofereix el
turisme als seus treballadors?, quines condicions imposa el
turisme a les nostres ciutats, als nostres barris, als nostres
pobles?, i quines condicions projecta el turisme per al futur de
la població? I vostès haurien de treballar per donar les millors
respostes, però no ho fan. 

Gràcies, Sr. President. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Para fijar posiciones por el Grupo VOX,
Sra. Verdú, tiene la palabra. 

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gracias, presidente. Bon dia. Tornam a tractar en aquest
debat sobre el turisme, un tema que no tan sols és central per a
les Illes Balears, sinó també per al futur econòmic i social de
les nostres illes. Des de VOX entenem la importància de
protegir el turisme com el principal motor de la nostra
economia, però també sabem que és fonamental abordar
aquesta qüestió amb realisme i en defensa dels interessos dels
nostres residents. 

En primer lloc, no hem de perdre de vista que el turisme
representa més del 50% del nostre PIB i és el suport de milers
de famílies a les Illes. Parlar de limitar, de restringir el turisme
amb pretextos de sostenibilitat és un atemptat contra el benestar
dels nostres ciutadans, la seva economia i les seves oportunitats
de prosperitat. La idea de reduir el nombre de places
turístiques, com es planteja en aquesta moció, és un exemple
clar de com es pretenen imposar barreres a un sector clau sense
considerar les conseqüències econòmiques i socials que això
podria comportar.

A VOX creim que és possible garantir la convivència de
residents i turistes sense haver de sacrificar la principal font
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d'ingressos de les nostres illes, i per això el realment necessari
és millorar les infraestructures i no reduir la capacitat turística. 

D'altra banda, quan parlam de sostenibilitat, hem de ser
molt clars. Nosaltres donam suport a la protecció del medi
ambient, però creim en un desenvolupament racional i
equilibrat, i no en un prohibicionisme estandarditzat, com
vostès pretenen. La sostenibilitat no pot ser utilitzada com una
excusa per imposar més traves als empresaris locals o per
augmentar imposts com vénen fent vostès. Les mesures de
sostenibilitat han d'estar orientades a millorar les condicions de
vida dels ciutadans, no a castigar-los amb més càrregues
econòmiques i restriccions. Per això, qualsevol mesura que
afecti el turisme, i encara que vostès s'aferrin a embolicar-la
amb la seva política de sostenibilitat, ha de ser compatible amb
el creixement econòmic de les Illes. 

Pel que fa a la diversificació del turisme, estam d'acord que
hem de fomentar noves formes de turisme, com ara el cultural,
el gastronòmic o l’esportiu. Tot i això, no es pot ignorar que el
turisme de sol i platja és i continuarà sent l'eix central del
model turístic balear. No podem permetre que en nom de la
diversificació es margini o es paralitzi el turisme tradicional
que tants de beneficis du i ha dut a aquestes illes. Diversificar
ha de significar complementar, no suprimir. Hem d'advocar per
una diversificació que potenciï el turisme de qualitat, però això
no ha d'anar de la mà a perjudicar qui ha fet possible que el
turisme a les Balears sigui el que és avui en dia: una font
d'ingressos econòmics fonamental. 

Un altre punt que voldria destacar és el referit al transport
i a les infraestructures turístiques. Estam d'acord que s'han de
millorar les infraestructures perquè les Illes Balears puguin
continuar sent una destinació turística competitiva a nivell
internacional. Les connexions de transport tant entre les Illes
com amb la Península són crucials per al desenvolupament del
turisme. Des de VOX defensam una política de millora de les
infraestructures que faciliti la mobilitat tant de residents com de
turistes i que alhora promogui el creixement econòmic. 

Per això, el nostre vot a tots els punts serà en contra, perquè
el turisme no pot ser tractat com un problema, com vostès fan,
sinó com una oportunitat. Limitar el seu desenvolupament és
posar en risc el suport de les famílies, l'estabilitat de les
empreses i el futur de les nostres illes. 

Des de VOX rebutjam la turismofòbia i qualsevol discurs
a mesura que vagi en contra d’aquest sector vital. El turisme no
és el nostre enemic, al contrari, és l'eina que hem de seguir
utilitzant per millorar la qualitat de vida dels residents i
promoure la prosperitat a les Illes Balears. 

Finalment, vull fer una crida al sentit comú. Les polítiques
de turisme que es proposen en aquesta moció són limitadores
i restrictives. No podem permetre que s'imposin barreres en el
desenvolupament econòmic en nom de la sostenibilitat o la
diversitat. Hem de ser clars: el turisme és i continuarà sent el
pilar fonamental de la nostra economia. Des de VOX estam
compromesos a no permetre que es posi en perill aquest sector
vital per a la nostra comunitat. És crucial trobar un equilibri
entre el creixement econòmic sostenible i la conservació dels

nostres recursos naturals i culturals i garantir així un futur
pròsper i estable per a tothom. 

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Por último, Sr. Castells, si quiere hacer uso
de la palabra. ¡Ah!, perdón! MÉS per Mallorca, perdón,
perdón, Sr. Apesteguia, té la paraula.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Moltes gràcies, Sr. Le Senne. Mirin, compartim plenament
l'esperit de la moció presentada per MÉS per Menorca i, per
tant, si em permeten incidir o reincidir en alguns dels aspectes
que ja s'han utilitzat a l'exposició de motius.

Nosaltres, de fet, creiem que és important -i ho he explicat
a la pregunta de control que he realitzat a la presidenta -que
algunes mesures es prenguin des de ja, perquè el diàleg amb la
societat sempre és positiu, no és una forma circumstancial
d'afrontar un problema, és una forma de governar i, per tant, el
diàleg amb la societat i amb el conjunt de les forces polítiques
s'ha de tenir de cara a l'any que ve, de cara a d'aquí dos anys i
de cara a 20 anys, és a dir, el diàleg ha de ser permanent. Però
això no pot significar de cap de les maneres una coartada per
no prendre decisions.

Hi ha decisions que hem de prendre de forma urgent davant
la situació d'autèntic col·lapse que vivim arran de la
massificació turística i, en aquest sentit, n'hi ha un bon grapat
de les que proposa MÉS per Menorca, que consideram no
només molt interessants per estudiar en el conjunt de la
societat, sinó que, com han expressat, no poden esperar la
següent temporada turística. Insistesc, la Mesa pel diàleg social
i polític en si hem de veure com es desenvoluparà, i tenim les
nostres suspicàcies, però en si és un element positiu, parlar amb
tothom sempre és positiu; que emprin això per no prendre
decisions seria un element perniciós, no només per al conjunt
de la societat, sinó també per al Govern, i els acabaria passant
factura.

Nosaltres consideram que la pujada de l'impost turístic és
absolutament justificat, és que si miren el nostre context, la
resta del mercat turístic del nostre entorn, l'actual impost
turístic, la quota tributària és baixa; és que als Països Baixos,
ara mateix, l’impost turístic és del 12,5% del cost de l'estada
turística, el 12,5% del cost. És que vostè s’imagina el que
recaptaria d'impost turístic amb aquest percentatge?

I per això hauran vist, avui mateix, perquè ja surt als mitjans
de comunicació, que MÉS per Mallorca ja hem presentat una
proposició de llei per modificar l'actual Llei de l'impost de
turisme sostenible, per pujar aquestes quotes tributàries, perquè
no podem esperar que es desenvolupi aquest diàleg.

I ho hem de dialogar entre el conjunt de les forces
polítiques, en el debat parlamentari que haurà de tenir lloc. Per
tant, aquest punt primer el compartim plenament. Com la no
assistència a fires, com mantenir la moratòria turística a
Menorca, perquè nosaltres defensam el seu manteniment a
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Mallorca, però és que entenem que Menorca té una
circumstància molt específica, que no existeix..., no tenen una
borsa de places, i que, per tant, especialment a Menorca s'ha de
mantenir aquesta moratòria.

Com la transparència a la Mesa del pacte social i polític, jo
diria que un major rigor a l'hora d'afrontar els debats,
evidentment incloure-hi l'afectació lingüística i cultural,
l’impacte turístic sobre la llengua i la cultura, és que no es pot
entendre l'evolució de l'ús social del català, i també d'altres
aspectes relacionats amb la cultura i la identitat pròpies, sense
la incidència del turisme durant els darrers cinquanta o seixanta
anys.

De la mateixa manera, compartim l’augment del percentatge
del producte local que s'ha de dispensar als establiments
turístics o també que es recalculi per a aquelles consells
insulars que tenen transferida la competència del transport
públic terrestre, el cost d'aquesta competència, de la mateixa
manera que vostès entendran que nosaltres demanem la
transferència ja al Consell de Mallorca d'aquesta competència.

I he deixat tres qüestions que crec que són importants
perquè posen l'accent en la manca de sobirania que tenim a les
Illes Balears a l'hora d'afrontar el problema del col·lapse
turístic que vivim, dues relacionades amb AENA, en com
l’Estat ens contempla únicament i exclusivament com una vaca
a la qual cal munyir per a després vendre la llet a un millor
postor.

(Alguns aplaudiments)

I així és com ens contempla AENA, i ens contempla AENA
així governin els uns i governin els altres, perquè sempre,
absolutament sempre, es comporten de la mateixa manera. 

(Alguns aplaudiments)

Per tant, nosaltres evidentment donam suport a exigir a
AENA que davalli el nombre de vols que operen a l'aeroport de
Son Sant Joan i que no ampliï l'aeroport. Però, el que
demanam, en el fons, per tant, completament d'acord, i tot el
suport del món, però el que demanam, i estic segur que MÉS
per Menorca ho comparteix plenament, és que nosaltres
tenguem la capacitat de decidir el que fan els nostres aeroports
i no haver d'anar a pidolar a Madrid i a les empreses que ven
AENA, que tenguin en compte les nostres necessitats i que no
ens boicotegin, que és el que fan.

I de la mateixa manera, també donam suport al descens del
nombre de creuers, que també és una realitat sobre la qual no
tenim la competència efectiva a l’hora de regular-lo, i és una
limitació perquè, al final, si no controlam les portes d'entrada
al nostre país no controlarem cap de les habitacions de ca
nostra. Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sr. Castells, té la paraula. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies a tots els portaveus per les seves contribucions. I la
conclusió que hem de treure és que en matèria turística, Sr.
Conseller, aquest govern (...) propaganda, és a dir, la
presidenta, abans de l'estiu, ara sembla que després de l'estiu
encara s’ha suavitzat més la cosa, però, deia: “No podem
créixer més en quantitat, hem de créixer en qualitat”, això deia
la presidenta, abans de l'estiu. Ara sembla que, com que no s’ha
saturat tant com es pensava, tal vegada s'ho repensa. Això és el
que ens deia.

Idò nosaltres venim a proposar una sèrie de mesures per no
créixer en quantitat, és a dir, posar lletra a aquesta música. No
créixer en quantitat, és clar, és a dir: si no volem créixer en
quantitat, hem de pujar l'impost, és una eina que, com molt bé
ha explicat el Sr. Apesteguia, doncs fan servir altres països per
disminuir la demanda.

Hem d’impedir que s'ampliïn els aeroports, és que, si no,
vendrà més gent, creixerem en quantitat.

Hem de prendre la resta de mesures, és a dir, que hi hagi
menys vols, que es limitin els creuers, tot perquè el gran
eslògan que va dir la presidenta, “no podem créixer més en
quantitat”, es dugui a terme. Però llavors, quan nosaltres venim
amb la lletra, dient, molt bé, reduïm aquest gran principi amb
mesures concretes. Ah, no!, llavors no, llavors la gran excusa,
la gran coartada és la de la Mesa per la sostenibilitat, la gran
coartada.

Està molt bé, perquè la Sra. Cabrera em diu: home, hi ha
mesures que tenen tanta transcendència que han d'anar al Pacte
per la sostenibilitat. Ah, i les del decret llei, què passa que no
són transcendents? Les del decret llei són res, són minúcies!
No, les coses transcendents han d'anar a la Mesa i les minúcies,
com fer una amnistia urbanística o que es pugui edificar en
terrenys inundables, res, tot això no té cap importància, això no
importa que vagi a la Mesa, no és tan important!

Escolti’m, se'ls veu el llautó, Sra. Cabrera, se'ls veu el
llautó...

(Alguns aplaudiments)

... Vostès han creat aquesta mesa com una coartada per eludir
el debat polític en aquest Parlament, el que el que els interessa
per decret llei, el que no els interessa a la Mesa.

(Alguns aplaudiments9

En fi, això s’ha de denunciar.

Però, és que, a més a més, encara és més greu, a l’agradable
intercanvi d'impressions que vaig tenir ahir amb la presidenta,
em va dir una cosa, i la dic aquí perquè crec que no és cap
secret, em va dir: vegem, la Mesa farà la seva feina, potser
alguna mesura haurem de prendre abans que acabin els treballs
de la Mesa. Això em va dir la presidenta.

Doncs, és clar, jo tinc ganes de preguntar, que tal vegada ho
farem mitjançant alguna pregunta, o tal vegada (...), quines
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mesures no poden esperar? Perquè, és clar, és que la sensació
que se'ns queda als que participam en aquestes meses és que
ens prenen el pèl; és a dir, tenen la coartada per no debatre res
aquí, tot a la Mesa. I ara resulta que, és clar, s’adonen que, bé,
unes coses potser sí que les haurem de decidir abans.

Per tant, bé, m'agradaria, estaria molt bé, Sr. Conseller, que
vostè ens revelés quines són aquestes emergències que ara
resulta que tampoc no poden esperar que acabin els treballs de
la Mesa.

Per acabar, els participants en aquesta Mesa, és clar, resulta
que l’Obra Cultural Balear no hi pot ser, perquè ja hi ha el
Fòrum de la Societat Civil. Ah, molt bé, perfecte! També hi ha
les grans patronals, PIME i CAEB, però resulta que hi ha la
patronal hotelera, ASHOME, que forma part de CAEB, la
patronal del lloguer de vehicles, que també forma part
d'aquestes federacions, la patronal de l'oferta complementària,
que també formen part d'aquestes federacions, el sector nàutic,
el sector aeroportuari, ... ¡Ah!, aquests sí, aquests és igual que
hi hagi la federació. 

(Alguns aplaudiments)

És a dir, a uns participa la federació i cadascun dels
membres federats. I en el cas de l'Obra Cultural Balear, que -ja
em perdonaran-, però és una entitat que dóna mil voltes a totes
les que he dit aquí, algunes d'elles quant a tradició, quant a
compromís amb les nostres illes, no, aquesta no, que sigui al
Fòrum de la societat civil que, com jo vaig haver de dir una
vegada el president, li vaig dir què és el Fòrum de la societat
civil?, amb tot el respecte per al Fòrum de la societat civil. Què
vull dir amb això?, que l'Obra Cultural és una entitat que crec
que s'ha guanyat, amb la tasca que porta fent, el dret a poder
participar en un acte d'aquestes característiques. Més encara,
quan la Sra. Cabrera em diu “no, no, no, és que aquest tema és
molt important”, és clar que sí, el tema de la sostenibilitat i de
la identitat és molt important, per això ja hi ha el Fòrum de la
societat civil. Home!, si és tan important, per favor, donem
d'una vegada per totes el dret, la carta de naturalesa a l'Obra
Cultural Balear per poder participar aquí en peu d'igualtat amb
totes les entitats, no? 

Això també es dóna en el cas d'altres entitats, per exemple,
el GOB, el GOB hi té un representant, no un per cada illa, un
per totes. I, en canvi, la petita i mitjana empresa té un
representant per cada illa. És a dir, a veure, anava a dir que
s'estan fent trampes al solitari, però no, perquè així com ens fan
jugar no és solidari, és una partida, però escolti, vostès juguen
amb les cartes marcades. 

I tot això és el que hem volgut posar de relleu en aquesta
moció. 

Respecte de les esmenes, no acceptaré, pel que he dit, les
esmenes del Partit Popular, lògicament, perquè no accepto la
coartada. Del Partit Socialista, l’única que està presentada en
temps i forma sí que l’acceptam; les altres, per part nostra, no
hi ha cap problema que s'acceptin, si cap altre grup no s'hi
oposa. En la que fa referència al punt 1, l’acceptaríem, la que
fa referència a incrementar l’impost del turisme sostenible. La
que fa referència al punt 2 no l'acceptaríem perquè creiem que

queda massa ambigu. Nosaltres no volem que hi hagi fires
turístiques. Respecte del nou punt, d'addició d'un nou punt
després del punt 12, sí que l'acceptaríem perquè ens sembla bé
que hi hagi aquesta lluita conjunta contra el lloguer turístic
il·legal i l'intrusisme. I l’última, la que proposa un nou punt de
darrera del 12, no l'acceptaríem perquè, tot i que estam d'acord
amb el fons, Sr. Pitaluga, creiem que queda massa ambigu que
l'impost de turisme sostenible es destini a desenvolupament
d'altres activitats econòmiques, si s'haguessin concretat com
estaven a l'article 20 de la llei, ho haguéssim acceptat, però amb
aquesta formulació, em sembla un poc perillós acceptar-ho. 

Gràcies.

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Muy bien. Vamos a ver, de las enmiendas del Partido
Popular no se admite ninguna. La enmienda del PSOE RGE
núm. 12182 se admite. Y de las transacciones, únicamente el
punto adicional 12.1. ¿De acuerdo? ¿Quieren votación
separada?

LA SRA. DURÁN I CLADERA: 

Presidente, nosotros podemos votar conjuntamente del
punto 1 al punto 12 y luego, a partir de la enmienda in voce,
que parece que se acepta, que entiendo que es la adición de un
nuevo punto en lo que es el 12.1, en este queremos votar
separadamente. 

EL SR. PRESIDENT:

De acuerdo. ¿Alguien más?

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Sr. Presidente, pido votación separada del número 11 y del
número 12. Gracias.

EL SR. PRESIDENT:

11 y 12. También de la transacción 12.1. Sr. Negueruela?

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Votació separada del punt 2.

EL SR. PRESIDENT:

Del 2, de acuerdo. Muy bien, vamos a votar primero estos
puntos. 

Votamos el punto 2. Votamos. 

(Remor de veus)

A ver, paramos, paramos. Volvemos a repetir. Han pedido
votación separada de los puntos 2, 11, 12 y 12.1, que es nuevo.
¿De acuerdo?
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LA SRA. DURÁN I CLADERA:

No, no los queremos juntos, los queremos separadamente. 

EL SR. PRESIDENT:

Sí, sí, de acuerdo, votaremos, por eso, primero el punto 2,
luego el punto 11, luego el punto 12 y finalmente el 12.1 y
luego el resto. ¿De acuerdo?

Venga, punto 2. Votamos. 

7 a favor, 33 en contra, 17 abstenciones. 

Ahora votamos el punto 11. Votamos. 

24 a favor, 32 en contra y 1 abstención. 

Votamos el punto 12. Votamos. 

24 a favor, 32 en contra y 1 abstención. 

Ahora votamos el punto 12.1, que ha sido una transacció in
voce. Votamos. 

51 a favor, 5 en contra y 1 abstención.

Y finalmente votamos el resto de puntos. No hace falta que
los diga, no? Votamos. 

24 a favor, 33 en contra.

V.1) Proposició no de llei RGE núm. 10676/24,
presentada pel Grup Parlamentari Popular, relativa a la
reducció de l’IVA de la carn, el peix i les conserves. 

Y pasamos al siguiente punto del orden del día, que es el
quinto, proposiciones no de ley. En primer lugar, la RGE núm.
10676/24, del Grup Popular sobre la reducción del IVA en la
carne, el pescado y las conservas. Tiene la palabra por el Grupo
Popular, Sra. Cardona. 

LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Gracias, presidente. Bon dia a tots. El Grup Parlamentari
Popular presentam aquesta PNL on demanam la reducció de
l'IVA de la carn, el peix i les conserves a causa de l'increment
de la cistella de la compra dels ciutadans de les nostres illes,
que ha vengut provocada per la pressió inflacionista que estam
patint. 

Segons l'Institut Nacional d'Estadística, la cistella de
compra continua disparada a Balears i repunta la inflació,
estam a 3 punts percentuals més que la mitjana nacional, en
concret, un 13,6% més, si ho comparam amb l'any 2023. El
mateix Institut declara que el percentatge en risc d'exclusió
social va arribar el 2023, el 26, 5%, 5 dècimes per damunt del
2022, i 3 dècimes més que a l'època abans de la pandèmia,
l'encariment de la cistella de compra s'ha incrementat, en
concret, els preus dels aliments i les begudes no alcohòliques
han crescut un 5 5% a Balears, quan a Espanya només ho han
fet en un 4,7%. 

Tot això suposa un perjudici de les economies domèstiques
i crec que no fa falta que a aquestes alçades els recordi que tant
la carn com el peix són pilars fonamentals de la dieta
mediterrània, vinculats amb taxes de malalties cròniques més
baixes i amb una esperança de vida més alta. I tot això ha
empitjorat els darrers quatre anys, fruit de les polítiques
econòmiques equivocades del Govern central.

Estudis elaborats de diferents consultors sobre els hàbits
alimentaris posen de manifest que cada vegada hi ha menys
carn i peix a la cistella de compra. Això també ve corroborat
pel Comitè Científic de l'Agència Espanyola de Seguretat
Alimentària i Nutrició. Aquests estudis posen de manifest que
el consum d'aliments frescs a les famílies s'ha desplomat en els
darrers quatre anys i ha fet que les famílies hagin hagut de
substituir aquests productes per productes processats i
congelats, i tots sabem el que això afecta la salut de les
persones. Tenim el percentatge de més alt de famílies de rendes
baixes que no es poden permetre menjar carn o peix almenys
una vegada cada dos dies. La nutrició dels ciutadans és
deficient i s'ha incrementat en un 150% a Espanya. 

Des del Partit Popular sempre hem condemnat la pujada
dels preus com l'energia, els combustibles i la cistella de
compra, i és per això que, tant en el Congrés dels Diputats com
en el Senat, ja es va presentar aquesta proposta, que va ser
aprovada i rebutjada pel Partit Socialista. Esper que, a
diferència del Govern central, a Balears el Grup Socialista
pensi en les famílies de Balears i doni suport a aquesta
proposta. 

El passat desembre, el Govern de Pedro Sánchez va
prorrogar la reducció de l'IVA per a certs productes que estan
dins el decret de mesures per combatre la inflació. Així, es
manté el 5% per a oli i cereals i el 0% per a pa, farina, llet,
formatges, fruites o verdures, però continua deixant fora la
carn, el peix i les conserves. Una vegada més, el Govern central
no ha escoltat les reiterades peticions de les diferents
associacions representatives del sector del consum per reduir
l'IVA d'aquests aliments. No s'entendria que l'esquerra, que
sempre va d’abanderada d'estar al costat de les famílies amb
rendes més baixes, no donàs suport a aquesta petició. És
evident que la rebaixa fiscal sobre la carn i el peix aniria a les
famílies més humils. Només un govern amb afany recaptador
giraria l'esquena als ciutadans de les nostres illes en aquest
sentit. 

És per tot això que el Grup Parlamentari Popular presentam
la següent proposició no de llei, amb els següents punts d'acord:
el Parlament de les Illes Balears insta el Govern d'Espanya a
reduir l'IVA de la carn, el peix i les conserves al 5%. I perquè
aquesta mesura no afecti la caixa dels productors primaris,
demanam també un segon punt on deim: El Parlament de les
Illes Balears insta el Govern d'Espanya, a efectes de no causar
problemes de liquiditat als productors primaris, a sol·licitar al
Ministeri d'Hisenda que, mentre duri aquesta mesura, es facin
les devolucions de forma trimestral i no anual, perquè no siguin
tan perjudicials per a ells. 

Hi ha hagut una sèrie d'esmenes, però el partit VOX ha
presentat l'esmena 12168 que així com està presentada, no
l'acceptaríem, però sí que hem fet arribar a tots els portaveus
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una transacció in voce d'aquesta esmena, que suposaria un
tercer punt a l'esmena presentada pel Partit Popular que diria,
si ningú no hi està en contra, el següent: El Parlament de les
Illes Balears insta el Govern d'Espanya a tramitar davant la
Comunitat Europea la sol·licitud de modificació normativa a
l'efecte de reduir l'IVA de la carn, el peix i les conserves al 4%. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. A continuación los grupos que han
presentado enmiendas. En primer lugar, el Grupo VOX, que ha
presentado la enmienda RGE núm. 12168/24. Sra. Cañadas,
tiene la palabra. 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. Hoy discutimos una proposición no de
ley que tiene como objetivo reducir el IVA de productos tan
esenciales para la dieta de los españoles como la carne, el
pescado y las conservas. Desde el Grupo Parlamentario VOX
consideramos que esta es una medida necesaria, justa y que
responde a las demandas de los ciudadanos, que cada día ven
cómo se reduce su poder adquisitivo, golpeados por una
política fiscal ineficaz y una inflación descontrolada. 

No podemos obviar que el coste de vida en España ha
aumentado drásticamente en los últimos años. Hasta 69 veces
ha subido los impuestos el Partido Socialista sanchista,
afectando a las familias más vulnerables y de clase media, y es
nuestro deber como representantes del pueblo tomar medidas
inmediatas para aliviar esta carga. Por ello, nosotros vamos más
allá y, a través de la enmienda que hemos presentado,
solicitamos que el porcentaje quede reducido al 4% y así la
transaccionamos para que insten a Europa a considerar
alimentos básicos, carne, pescado y conservas, en nuestro
compromiso de proteger el poder adquisitivo de los
ciudadanos, especialmente en un momento en el que la
inflación y los altos precios de los productos básicos han
reducido considerablemente el nivel de vida de los trabajadores
y las familias. 

Estos alimentos esenciales, como la carne y el pescado, no
deberían estar gravados a niveles altos de impuestos, ya que
son pilares fundamentales de la alimentación y el bienestar de
nuestra población. Al reducir el IVA al 4%, permitimos que
más familias accedan a una alimentación adecuada y saludable,
sin que el coste sea una barrera para ello. Todos los presentes
debemos reconocer que España enfrenta una crisis económica
y social que afecta gravemente a las familias. Los productos
básicos, como carne y pescado, han visto un incremento en sus
precios, lo que ha hecho que muchas familias se vean obligadas
a reducir su consumo. Desde VOX creemos firmemente que
reducir el IVA en estos productos es una manera directa y
efectiva de ayudar a los hogares españoles, permitiéndoles
acceder a alimentos esenciales a un precio más asequible. Esta
medida es coherente con nuestro compromiso de defender a las
familias y garantizar que puedan llevar una vida digna y

próspera sin tener que elegir entre pagar facturas o pagar
alimentos. 

No podemos olvidar que España es un país con una rica
tradición agrícola y ganadera, y que la reducción del IVA
también supone una forma de apoyar a nuestros productores
nacionales. Desde VOX siempre defenderemos la necesidad de
proteger a nuestro sector primario como un pilar fundamental
de la economía española. La reducción del IVA contribuirá a
incentivar el consumo interno de productos locales, lo que
beneficiará tanto a los productores como a los consumidores.
Al reducir los costes para el consumidor final, no solo estamos
ayudando a las familias, sino también fomentamos el
crecimiento de nuestra industria cárnica y pesquera, que
generan empleo y riqueza en nuestro país. 

Esta medida, además, es un paso firme para combatir la
competencia desleal que sufren nuestros agricultores y
pescadores frente a productos importados de países con
menores estándares de calidad, seguridad y respeto por los
derechos laborales. Al promover el consumo de productos
nacionales con precios más competitivos, también estamos
defendiendo los intereses de estos sectores, que a menudo son
olvidados en las políticas del Gobierno actual. España tiene el
deber de defender lo suyo y no someterse a las imposiciones de
organismos supranacionales que perjudican a nuestros sectores
más importantes. 

El impacto de esta medida en el tejido empresarial no debe
ser subestimado. La reducción del IVA supondrá un alivio para
pequeñas y medianas empresas que operan en el sector de la
carne, el pescado y las conservas. Estas empresas, muchas de
ellas familiares, han sufrido enormemente las consecuencias de
la crisis económica y las políticas del actual Gobierno. Al
reducir los impuestos indirectos que encarecen los productos,
estamos contribuyendo a su viabilidad y competitividad, lo que
a su vez generará más empleo y una mejora en la economía
local. Es importante destacar que esta iniciativa no es una
solución aislada, sino que debe ir acompañada de una política
fiscal más amplia que reduzca la presión sobre las familias y
empresas. 

Defendemos esta proposición no de ley porque responde a
las necesidades reales de los españoles, porque apostamos por
una España libre y próspera, donde las familias puedan vivir sin
la carga de impuestos abusivos y donde nuestros productores
nacionales sean apoyados en lugar de ser castigados. 

Muchas gracias. 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. A continuación es el turno del Grupo
Socialista, que ha presentado las enmiendas RGE núm. 12184
y 12185/24. Sr. Pou, tiene la palabra. 

EL SR. POU I GARCIAS:

Moltes gràcies, Sr. President. Venim a debatre en aquests
moments aquesta PNL sobre l’IVA del peix i la carn. Quan
preparava aquesta presentació, m’ha vengut al cap el Sr.
Apesteguia en una discussió que tenim, que té raó, que quines
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són les qüestions que ha de debatre aquesta cambra, si aquelles
sobre les que tenim competències o si es pot ampliar a altres
qüestions; i evidentment no seré jo que diré que aquesta cambra
no s'ha de posicionar sobre qualsevol de les qüestions. 

Ara bé, dit això, creuen vostès que aquest és el tema de
màxima preocupació dels ciutadans de Balears?, no hi ha cap
altra qüestió que ens preocupi més?, creuen normal tenir el
president del Parlament imputat i dedicar-nos a l’IVA del peix
i de la carn?

(Remor de veus)

Estam davant d'un govern que ens diu que està en minoria
absoluta, que ha romput amb VOX, però el vicepresident diu
que no, que sí, que mantenen a VOX. Davant aquest galimaties,
creuen que hem de parlar sobre l’IVA del peix i de la carn?, no
hi ha qüestions més rellevants?

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

Mirin, evidentment hi ha qüestions més importants, vivim
una situació de saturació turística amb mobilitzacions com mai
no s'havien produït en el primer any de govern, i  aquestes
qüestions estan passant o es vol que passin desapercebudes, es
vol que facem un pacte, que és molt important, però obviant el
debat parlamentari al respecte. Els sembla normal que discutim
de l’IVA del peix i de la carn i que es munti un pacte de
sostenibilitat en què no hi ha cap mesa sobre l'habitatge?, és
això normal?, és això el que esperen els ciutadans de les Illes
Balears? 

Jo crec que, més enllà del tema en qüestió, crec que els
ciutadans esperen que parlem dels seus problemes reals, i per
això crec que aquesta qüestió, que ja s'ha debatut en el
Congrés, és totalment un desenfocament. 

A part d'això, voldria recordar que els preus del s'han reduït
en gairebé un 4% el darrer any i, per tant, ja tenim la meitat de
l’equació resolta. Per tant, no acab d'entendre aquesta PNL en
termes de preus per què es fa, a part que l’IVA -que deia la Sra.
Cañadas-, afecta els productes nacionals i els no nacionals. Per
tant, creim que aquesta no és la qüestió fonamental. Però, en
qualsevol cas, i acceptant la qüestió de principi, anem a debatre
sobre l’IVA del peix i de la carn.

La Sra. Cardona ha volgut argumentar aquesta qüestió sobre
dos pilars: d'una banda, reduir la pressió impositiva i de l’altra,
la pressió sobre el poder adquisitiu dels ciutadans. Jo voldria,
d'una banda, recordar que la Comissió Europea posa pegues
lògiques sobre el marge de maniobra sobre l’IVA. En qualsevol
cas, plantejar rebaixes de recaptació fiscal sempre és la part
agradable, però això té repercussions fiscals. Jo crec que el que
hauríem de dir tots,  més enllà de proposar rebaixes fiscals, és
què farem per mantenir la recaptació fiscal. Per tant, crec que
aquesta qüestió no es pot plantejar a una PNL sense, en tot cas,
assegurar la recaptació fiscal, si és que es creu en l'estat del
benestar. Per això, hem presentat nosaltres una esmena al
respecte dient que en podem parlar sempre que es garanteixi la
recaptació fiscal, perquè nosaltres sí que creim en l'estat del
benestar. 

En segon lloc, la veritat és que em sorprenen bastant les
argumentacions en termes que hi ha una part de la població que
té dificultats per arribar a final de mes, i cada vegada que hem
proposat plantejaments de l'estil de l'escut social vostès els han
rebutjat sistemàticament. Això sí que és una competència
d'aquest parlament, per tant, crec que si aquest és l’origen de la
seva preocupació, que la compartesc, una qüestió de pressió de
la inflació, era l'argument que es va plantejar per reduir l'impost
de successions i donacions, doncs, acceptin o aprovin l'esmena
que ha presentat el Grup Socialista d’aquells punts de l'escut
social que tenen a veure a transferit renda als col·lectius més
vulnerables, doncs, tornin a aprovar-los el 2024, perquè aquesta
és la qüestió: fins a quin punt volem mantenir el poder
adquisitiu dels individus. Però no s'excusin en qüestions de
Madrid, vostès tenen la capacitat aquí de fer-ho i per això tenen
aquesta esmena del Grup Socialista. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. A continuación es el turno del Grupo MÉS
per Mallorca, Sr. Apesteguia, que ha presentado la enmienda
RGE núm. 12186/24. Tiene la palabra.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Moltes gràcies, Sr. Le Senne. Sra. Cardona, miri,
compartesc amb vostès l'anàlisi inicial, l'anàlisi principal, que
ha augmentat el preu de la cistella de la compra i ha baixat la
capacitat adquisitiva de les famílies. Això és la constatació d’un
fet empíric poc discutible. 

No estam d'acord, ja li dic, que la culpa sigui del Govern
central ni del Govern autonòmic. Si m’ho permet, la culpa és
del capitalisme, del capitalisme desbocat, que és on vivim.
Mirin, els llegiré dos titulars, dos titulars d’un mitjà local, que
crec que ens poden donar llum per entendre que dic. El primer:
“augmenta un 13,5% la despesa turística l’any 2024". Una bona
notícia, no és ver? Següent titular: “els empresaris no veuen
viable pujar els salaris més d'un 5% en hostaleria”. Si no veuen
la relació entre dos aquests fets i que hagi disminuït la capacitat
adquisitiva de les famílies, és que el problema no és que sigui
el Govern central i no és que sigui el capitalisme, el problema
ja és de miopia, perquè és una...

(Alguns aplaudiments)

... qüestió vertaderament òbvia. 

Si els beneficis que es propicien dins l’economia, propiciats
per la plusvàlua generada pels treballadors, no es reparteixen
de forma equitativa entre qui produeix aquest augment dels
beneficis dins l’economia, es baixa la capacitat adquisitiva de
les famílies. Aquest és el problema d’arrel. I el Govern central
el que és, és tebi. És que vostès li diuen comunista, bolivarià...
i és més liberal que un Cristo, perquè el que hauria de dir és,
“ha augmentat el 13,5% de la despesa turística, augmenten els
salaris el 13,5%”, i s’ha acabat. Per llei.
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(Alguns aplaudiments)

Tampoc no estic d’acord, si em permet, en una qüestió -i no
hi ha aquí la consellera de Salut, crec que ella compartiria amb
mi aquesta premissa, hi ha l’exconsellera de Salut-, la carn com
a part fonamental de la dieta mediterrània, no és cert, la dieta
mediterrània era una dieta bàsicament vegetariana, perquè la
gent no tenia capacitat de menjar cada dia, ni prop fer-s’hi,
perquè és una àrea geogràfica eminentment pobra quant a la
producció d’animals. Per tant, no es menjava carn cada dia, sí
peix, sí peix, però carn no se’n menjava cada dia, ni prop fer-
s’hi. De fet, el 40,56% anual, que vostè diu, que ara mateix es
consumeix de mitjana està..., pràcticament és el doble del
recomanat per l’Organització Mundial de la Salut.

Una altra cosa, i en això és on sí que ens trobam, és que hi
ha gent que no arribi a aquest mínim, que no tengui la capacitat
d'arribar a aquest mínim, o que hi hagi gent que hagi de
comprar carn de baixa qualitat per poder-ne menjar; i en això
estam d'acord. Per això,  donarem suport a la seva proposta,
perquè creim que aquesta baixada de l'IVA és una qüestió que
pot ajudar aquestes famílies que, efectivament, no poden
arribar a la quota mínima de carn i peix o que l'han de consumir
de baixa qualitat per poder-la pagar. 

Però aquesta solució extraordinària, que és extraordinària,
dóna solució al 6,4% de la gent que vostè diu que no pot
menjar carn cada dos dies, però beneficiarà també el 93,6% de
la gent que sí que se la pot pagar. Per tant, li donam suport com
una mesura extraordinària, però no pot ser la solució
estructural. La solució estructural és com es reparteixen els
beneficis d’allò que menjam, què reben els productors, què
reben els distribuïdors i què reben els comercialitzadors. 

Precisament en aquest sentit, i aquí hi ha la raó de ser de la
nostra esmena, el que no pot ser és que la baixada de l'IVA
passi com amb la resta de baixades de l'IVA que ha aprovat el
Govern central, que acaben beneficiant els grans distribuïdors
i els grans comercialitzadors i no les famílies.

(Alguns aplaudiments)

Per tant, nosaltres hem presentat aquesta esmena perquè és
la nostra gran preocupació, perquè les baixades de l’IVA que
es varen produir en els pitjors moments de crisi econòmica
derivada, en part, és molt més complex, però en part, per la
Guerra d'Ucraïna i també per a algunes males produccions,
especialment amb l’oli d'oliva, varen acabar engreixant les
butxaques de grans empreses comercialitzadores d'aquestes
TAC que tots podem tenir en ment, i això és una indecència.
Per tant, si el Govern atén la nostra petició d'urgència, que
entenem que és una petició d'urgència davant una situació
crítica, el que ha de fer també és assegurar-se que aquests
beneficis tributaris arribin a qui han d'arribar, que és a les
famílies d'aquest país que ho necessitin. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Finalmente para fijación de posiciones del
Grupo Mixto, Sra. Gomila, té la paraula. 

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, president. Bon dia a tothom. Senyors diputats i
senyores diputades, com tots saben, l’IVA és un impost
indirecte que recapta l'Estat i que més o menys un 50% del que
es genera a les Illes arriba a les nostres illes. L’IVA és un
impost que no té cap tipus de progressivitat, paga ben igual una
persona treballadora, una persona vulnerable, una persona amb
molt de poder adquisitiu i una persona amb poc poder
adquisitiu. 

El PP en aquesta legislatura va demanant per fascicles, a
través de diferents propostes al plenari, a la Comissió d'Hisenda
d'aquest parlament, que es vagi rebaixant si a determinats
producte, si no vaig errada, aquesta ja deu ser la tercera. Però,
en canvi, no fan cap proposta per compensar la manca
d'ingressos que deixarà de tenir Balears i que afecta a poder
mantenir l'estat de benestar per a tothom. Vostès fan propostes
de baixada d'imposts per a tothom, sense progressivitat, sense
tenir en compte el poder adquisitiu de les persones, que pugui
anar en benefici dels més necessitats, com el que demanen ara,
que pugui consumir tothom productes com la carn i el peix. 

Potser seria interessant que, en contraprestació de les
diferents baixades de l'IVA que va proposant el PP i que en
alguns casos podem compartir, es compensin, per exemple,
amb la pujada de l'IVA turístic del 10% al 21%. D'aquesta
manera, Balears rebria un 500 milions més i així es
compensaria la manca d'ingressos que rebrà Balears per la
rebaixa de l'IVA en altres productes essencials i que compartim
que s'han de baixar. 

Potser seria interessant fer un debat més acurat respecte de
l’IVA, perquè, a més dels productes per als quals avui demanen
la rebaixa, n'hi pot haver d'altres, com puguin ser els bolquers
o els productes menstruals respecte dels quals també s'hauria de
reclamar la baixada, ja que, tant l’un com l'altre, sabem que no
són productes de luxe i, com ja he comentat, potser convindria
pujar l'IVA turístic. Perquè, és clar, una cervesa asseguda a una
terrassa té un IVA d'un 10%, comprada a un supermercat té un
IVA d'un 21%. Ja em diran si açò és normal. 

Convé recordar que va ser el PP que el 2012 va augmentar
aquest IVA general del 8 al 21% o del 8 al 10% o, fins i tot, del
4 al 21%, com va passar, per exemple, en el cas de les
perruqueries o dels serveis culturals; en el cas de la carn i del
peix, el PP va passar d'un IVA del 8% a un IVA del 10%. En
aquell moment deia que era una necessitat, que en aquell
moment era un fet extraordinari, però durant sis anys varen
governar al Govern de l'Estat i no varen trobar el moment per
poder canviar aquest IVA, que havia de ser totalment
provisional. 

Des de MÉS per Menorca farem un vot d'abstenció a
aquesta proposta, no perquè creguem que no s'hagi d'abaratir
l’IVA d’aquests productes, però convé saber amb què
compensarem aquesta manca d'ingressos. Ens demanam des de
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MÉS per Menorca per què es vol baixar l’IVA d’aquests
productes i no demanar, per exemple, baixar també l'IVA dels
bolquers o dels productes menstruals. Potser serà una altra
PNL. O bé demanar que se’n pugin d'altres, com l'IVA turístic. 

Creim que convindria tenir una visió més global a l’hora de
debatre sobre aquest impost i no fer-ho per fascicles, com ho
està fent el PP, per pura demagògia i populisme, elevant -
entenem- aquest debat allà on s'ha de tenir, que és al Congrés
dels Diputats, mentre, per desgràcia, aquesta comunitat
autònoma no tengui una major sobirania fiscal, la qual cosa
saben vostès que des de MÉS per Menorca no ens cansarem de
demanar.

Ara, de fet, la Sra. Prohens i senyors del Govern tenen una
oportunitat històrica per demanar un sistema de concert
econòmic, com s'aplica amb èxit al País Basc i a Navarra, o
més quotes d'autogovern com Catalunya i, d'aquesta manera,
que Balears recapti els seus imposts i decideixi en què es
gasten, sense anar evidentment en detriment de la solidaritat
amb la resta de territoris de l'Estat. I així, des de Balears,
podríem decidir quin i com volem l’IVA dels diferents
productes. 

Per tant, aquest vot d'abstenció no és tant en contra que es
pugui baixar l'IVA d’aquests productes, sinó que no es
contempla en una visió més global, ni tampoc de quina manera
les baixades d'imposts que vostès van fent es compensaran amb
ingressos per poder mantenir un estat del benestar i que tothom
a les Illes Balears pugui tenir una escola pública de qualitat,
pugui tenir una sanitat de qualitat, pugui arribar a final de mes
i pugui tenir una compra o pugui comprar qualsevol aliment de
qualitat sense tenir en compte el seu poder adquisitiu.

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sra. Cardona, tiene la palabra.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Gracias, presidente. Bé, agrair a MÉS per Mallorca
l'esmena que ha presentat i dir-li que sí, que acceptam aquesta
esmena perquè, a més, consideram que va en la mateixa línia i
objectiu que duia aquesta PNL.

Respecte de VOX, ja ho he comentat abans, si s'accepta in
voce aquesta transacció que han fet, l'acceptarem i si no,
quedaria rebutjada.

En el cas del Partit Socialista, no acceptarem les seves
esmenes, però, la veritat és que he quedat, com deim a Eivissa,
bocabadada, Sr. Pou. Vostè, la cistella de la compra creu que
no és un tema que preocupa els ciutadans de les nostres illes?

(Alguns aplaudiments)

O vostè no fa la compra a casa seva o no sap el que han
pujat els preus a la nostra comunitat. Però bé, veig que
preferesc parlar d'habitatge, d'altres coses que ha amollat per
aquí enmig i que considera que no és on s'ha de debatre,
aleshores no sé per què han presentat esmenes. Vull dir que
crec que és un tema que sí, que és veritat que no depenen
només de nosaltres, però sí que és veritat que tots els que som
aquí hem de lluitar perquè els nostres ciutadans tenguin una
millor qualitat de vida, i crec que aquest punt és un dels temes
que més que a més els preocupa. 

(Alguns aplaudiments)

Han presentat l'esmena 12184, on demanen acceptar 5%,
però a la vegada incrementar l’IVA d'altres productes per
compensar-ho. Nosaltres, aquesta esmena no l'acceptam,
perquè estam més per baixar impostos que no per pujar-los. I
sí que el convid, si té aquesta preocupació d'aquesta baixada
d'ingressos, a ajudar-nos a reclamar al Govern central tot el que
se’ns deu a aquesta comunitat.

Respecte de l'esmena 12185, que fa referència a l'escut
social, la votarem en contra, perquè ja hi ha mesures per a
l'escut social en vigor des de l'any 1022 i no pujarem l’IVA per
fer el que vostès fan, que és omplir les butxaques de tots
l’independentisme que tenim en aquest país. 

(Algunes rialles)

Sí, poden riure, els ciutadans de les Illes Balears no riuen,
Sr. Damià. 

(Alguns aplaudiments)

 I si tant els preocupa, fa poc temps en aquesta tribuna
vostès no estaven a favor del concert econòmic, però ara, amb
molta coherència, estan a favor de la independència de
Catalunya. Crec que és el moment que també comencin a ser
coherents amb el seu discurs. Crec que és el moment que
comencin -i els ho dic de tot cor, eh?- a lluitar pels interessos
dels ciutadans de Balears i no per als de Catalunya, que crec
que nosaltres som aquí per a això.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muy bien. Vamos a proceder a la votación, entonces hay
una transacción de la 12168, de VOX, si no hay inconveniente,
y se rechazan las dos enmiendas del PSIB y se acepta la 12186,
de MÉS per Mallorca, un nuevo punto 1 bis. ¿Puede votarse
conjuntamente?

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Perdoni, aquí.

EL SR. PRESIDENT:

¿Quién me habla? Sra. Gomila.
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LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Demanaria que el punt que s’ha afegit de l'esmena de MÉS
per Mallorca es votàs per separat de la resta de la moció (...)

EL SR. PRESIDENT:

La 12186, sí, la enmienda de MÉS per Mallorca.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Sí, sí, per favor. Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Vale, muy bien. Pues vamos a votar la enmienda de MÉS
per Mallorca, la 12186/24, ¿de acuerdo? Votamos. 

35 a favor, 16 en contra y 2 abstenciones.

Y a continuación votamos el resto de la proposición.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

No, Sr. Presidente, no, por separado.

EL SR. PRESIDENT:

¿Todo por separado?

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Sí, por favor.

EL SR. PRESIDENT:

De acuerdo. Bien, entonces votamos el punto 1. Votamos.

33 a favor, 18 en contra, 2 abstenciones.

El punto 2. Votamos.

29 a favor, 22 en contra, 2 abstenciones. 

Y el resto entiendo que ya se ha votado con la enmienda de
MÉS per Mallorca, ¿es correcto?

(Se sent una veu de fons que diu: “No, no”)

EL SR. PRESIDENT:

¿Por qué no?

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Perdón, presidente, entiendo que sí que hemos votado antes
la enmienda 12186, y ahora faltaría para votar la enmienda
12168, con la transacción que se ha hecho antes, que es que sea
un nuevo punto y con un texto que se ha presentado a todos los
grupos.

EL SR. PRESIDENT:

¿Es un nuevo punto?

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Esto es lo que falta para votar. Sí, el punto 3 sería.

EL SR. PRESIDENT:

De acuerdo, pues vamos a votar la enmienda 12168,
transaccionada, ¿de acuerdo? Votamos. 

(Remor de veus)

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Sr. Presidente, es que nos han liado.

EL SR. PRESIDENT:

Sí, creo que ha habido un error. 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Sí, ha habido un error, esto ya está votado.

(Remor de veus)

No es que ya la hemos votado. A ver, es que nos ha liado.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Primero, presidente, hemos votado lo que ha pedido la
diputada de MÉS per Menorca, hemos votado lo primero de
todo la 12186.

EL SR. PRESIDENT:

Sí.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Luego VOX ha pedido votación separada, y hemos votado
el punto 1 y el punto 2. Y ahora queda la 12168, que es la que
votamos ahora,...

EL SR. PRESIDENT:

Vamos a ver...

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

... que es una enmienda de VOX, transaccionada.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Durán, Sra. Durán, la enmienda 12168 de VOX,
transaccionada, ¿es el punto 1 o es un punto nuevo?
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LA SRA. DURÁN I CLADERA:

No, es un punto 3.

EL SR. PRESIDENT:

Es un punto nuevo.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Sí, se ha decidido, se ha presentado una transacción para
que sea un punto nuevo. 

EL SR. PRESIDENT:

Bien, entonces vamos a votar la enmienda de VOX, la
12168, transaccionada. 

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Transaccionada para que sea un punto de adición.

EL SR. PRESIDENT:

De acuerdo, venga votamos.

(Remor de veus)

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

No, no està votada, s’ha votat la 12168, ara l’acabam de
votar, sí.

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Vamos a ver..., si...

(Remor de veus)

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Jo no tenc cap problema.

EL SR. PRESIDENT:

Ha habido una confusión, ¿podemos someterla a votación,
la 12168...

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Això ho ha de decidir el president, no jo.

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

..., venga, 12168, transaccionada, que es el nuevo punto 3?
Votamos.

29 a favor, 18 en contra y 6 abstenciones. ¿De acuerdo?

V.2) Proposició no de llei RGE núm. 5579/24, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a defensa dels drets i les
condicions de les persones treballadores de les nostres illes.

Y pasamos al último punto del orden del día, es la
Proposición no de ley RGE núm. 5579/24, del Grupo
Socialista, sobre defensa de derechos y condiciones de las
personas trabajadoras. Tiene la palabra el Sr. Pou.

EL SR. POU I GARCIAS:

Moltes gràcies, Sr. Vicepresident. En el mes d'abril
presentàrem aquesta proposició no de llei en defensa dels drets
dels treballadors i les treballadores i, tot i que hagin passat
mesos, entenem que és plenament vigent. De fet, ens agradaria
començar la seva defensa i apuntar que el consens social que hi
ha sobre l'existència o situació de massificació turística en què
vivim no és una qüestió aïllada, sinó que té el seu
transvasament a tot el camp laboral, i és que la saturació
turística, vulguem o no, s'acaba traduint també en saturació
laboral.

Tots sabem les declaracions que falten treballadors, doncs
aquesta falta de treballadors, ajuntada amb temporada rècord,
no fa sinó que la situació de qualitat del treball empitjori i, per
tant, aquesta PNL, com deia, la vàrem presentar ja fa prou de
mesos, continua estant vigent.

En aquest sentit, i, a més, ens agradaria plantejar que
d'alguna manera aquest és un tema important, part de les
manifestacions que hi ha també tenen a veure amb un neguit
dels ciutadans en les seves condicions laborals i, per tant,
creiem que aquesta és una qüestió central que forma part del
pacte de sostenibilitat, però també ens preocupa la manera com
funciona aquest pacte de sostenibilitat, perquè a la Mesa pròpia
dels temes laborals, doncs, d'alguna manera s’hi reflecteix la
situació que el Govern ha plantejat des del principi de
legislatura, que és que les qüestions de qualitat del treball no
són una prioritat, i sempre s’està a favor de les qüestions dels
empresaris.

Falta veure, recordem el debat sobre el repartiment de
temps com un exemple que va ser rebutjat automàticament pel
Govern. I en aquest sentit, sí que ens sorprèn, supòs que perquè
els plantejaments estan clarament exposats, que no hi hagi cap
proposta de transacció o de nova esmena del Partit Popular.

En qualsevol cas, aquesta PNL, el que fa, d'entrada, és,
atesa la importància de les relacions laborals i com a extensió
del fet a les dues anteriors legislatures, plantejam que hi ha
d’haver dins la Mesa del diàleg social conformar, ja d'una
manera formal, les relacions laborals. I en aquest sentit, i com
a extensió també d'aquesta qüestió, plantejam la necessitat que
hi hagi lleialtat institucional amb el compliment dels pactes.
Recordam, i si bé forma part d'un dels punts d'aquesta PNL, el
compliment de l’acord tripartit, per exemple, de la Mesa
d’hostaleria, un acord tripartit on es contemplaven els estudis
de càrrega, que tots sabem que duen un enorme retard i que, en
aquest sentit, per exemple, l’IBASSAL, fins on tenim
coneixement, no du a terme un seguiment sobre fins a quin punt
aquests estudis de càrrega acompliran els terminis establerts.
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I, per tant, demanam aquesta lleialtat institucional, per
exemple, de l’acord i partit en termes de càrregues de feina, de
la mateixa manera que sol·licitam que es reactivi el Pla de lluita
contra la precarietat laboral, diguin-ne el nom que vulguin, si
el nom rai, el que sí és evident és que en temporades de
saturació laboral renunciar a efectius d'Inspecció de Treball per
perseguir a aquelles poques empreses, però que no acompleixen
les condicions laborals, crec que no és una bona praxi i diu poc
del convenciment respecte de les condicions... de la lluita per
les condicions de qualitat dels treballadors.

De la mateixa manera, a aquesta PNL plantejam qüestions
d'igualtat i també no perdre fons, com els que tenim del fons
finalista de la Fundació estatal per a la prevenció de riscs
laborals, que, al pas que anam... ja vàrem perdre els fons del
2023, i ens preocupa que sis mesos després encara no tenguem
l’ordre de bases per desenvolupar aquesta qüestió i, com no pot
ser d'altra d'altra manera, també sol·licitam al Govern que
dugui a terme la seva acció de mediació. No pot ser que el
Govern se n’adoni que s’ha impugnat un conveni col·lectiu
d'hostaleria quan arriba als tribunals sense sabreu o que hi hagi
problemes de mediació a l’aeroport i la Conselleria de Treball
no hi intervengui, perquè aquestes qüestions són cabdals. De la
mateixa manera que feim un prec, i és que ara que ens acostam
novament al període pressupostari, que no succeeixi el que va
succeir l'any passat on el pressupost de polítiques actives del
SOIB es reduí. 

En definitiva, plantejam una sèrie de qüestions en defensa
de tots els treballadors i treballadores, que al final és la
competitivitat de les nostres empreses i per al benestar del
conjunt de la nostra societat. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

(El Sr. Vicepresident primer substitueix el Sr. President en
la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Pou. En primer lloc intervendrà el Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, que ha presentat sis esmenes,
les RGE núm. 12192, 12193, 12194, 12195, 12196 i 12197/24.
Intervé el diputat Ferran Rosa per un temps de cinc minuts. 

M'indiquen que hi ha una esmena que està repetida. Són
cinc esmenes. Té la paraula.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltíssimes gràcies, Sr. Vicepresident. Aprofit l'avinentesa
que aquest és el primer ple del nou període de sessions per
desitjar que hagin passat unes bones vacances i que hagin pogut
descansar. I ho faig plenament conscients del privilegi que
tenim els que som aquí reunits, de la gran sort que tenim
d'haver pogut descansar perquè la majoria dels treballadors i les
treballadores d'aquest país no ho han pogut fer i al país, amb 20
milions de turistes, un de cada tres ciutadans no poden partir de
vacances ni una setmana a l’any.

Als països de sol i platja, l’estiu no es tradueix en descans
i gaudi i, de fet, l'estiu acostuma a ser el període amb més feina
i la ja tradicional sobrecàrrega laboral dels mesos d'estiu s'ha
vist incrementada per la falta de mà d'obra. Els que, dia sí i dia
també, surten als diaris a plorar per la falta de mà d'obra, el que
no ens diuen és que la facturació puja, però no hi ha millores
laborals i puja la facturació a costa del benestar dels
treballadors, però també de les seves condicions de feina i, per
què no dir-ho?, del benestar de tots els que vivim en aquestes
illes. 

Perquè, senyores i senyors, no es pot plantejar que falta mà
d'obra i pretendre mantenir els mateixos serveis. No es pot
obrir al cent per cent quan tens una plantilla incompleta, perquè
no només és que això redundi en un pitjor servei, sinó que això
es tradueix en unes pitjors condicions de feina amb una
sobrecàrrega laboral i això redunda en una pitjor salut dels
treballadors. 

Parlin amb cambrers, cambreres de pis, bugaderes o
personal de neteja, no només parlin amb la patronal, amb el que
any rere any ens parlen que els estius de rècord no són
suficients. Parlin amb els treballadors i sabran com tantíssims
d’ells s'han de medicar per anar a fer feina perquè no poden
suportar el dolor, o s’han de medicar per anar a dormir perquè
no poden dormir de l’ansietat. 

Fa dos anys em reunia, per la meva feina anterior, amb una
patronal d'un sector molt concret i em deien que el mes d'abril
i el mes de maig havien ingressat, cadascun dels dos mesos,
més que un mes de juliol i un mes d'agost d'un any tradicional,
i que esperaven que el juny encara fos encara més rècord, i el
juliol i l’agost encara més; i acte seguit em deien i em ploraven
que tenien treballadors que partien i se n'anaven a la
competència per cobrar 50 euros més al mes. Idò aquesta és
precisament la realitat que tenim a les Illes Balears: que els
mateixos que ploren perquè falta mà d'obra són incapaços de
millorar les condicions de feina. Els que es queixen que no hi
ha mà obra s’oposen a obrir vies legals per la immigració. Els
que es queixen que no hi ha mà d'obra, també s'oposen a reduir
el cost de vida i, molt particularment, a reduir i acabar amb
l'especulació de l’habitatge. Els que es queixen que no hi ha mà
d’obra són els que parlen de turismofòbia i neguen el col·lapse
turístic. I aquesta gent, per desgràcia, no només és a la patronal,
sinó que, més sovint que poc, tenen cadira al Consolat de la
Mar. 

Quan els he desitjat unes bones vacances, ho he fet
convençut que tothom mereix el descans i mereix passar temps
amb la gent que s’estima i fer allò que el fa feliç, ja sigui està
estirat al sofà com anar a pujar cims, i ho he fet conscient que,
per desgràcia, aquest govern fa massa temps que fa vacances.
Concretament, fa vacances de la lluita contra l'explotació
laboral, fa vacances del compliment de la càrrega de feina dels
treballadors, fa vacances a l’hora reclamar millores salarials i
millores de les condicions de treball. Jo esper, senyor
Conseller, que hagin tornat de l'estiu amb les piles carregades
i ho facin per tal de garantir unes millores de les condicions de
treball. 

En aquest sentit, és ver que moltes d'aquestes qüestions
s'han de debatre en seu de negociació col·lectiva, però crec que

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202412192
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202412193
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202412194
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202412195
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202412196
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202412197


DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 44 / 10 de setembre de 2024 2397

és important, i per això ho demanam expressament en una
esmena, que aquest parlament reclami una millora de les
condicions laborals, que reclami una millora dels sous dels
treballadors i les treballadores. Perquè, Sra. Cardona, si a vostè
li preocupa que els treballadors arribin a final de mes, reclami
millores salarials, reclami millores salarials, Sra. Cardona, ...

(Alguns aplaudiments)

... si a vostè li preocupa que els treballadors no arribin a final
de mes, reclami a la patronal que augmenti els salaris de forma
concordant amb l’augment de la facturació.

Des de MÉS per Mallorca, no només demanam que el
Parlament es posicioni en aquests termes, sinó que demanam
que el Govern sigui proactiu, que és ver que ho han de negociar
els sindicats i la patronal, però el Govern hi juga un pes, i més
després d'un any sencer de perseguir els sindicats. Què es
pensen, que si el Govern no és proactiu, quina força tenen els
sindicats?

També demanam la reducció de la jornada laboral, perquè
és indispensable replantejar la relació amb el treball i perquè -
escoltin-me- no només hem nascut per fer feina, no només hem
nascut per fer feina, també hem nascut per persones i per
realitzar-los plenament. Per, tant, en aquest sentit, fa falta
reduir la jornada laboral -i acab, Sr. Vicepresident.

Fa falta assegurar que les càrregues de feina no siguin un
risc per a la salut de les persones. I, en aquest sentit, crec que
el Govern faria bé de deixar de centrar-se en qüestions que no
són transcendents a les Illes Balears, com l'absentisme laboral,
i centrar-se en aquests problemes que sí que són de veres a les
Illes Balears, com és la sinistralitat o l'explotació laboral. I, en
aquest sentit, jo esper, Sr. Conseller, que se centri en les
prioritats reals del món laboral. 

Moltíssimes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Diputat, entenem que, per repetició, es retira l'esmena
12196/24. Molt bé, queda retirada. Continuam amb el debat. En
el torn de fixació de posicions, en primer lloc, el Grup
Parlamentari VOX. La Sra. Verdú té la paraula per un temps de
cinc minuts. 

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gràcies. En primer lloc, VOX manifesta que la intervenció
estatal excessiva a la relació laboral entre empresaris i
treballadors, com planteja l'esquerra, és contraproduent per a
economia de mercat. El mercat laboral requereix flexibilitat i
no restriccions i obligacions que limitin la capacitat de les
empreses per gestionar els seus recursos humans de manera
efectiva i àgil. 

Tot i que el PSIB-PSOE insisteixi a crear taules de diàleg
i nous convenis col·lectius, des de VOX defensam que aquestes
polítiques no aborden els problemes estructurals del mercat
laboral balear, com ara la temporalitat, la falta de formació
específica i l’excessiva burocràcia. Deim no a crear més

organismes i afegir-hi més normativa, en lloc de crear més
organismes i continuar sobrecarregant les empreses en noves
normatives, hem d’instaurar mesures que incentivin la creació
d'ocupació mitjançant la reducció d'impostos, l'eliminació de
traves burocràtiques i la promoció d'una economia lliure. No es
pot entendre generar ocupació de qualitat mitjançant la
imposició d'obligacions que dificultin l’operativa de les
empreses, especialment les petites i mitjanes PIME, que
constitueixen els grups del teixit productiu de les Balears. 

VOX considera innecessari crear una taula de diàleg social
específica per a les relacions laborals. No necessitam més
burocràcia, el que realment és necessari és donar més llibertat
als empresaris per gestionar els seus negocis i així generar un
entorn que incentivi la contractació a través d'una menor
càrrega impositiva i reguladora. Aquest enfocament fomentarà
la creació d'ocupació i, per, tant, millorarà les condicions
laborals. Per això no és necessari una intervenció del Govern
a cada passa. 

Quant als sindicats, creim que no han de tenir un paper
protagonista a les polítiques d'ocupació, ja que les seves
reivindicacions responen a interessos que no són el benestar
general dels treballadors ni el creixement econòmic, nosaltres
creim en la defensa dels drets laborals, però no mitjançant
imposicions sindicals que desincentivin la contractació. 

Pel que fa a la dinàmica d’acords tripartits entre sindicats,
empresaris i Govern, hi estam en contra. Aquests pactes solen
implicar la imposició de condicions rígides i poc adaptades a
la realitat del mercat i afecten negativament la generació
d'ocupació i la competitivitat empresarial. 

I, si bé reconeixem la importància de tenir mecanismes que
resolguin conflictes, hem d'evitar els excessos en la intervenció
governamental que ofega en essència les dinàmiques
empresarials, les empreses i els treballadors han de tenir
llibertat per negociar les condicions dins un marc bàsic de
protecció, però sense que el Govern assumeixi un paper de
mediador constant que impedeixi a les dues parts arribar a
acords mútuament beneficiosos.

Per part seva, el Pla de lluita contra la precarietat laboral ha
d'enfocar-se en la reducció de la temporalitat i en la millora de
la formació dels treballadors, no en la persecució constant de
les empreses amb inspeccions que generen un clima
d'inseguretat jurídica. El focus a qualsevol pla d'ocupació se
centra a facilitar la creació de llocs de treball estables
mitjançant la promoció de la inversió, la reducció d'imposts i
una política educativa que prepari millors treballadors per al
mercat laboral actual.

Pel que fa al Pla d'igualtat, des de VOX defensam que les
polítiques de gènere no han d'interferir les dinàmiques
empresarials, sinó que s'ha de garantir que tant els homes com
les dones tenguem igualtat d'oportunitats, sense imposicions o
quotes de gènere que acabin limitant la llibertat de contractació
de les empreses. Nosaltres defensam la igualtat real
d'oportunitats, però rebutjam les mesures que imposen
obligacions a les empreses basades en criteris de gènere en lloc
de la meritocràcia.
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En definitiva, votam no als seus punts perquè, en lloc de
seguir amb el model fallit de l'esquerra, consistent en
augmentar la intervenció del Govern en el mercat laboral, el
que hem de fer és apostar per una reforma estructural del
sistema que passi per la reducció de les càrregues fiscals a les
empreses, l'eliminació de la burocràcia innecessària i la creació
d'incentius per a la contractació. Aquesta és la veritable manera
de millorar les condicions laborals, i no mitjançant més
regulació i més controls per part del Govern.

En conclusió, aquesta PNL presentada per vostès reflecteix
una visió ancorada a l’intervencionisme estatal i al control
sindical la qual, des de VOX, consideram perjudicial per a la
generació d'ocupació i el benestar econòmic dels ciutadans.
Apostar per polítiques de llibertat econòmica, menys
intervenció governamental, més incentius a la contractació i a
la inversió, que són veritablement claus per millorar el mercat
laboral de les nostres illes. 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Verdú. Per part del Grup Parlamentari Mixt,
la Sra. Gomila, la diputada Gomila, té la paraula, per un temps
de cinc minuts. 

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, Sr. Vicepresident. Si volem una economia millor
és imprescindible una economia més diversificada i justa per
poder assolir una societat amb més igualtat i equitat, i apostar
per un treball digne en afavorir la millora quantitativa i
qualitativa de les condicions laborals com una mesura de
reactivació econòmica. I és per açò que és molt important
reforçar el diàleg social, tant a l'àmbit insular com autonòmic,
per aconseguir pactes d'estabilitat i qualitat en l’ocupació
adequats a la realitat econòmica i geogràfica de Menorca i de
totes les illes, amb especial atenció als col·lectius vulnerables,
als joves, a les dones, als majors de 45 anys i a persones amb
risc d'exclusió.

És important implicar el sector públic en les polítiques de
creació d'ocupació i foment de les polítiques actives,
revitalitzar la política preventiva de riscos laborals i de
malalties professionals, garantir el caràcter públic dels serveis
d'ocupació i d’intermediació laboral, i assegurar-ne un
finançament just.

És important incentivar el repartiment del treball i evitar el
treball parcial no desitjat, la pobresa laboral i la discriminació
de les dones al mercat laboral, i donar compliment al primer pla
d'igualtat a l'àmbit laboral, així com també s'ha de millorar la
qualificació dels demandants de feina o reforçar el servei
d'Inspecció de Treball per assegurar el compliment de les
normatives en matèria de seguretat laboral o de la jornada
laboral, entre molts d'altres. 

És important tenir uns bons plans de formació que
incentivin els joves i que retenguin el talent a les nostres illes.
Ara bé, aquesta formació no només ha d'anar dirigida a formar
els treballadors segons la demanda del mercat, sinó també amb

referència al model econòmic que volem per a les nostres illes.
Per a MÉS per Menorca aquest model no pot estar basat només
en el turisme, sinó també en la indústria, en el sector primari i
en molts altres sectors i mercats emergents, com la tecnologia
o les energies renovables.

I a partir d'aquí hem de fer una bona planificació de la
formació, potser també hi hauria d'haver el compromís de
contractar les persones que estan formades, d'aquesta manera
es podria veure la importància real de formar-se per part dels
treballadors.

Ens queixam que hi ha poca mà d'obra, que els joves no
volen fer segons quins treballs, potser ha arribat l’hora de fer
una anàlisi profunda del per què hem arribat al punt que la gent
jove no vulgui fer determinats tipus de treball: té a veure amb
la formació, amb les condicions de treball, amb els salaris, amb
els horaris, amb l'estacionalitat, amb les oportunitats de feina
que tenen al llarg de tot l’any, amb poder compatibilitzar la
seva vida amb la seva feina? Potser convindria analitzar-ho per
saber cap on hem de caminar.

I mentre ens queixam de la manca de mà d'obra, alguns es
dediquen intencionadament a estendre l’odi contra la
immigració amb arguments no fonamentals i falsos, com hem
vist en aquest Parlament avui mateix, i ens cansam de veure a
les xarxes socials, quan crec que tots coincidim en la
importància de la immigració al nostre sistema econòmic i, en
general, al devenir de la nostra població. La immigració
representa una part de la nostra mà d'obra, pel que també convé
treballar perquè puguin tenir unes bones condicions i un bon
estat de benestar i laboral, i no seguim estenent l’odi contra la
immigració, sobretot quan aquests arguments no estan
fonamentats i molts dels quals són falsos.

Però, sobretot, no perdem de vista que el benestar laboral
dels treballadors també passa per tenir un accés a un habitatge,
per fer front a l'alt cost de vida a les Illes, per tenir una
vertadera conciliació laboral, unes bones condicions de feina
pel que fa a salaris, a horaris, a durades del contracte, i en açò
és amb el que també hem de seguir fent feina. Posar fi a la
precarietat i la inestabilitat laboral és una de les prioritats de
MÉS per Menorca, així com també l'accés a un habitatge digne,
a unes bones condicions de treball, amb uns salaris dignes que
millorin el poder adquisitiu de la classe treballadora, que els
permeti poder arribar a final de mes i amb una bona conciliació
de la vida familiar i laboral.

Hi ha feina per fer i amb la voluntat de seguir treballant en
la defensa i pels drets dels treballadors de les nostres illes,
MÉS per Menorca farà un vot favorable a la proposta del
PSOE i també a les esmenes presentades per MÉS per
Mallorca.

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

(El Sr. President reprèn la direcció del debat)

 



DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 44 / 10 de setembre de 2024 2399

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Por el Grupo Popular, Sr. López, tiene la
palabra.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

EL SR. LÓPEZ I RAVANALS:

Gracias, presidente, muy buenas tardes. Bueno, referente a
esta PNL presentada por el Partido Socialista, creo que todos
estamos de acuerdo en el interés de que nuestros trabajadores,
los de estas islas, tengan las mejores condiciones. Ahora bien,
me sorprenden algunas declaraciones de algún grupo
parlamentario, en el cual parece que aquí hay un poli bueno y
un poli malo, un grupo que está totalmente preocupado por los
trabajadores y otro grupo que está totalmente preocupado por
los empresarios, creo que es muy injusto, incluso irresponsable,
hacer estas declaraciones.

Este Gobierno está totalmente volcado y preocupado en los
trabajadores, totalmente, y esto se demuestra con todas las
acciones diferentes que va tomando. Otra cosa es que ustedes
tienen que entender que ahora ya no están en el gobierno, que
la gente ha pedido un cambio y que este gobierno tiene otra
manera de gestionar y activar medidas correctoras de algunas
situaciones que puedan ser no equitativas, que pueden ser
abusivas, que pueden ser no seguras.

Una petición que hace esta PNL es la Mesa del diálogo
específico en materia de relaciones laborales, este gobierno está
practicando el diálogo con los diferentes colectivos que
representan a la distinta sociedad, en los cuales claro que están
los empresarios también, si nosotros queremos que haya un
entendimiento entre trabajadores y empresarios y que los
trabajadores tengan una mejor calidad de vida y de trabajo,
debemos implicar a los empresarios. Si nosotros solo
escuchamos a una parte del colectivo y solo tenemos en cuenta
a esa parte del colectivo y a la otra no, estamos creando un
desequilibrio. Para ustedes esto es beneficiar, para nosotros
esto es el diálogo real.

Las organizaciones sindicales piden el reconocimiento al
papel de las organizaciones sindicales, es que no puede ser de
otra manera, es que viene por ley. Los sindicatos tienen su
capacidad totalmente regulada por ley: cumplimiento de los
acuerdos tripartitos vigentes, se ha hecho reunión de la Mesa
social tripartita el 31 del 7, y el 29 del 4 del 2024.

Cumplimiento, se está intentando dar cumplimiento a todos
los acuerdos del tripartito, pero es que hay algunos acuerdos
que tienen difícil solución de cumplimiento por lo que se ha
firmado. ¡Cuidado!, porque, como ustedes saben, un gobierno
está también sometido a una realidad legal.

Función de medición de los conflictos laborales, el TAMIB.
A mí me ha sorprendido porque, yo lo he dicho mil veces, yo
vengo de empresa, cuando en Baleares se creó el TAMIB, el
TAMIB fue un ejemplo, juntamente con el sistema de
conciliación y mediación del País Vasco, fue un sistema que se
copió en España por muchas otras comunidades autónomas,
funciona. ¿Que se puede mejorar? Puede ser, pero cambiarlo

totalmente no tiene sentido, es decir, un sistema que funciona,
que busca la equidad, que realmente da la posibilidad a las dos
partes de confrontar sus posiciones y buscar una solución,
nosotros no vemos ese cambio.

La precariedad laboral, se está luchando con la precariedad
laboral, pero, claro, no como ustedes hacían, que hacían un
macroseguimiento de las empresas durante el verano, nosotros
creemos que la precariedad laboral se tiene que seguir durante
todo el año y seguir a las empresas o a los sectores que
sabemos que tienen mayores irregularidades o mayor
conflictividad. ¿Qué la precariedad laboral en Baleares existe?
Sí, pero no es de ahora, y que se ha demostrado que las
medidas que ustedes aplicaron en su momento no funcionaban,
solo hay que ver los datos. 

Cumplimiento del primer Plan de igualdad en el ámbito
laboral, nos sorprende, es decir, el 27 de marzo es la primera
vez que se constituye la Mesa de igualdad, no se había
constituido en la anterior legislatura por los motivos que
fueran, yo no voy a valorarlos, pero, ¡ostras!, este gobierno
apuesta por la igualdad y apuesta por la igualdad de
oportunidades y apuesta por la equidad entre sexos, y apuesta
por todo esto; es decir, estamos caminando el camino. 

El punto de dotación de recursos para las oficinas de
igualdad, nosotros ya lo dijimos en el presupuesto y apostamos
por ello, hicimos convocatorias abiertas, que da posibilidad a
empresas y agentes sociales a acceder para poder tomar los
distintos planes de igualdad que les interese, para tener
recursos. Y seguimos en esta línea porque creemos que es la
línea. 

Presupuestos en política activa de ocupación. Yo aquí tengo
que decir una cosa, es verdad que el presupuesto es muy
importante, pero mucho más importante es la calidad, los
objetivos, el conseguimiento de los objetivos, y la ejecución.
Estamos hablando de incrementar presupuestos cuando ni en la
legislatura pasada ni en esta, hasta el momento, estamos
consumiendo todo el presupuesto. Yo creo que aquí tenemos
que trabajar mucho más todos juntos para realmente buscar qué
objetivos buscamos, qué resultados estamos teniendo, a qué
colectivos vamos, cómo lo tenemos que hacer, no es una
cuestión de más 5% este año, más 10, no es que en el anterior
gobierno... si el último gobierno de la izquierda no lo ejecutó
todo, y nosotros el año pasado no lo ejecutamos todo. Creo que
tenemos que seguir trabajando todos hacía una ejecución
efectiva, real y que cumpla realmente los objetivos de
empleabilidad y calidad de empleo, no es una cuestión de
aumentar un presupuesto sin más.

Y recursos para la prevención de riesgos laborales. Este
gobierno está con todo el tema de campañas de prevención,
campaña para la ola de calor, mesa técnica de IBASSAL para
hostelería, para tener un estudio de cargas de trabajo de las
camareras de piso, estamos en ello, que se ha hecho además
precisamente en la temporada alta, teniendo que empezar...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya terminando, por favor.
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EL SR. LÓPEZ I RAVANALS:

... por sus resultados en setiembre. 

Y compañía de revisión de empresas, como he dicho antes,
todas las empresas que creemos que pueden tener una mayor
incidencia en el problema de la prevención de riesgos.

Muchísimas gracias, presidente. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Sr. Pou, tiene la palabra.

EL SR. POU I GARCIAS: 

Gràcies, Sr. President. Crec que, més enllà de discutir
qüestions particulars, crec que el gran debat que hauríem de
plantejar aquí és si acceptam que l’existència de saturació
turística es tradueix en aquesta comunitat autònoma en
saturació laboral. I crec que debatre aquesta qüestió, dir sí o no,
vull dir, una qüestió binària, crec que és important perquè, al
final, si acceptam que existeix saturació laboral, evidentment
haurem de prendre mesures.

Mirin, la situació de Balears és que estam en màxims de
rendes generades, podríem dir de beneficis, però, siguem
generosos, de rendes generades, estam en màxims de turistes i
estam, per la pròpia equació, més turistes i els empresaris que
manifesten que tenen problemes per trobar treballadors, en una
situació de saturació laboral. Per tant, ens trobam a una nova
època que, senyors, hem de fer qüestions distintes, i no
veure-ho és negar-nos i fer tipus de debats com el que es va
plantejar quan hi va haver el debat a nivell estatal sobre la
reducció de la jornada, que el posicionament del conseller del
Govern va ser automàticament: senyors, aquí els treballadors
han vengut a fer feina, perquè si no se’ns va el “xiringuito” en
orris.

Aquesta crec que no és la visió moderna i que hem de fer un
canvi de paradigma en què ens trobam. Tenim les condicions
per canviar aquest paradigma i, evidentment, en una situació de
beneficis màxims costa molt entendre que no dediquem una
part important d'aquests beneficis a les condicions dels
treballadors. Per això fèiem tot aquest conjunt d'esmenes.

Digui’m, Sr. López, en termes de l’acord tripartit, que no
executen en la immensa majoria, quines són les qüestions que
són fora de la legalitat? Si m'ho diu, jo li agrairé, però crec que
no hi ha cap ni una, el govern anterior no prevaricava, com es
pot imaginar. Ho dic perquè vostè ha dit que no eren legals.

En la qüestió de la lluita per la precarietat laboral, el
Govern sempre planteja que ell no només fa coses a l'estiu.
Acceptant la seva màxima, vol dir que a l’hivern la Inspecció
de Treball fa el que hagi de fer i el que queda de manifest és
que a l'estiu no es fa res, perquè això és el que vostè manifesta.
Vostès renuncien que a l'estiu es pugui incrementar l’acció de
la Inspecció de Treball en termes de control del temps de
treball, amb un increment del 20% sobre les actuacions.

I aquí ningú no va en contra dels empresaris, senzillament
es vigila per a aquells pocs empresaris que puguin no
comportar-se correctament. I jo els deman: tenen les dades
d'Inspecció de Treball? Saben quants contractes es troben en
frau de llei? Són capaços de dir-ho? Perquè no mostren cap
dada, les dades que teníem, les darreres, eren que 1 de cada 4
contractes inspeccionats estaven en frau de llei. Per tant, vostès
volen condemnar un 25% dels treballadors inspeccionats, o que
es deixin d’inspeccionar, a haver de patir aquesta qüestió? I
d’això és del que parlam. 

Mirin, es planteja aquesta Mesa de sostenibilitat, en aquests
moments tenim un greu problema i és que amb simbiosi en com
s’ha comportat el Govern, que ha renunciat a totes les qüestions
dels drets laborals, en aquests moments duim ja dues jornades
sense ser capaços d'arribar a acord sobre quins temes s'han de
parlar a la Mesa de sostenibilitat, les úniques qüestions que ha
plantejat el Govern són formació i absentisme, que són les que
demana la patronal.

Necessitam un canvi de mires, tenir més visió. Tenim un
problema de càrregues laborals, ens costa molt aconseguir, i no
s’aconsegueix com tocaria, que el govern assoleixi els estudis
de càrrega de feina de les cambreres de pis. Això era l’inici del
procés, però amb la seva lentitud és impossible estendre-ho a
altres col·lectius, i la gent ho està pagant.

Mirin, hem de canviar la perspectiva. Deixin de tenir
urticària als debats laborals. Vostès estaven en contra de la
reforma laboral, estaven en contra de la pujada del salari
mínim, deien que això seria la caiguda de l'economia. La
presidenta i tot va votar en contra d’aquestes qüestions. S’ha
demostrat tot el contrari, necessitam apostar per la qualitat del
treball, per les càrregues de feina, si no ens quedarem enrere.
Per tant, jo els deman en aquest sentit un canvi de perspectiva.

I no voldria acabar sense agrair, tant a MÉS per Mallorca
com a MÉS per Menorca, el suport i, evidentment, acceptam
les esmenes de MÉS per Mallorca. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Tenemos, por tanto, 9 puntos y 5
enmiendas, retirada la que estaba repetida, de la 12192 a
12197/24. ¿Lo podemos votar todo conjuntamente?

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Presidente, pido votación separada del número 5 y del
número 9.

Gracias.

EL SR. PRESIDENT:

5 y 9, Sr. Buades. ¿Sra. Durán?
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LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Presidente, nosotros pediríamos, podría ser votación
conjunta de los puntos 1, 3, 4, 7 y 8.

EL SR. PRESIDENT:

A ver, perdón, perdón, perdón, ¿1, 3...?

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

1, 3, 4, 7 y 8. Podríamos contar también conjuntamente, de
manera separada: 2, 5, 6 y 9 -2, 5, 6 y 9. Y luego las enmiendas
que ha aceptado el Partido Socialista MÉS per Mallorca, pues
votaríamos conjuntamente la 12191, 12193, 12194 y 12195, y
luego, separadamente, la 12197, separada.

EL SR. PRESIDENT:

No sé si la he seguido, Sra. Durán: 1, 3, 4...

LA SRA. DURÁN I CLADERA.

7 i 8.

EL SR. PRESIDENT:

... 7 y 8. ¿A usted le va bien, Sr. Buades?

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

¿Presidente?

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

1, 3, 4, 7 y 8.

EL SR. PRESIDENT:

Vamos a votarlas una a una porque...

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Exacto, es lo que le iba a proponer, Sr. President, votar una
a una.

EL SR. PRESIDENT:

Vamos a votar los puntos uno por uno.

Votamos el punto número 1. Votamos.

24 a favor, 31 en contra.

Punto número 2. Votamos. 

50 a favor, 5 en contra.

Punto número 3. Votamos. 

24 a favor, 31 en contra.

Punto número 4. Votamos.

24 a favor, 31 en contra.

Punto número 5. Votamos.

51 a favor, 4 en contra.

Punto número 6. Votamos.

50 a favor, 5 en contra.

Punto número 7. Votamos.

Punto número 8. Votamos.

24 a favor, 31 en contra.

Punto número 9. Votamos.

51 a favor, 4 abstenciones.

Y entramos en los nuevos puntos, el de la enmienda 12192.
Votamos.

A ver, ¿quieren que repitamos? A ver, sí, vamos a repetir,
¿les parece? Ha habido confusión.

(Remor de veus)

Vamos a ver, la 12191 no hay aquí, es de la 12192 a la
12197, quitando la... Vale, venga, bien, vamos por orden.

12192. Votamos.

24 a favor, 31 en contra.

12193. Votamos.

24 a favor, 31 en contra.

12194. Votamos.

24 a favor, 31 en contra.

12195. Votamos.

24 a favor, 31 en contra.

Y 12197. Votamos.

50 a favor, 1 en contra, 4 abstenciones.

Y no habiendo más asuntos, se levanta la sesión.
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